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Do przemyślenia ... 
- KTO TO JEST ALF KOWALSKI? Okazuje się, że 

młodzież nie wie, kto siedzi na ławce na międzyrzeckich 
Plantach. Wprawdzie nie jest podobny do eleganckiego pana 
we francuskim (baskijskim berecie, zawsze na prawą stronc;), 
ale wszyscy powinni wiedzieć, że to patron naszego 
muzeum. Powinni o to zadbać rodzice i nauczyciele. Moja 
znajoma Alicja ich oświeciła, ale chętnych z lodami było 
niewielu, reszta nie wie. A tak na marginesie - czy autor nie 
mógłby poprawić swojego "dzieła", żeby chociaż trochę 
przypominało oryginał? 

- DRZEWA UMIERAJĄ STOJĄC - to tytuł sztuki 
Alejandra Casony (1900 1965), który zawsze sobie 
przypominam mijając wojenny cmentarz na rogatkach 
Międzyrzecza. Okaleczone drzewa z wyciągniętymi w górę 
bezlistnymi pniami wołają o pomstę do nieba. I dalej teżjest 
fatalnie - całe kwartały powycinanego lasu bardzo 
wszystkich smucą. Wcale nic przekonują mnie słowa 

leśników, że trzeba, że chore, że należy, że posadzą nowe ... 
Piły pracują, a żal serce ściska. I przypomina mi sic; 
przyslowic "Nie było nas, był las, nie będzie nas, będzie las''. 
Ta druga część już w wielu regionach jest nieaktualna. Z 
lasów i puszcz zostały już tylko same nazwy. Podobny los 
spotkał wycięte i"przyciętc" drzewa na wylocie ulicy 
Kazimierza Wielkiego w Międzyrzeczu. Kto odpowiada za 
takie oszpecenie drzew? Kto kontroluje działalność tych 
pseudoartystów? l czy ktoś mi odpowie - wątpię. 

- "PSIA ŁĄCZKA" na rogu ulic Kazimierza 
Wielkiego i Libelta trochę zmieniła wygląd, ale tylko trochę, 
bo teren gminy jest zadbany. Teraz dobrze widać, że jest tu 
kilku właścicieli. Środkowa działka została wykoszona, 
pojawiła się tablica DZIAŁKA DO WYNAJĘCIA i numer 
telefonu. Nasuwa się pytanie, czy stan ie na środku wygódka 
z babcią łub dziadkiem zbierającym pieniążki za 
czworonogów, bo pod krzaczkiem siusiać pieski nie będą 
mogły. A właścicieli - ciągłe nie wiem czemu - nie można 
zmusić do uporządkowania swoich włości. 

- PRZED NAMJ LATO. Działają już ogródki, 
muzeum, kina i domy kultury. Przyjadą turyści i wycieczki, i 
czego zaczną szukać? Zaczną szukać WC. A tu w 
powiatowym mieście na turystycznym szlaku brak 

przybytku ulgi. "Bunkier" na Plantach był koszmarny, ale 
pożyteczny. Jeżeli jest jeszcze możliwość zmiany lokalizacji 
tego nowego, to należy się nad tym zastanowić. 
Międzyrzeczanie uważają, że nowoczesny obiekt przy 
ogródku jordanowskim będzie służył wielbicielom mocnych 
trunków, których w godzinach nocnych jest w tym miejscu 
wielu i szybko zostanie zdewastowany. Dzieci i tak pójdą w 
krzaczki. A czy turysta tam trafi? Ponieważ już nic się nie 
zbuduje, to niech chociaż w mieście staną 3 "Tojtojki", bo 
problemjest ważny, a bez ,.wygódki" ani rusz. 

- SĄ SZCZEPIONKI, ale coraz mniej chętnych do 
zaszczepienia. A nawet jak chcą się szybciej zaszczepić, to nie 
mają takiej możliwości. Seniorzy spełnili "narodowy" 
obowiązek, a młodzi są odporni na zdrowy rozsądek. 

Doprawdy, trudno to zrozumieć. Obudzą się, jak paszporty 
covidowe zaczną obowiązywać nie tylko przy t.agranicznych 
wyjazdach, ale i w polskich hotelach nad morzem i w górach. 
Ciągle za mało w narodzie świadomości, że tak wiele od nas 
zależy. A jak już jestem przy świadomości zdrowotnej, to 
serdecznie pozdrawiam moją i Mariolki panią stomatolog, 
która dba o nasze zęby, a my z uśmiechem siadamy na fotel. Ja 
nigdy się tego fotela nie bałam, bo po zaprawieniu w 
zębowych bojach z dr Janiną Mogielnicką,jestcm na wszystko 
przygotowana. Mam nadzieję, że tełeparady niedługo się 
skończą i będziemy mogli skorzystać z wizyt u lekarzy 
rodzinnych. Pozwolę sobie na trochę prywaty- najserdeczniej 
dziękuję dr Ewie za dobre serce i Bagnie za pomoc. 

- NIE UCZ INNYCH, JAK SAM NIE UMIESZ. Ta 
mądrość powinna przyświecać wszystkim piszącym. Ale są 
tacy mądrale, którzy nie znają zasad ortografii i interpunkcji, 
ale pouczają innych. l nie mówię tu o korekcie tekstu, tylko o 
pouczaniu- tym bardziej jak naczelny robi błędy i nikt nie robi 
korekty jego tekstu, no bo jak naczelnego poprawiać! Do dziś 
pamiętam jak czytelnik mi udowadniał, że polskich nazwisk 
się nie odmienia, a uczeń nie mógł zrozumieć, że dlaczego -
jak on szedł, to ona nie szedła. Myślę, że do dzisiaj tego nie 
rozumie, ale dla świętego spokoju mówił poprawnie. Nikt nie 
jest doskonały - i z tym się trzeba liczyć. Ja, jak 
nie wiem, to sięgam do słowników ... 

Izabela Stopyra 
redaktor naczelna 

W Międzyrzeckim Saloniku Literackim ... 
Międzyrzecki Salonik Literacki ma 

już dwa lata! Przez ten czas wydarzyło się 
wiele pięknych rzeczy ... Przede 
wszystkim jesień ubiegłego roku 
przyniosła "Poetyckie powitanie" -
pierwszy tomik z naszymi wierszami. Był 
to moment ważny i radosny, pozwolił 
przedrzeć się poezji przez trudną 
pandemiczną rzeczywistość. Tyle cennych 
spotkań miało miejsce w ciągu tych dwóch 
lat, tyle wartościowych rozmów, wyjazdów 
plenerowych ... Nie poprzestajemy na tym, 
c~cemy więcej! Głęboko wierzymy, że w 
teJ często szalonej codzienności jest jeszcze 
P.rzestrzeń, w której poezja może wygodnie 
&Ję rozsiąść i zostać choćby na krótką 
chwilę. 

Dziękujemy za to, że możemy 

wspierać innych w odnajdywaniu tej 
przestrzeni. Nasz Salonik ma wielu 
przyjaciół, którym również pragniemy 
serdecznie podziękować za otwartość na 
nasze działania i ich życzliwy odbiór. To 
przekonuje nas, by nadal tworzyć ... 

Międzyrzecki Salonik Literacki 
tworzą: Aleksandra BIELA, Kamila 
KOGUT, Maria MARCINIAK, Wiesława 
MURAWSKA, Łukasz ROMANIAK, 
Dorota RUTA - ZDANOWICZ, Marzena 
WIECZOREK,ArturWODARSKI. 

Aleksandra Biela 

Na zdjęciu na okładce- Międzyrzecki 

Salonik Literacki i Przyjaciele 

Od l ewej stojq: Krystyna 
PAWŁOWSKA (kierownik Biblioteki 
Publicznej w Międzyrzeczu), 

Ewelina IZYDORCZYK -
LEWY(dyrektor Międzyrzeckiego 

Ośrodka Kultury), Tomasz PUKA (uczeń 
szkoły muzycznej), Łukasz ROMANlAK 
(MSL), Kamila KOGUT(MSL), Maria 
MARCINIAK (MSL), 

Marzena WIECZOREK (MSL), 
Aleksandra BIELA (MSL),Kac per 
KNYCH (aktor-amator), Renata DYLA 
(założycielka MSL) 
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Książka, Czytelnik, Biblioteka ... 
Biblioteka Publiczna Miasta i Gminy w Międzyrzeczu 

świętuje w tym roku piękny jubileusz 75-lecia powstania. 
Jest jedną z najstarszych placówek kulturalnych na terenie 
miasta. Taki jubileusz skłania do refleksji nad dorobkiem, 
osiągnięciami i perspektywami rozwoju biblioteki oraz 
tworzenia szeroko pojętej kultury w mieście. 

W ciągu tych kilkudziesięciu lat w zależności od zmian 
politycznych i administracyjnych w naszym kraju, zmieniała się 
rola i zadania biblioteki, jej struktura oraz siedziby. Wraz z 
rozwojem i z ksztahowaniem potrzeb generowanych przez 
rozwój nauki, szkolnictwa, kultury czy gospodarki ewaluował 
również charakter gromadzonych zbiorów oraz ich dostępność. 
Pierwsze lata po zakończeniu 11 wojny światowej były 

sprzyjającym okresem dla powstawania bibliotek w całym 
kraju. W połączeniu z rozwojem szkolnictwa następował szybki 
rozwój kultury, a w tym bibliotek i czytelnictwa. Podstawy 
prawne dla bibliotek stworzył dekret z dnia 17 kwietnia 1946 r. o 
bibliotekach i opiece nad zbiorami bibliotecznymi, określający 
zadan ia, s trukturę i podstawy finan sowe bib liotek 
powszec hnych. Zapoczątkował budowę sieci bibliotek 
publicznych . Również w 
Międzyrzeczu. 

Powiatowa 
Biblioteka Publiczna 
została powolana na 
wniosek inspektora 
szkolnego, uchwalą 

Prez y dium Rady 
Narodowej 28 września 
1946r. Jej organizatorką i 
pierwszą kierowniczką 
była nauczycielka p. 
Halina Gielo. Biblioteka 
mieściła się w budynku 
ówczesnego D o mu 
Społecznego przy uli cy 
Kości elnej 9 (obecnie Willa 
Starosty ul. Mieszka I 24). 
Wyposażenie stanowiły 

meble przywiezione z 
pałacu w Bobowicku. Priorytetem było uzupełn ianie 
księgozbioru. Księgozbiór był niewielki, liczył tylko 44 
woluminy i w całości pochodził z darowizn. Od października 
1946 r. biblioteka zaczęła otrzymywać fundusze na zakup 
książek. Przy bibliotece powiatowej istniał punkt nr l , 
obsługujący tylko mieszkańców Międzyrzecza. W końcu 

stycznia 1948r. zarejestrowano 3 1 O czytelników, a we wr.teśniu 
tego roku liczba czytelników wynosiła już l 0% ogółu 

mieszkańców. 

W 1947 powstaje Miejska Biblioteka Publiczna, której 
siedziba mieściła się w Domu Społecznym przy bibliotece 
powiatowej . Po roku została przeniesiona do ratusza, gdzie 
zajmowała dwa pomieszczenia o powierzchni 57,5 m2

• Dzięki 
temu utworzono czyteln ię na 20 miejsc. Pierwszym 
kierownikiem tej placówki była p. Zofia Pąchalska. W 1954r. 
przeniesiono bibliotekę na ulicę Ściegiennego 7. Warunki 
lokalowe uległy niestety pogorszeniu i biblioteka straciła 
czytelnię . Od początku miała również wydzielony księgozbiór 
dla dzieci (dzieje Oddziału dla Dzieci znajdziecie PańsMo w 
Kurierze Międzyrzeckim z 2004r. Nr 5, str. l 7). 

W l955r. w wyniku połączenia dwóch dotychczas 
samodzie lnych placó we k bib liotecznych powołano 

Powiatową i Miejską Bibliotekę Publiczną. Dzięki temu 
poszerzo no zakres usł ug związanych z potrzebami 
czytelników. Ponadto nowa biblioteka wzmocniła zasoby 
kadrowe i dysponowała powiększonym księgozbiorem. W 
ciągu kolejnych lat rósł nie tylko księgozbiór biblioteki, rosła 
również liczba czytelników i wypożyczeń . Biblioteka jeszcze 
kilkakro tnie zmieniała swoją siedzibę, nazwę oraz 
kierowników. Od 1959r. działa pod kierownictwem p. 
Hanny Kołysko. 

W 1 975 r. połączywszy sur z Pedagogiczną Biblioteką 
Powiatową przeniosła się do nowego budynku przy ul. Armii 
Czerwonej 33 (obecnie os. Centrum 8). Nowy gmach, w którym 
biblioteka mieści się do dzisiaj, został wybudowany ze środków 
państwowych wg dokumentacji typowej dla miast do 20.000 
mieszkańców. Jego powierzchnia użytkowa wynosiła l l 97m2

• 

Biblioteka zyskała m.in. duże i przestronne pomieszczenia na 
Wypożyczalnię i Czytelnię dla Dorosłych, Oddział dla dzieci, 
salę konferencyjną dla Działu Instrukcyjno-Metodycznego, 
zaplecze magazynowe. Biblioteka pełniła merytorycznie 
funkcję biblioteki gmi nnej, prowadziła działa ln ość 

i n struktażową o r az 
szkoleniową dl a 5 filii 
bibliotecznych w: 
Bobowicku, Bukowcu, 
Kaławie, Kursku oraz Filii 
nr l w Międzyrzeczu (na 
os. Piastowskim). 

Od 1995r. działa w 
strukturach 
Międzyrzeckiego 

Ośrodka Kultury. Wraz z 
f iliami w Bobowicku, 
Bukowcu , Kalawie i 
Kursku stanowi główne 

centrum informacji, 
edukacji i kultury na 
terenie gminy. To nie tylko 
miejsce działań czysto 
bibliotekarskich 
polegających na 

gromad.leniu, przechowywaniu i udostępnianiu zbiorów. 
Aktualnie to prężna instytucja realizująca wiele ciekawych 
przedsięwzięć o znaczeniu ponadlokalnym, mających na celu 
integrację jednostek samorządu terytorialnego, organizacji 
pozarządowych i innych instytucj i działających na rzecz osób 
n i epełnosprawnych i stanowiących ważny czynnik 
w przełamywaniu stereotypu osoby z niepełnosprawnością 
wśród lokalnej społeczności. Gwarantuje oraz zapewnia 
mieszkańcom możliwość uczestnictwa w wydarzeniach 
kulturalnych, bogatej ofercie działań, dowartościowaniu i 
wypełnieniu czasu wolnego, wyrównywaniu szans w dostępie 
do informacji, edukacji i szerokopojętej aktywności. 

Na mocy porozumienia z 21 kwietnia 2004r. pomiędzy 
Zarządem Powiatu a Bunnistrzem Międzyrzecza powierzono 
Międzyrzeckiemu Ośrodko""i Kultury wykonywanie zadań 
powiatowej biblioteki publicznej dla powiatu 
międzyrzeckiego. 

W 2011 r. dzięki udziałowi w Programie Rozwoju 
Bibliotek, mieszkańcy Międzyrzecza uzyskali dostęp do 
nowoczesnego sprzętu inform?ty~zne~o dostarczonego 
zarówno do biblioteki główneJ, Jak l wszystkich filii 
bibliotecznych. W ramach programu biblioteki Gminy 
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M ięd:zyr:zcc.- otrzymały zrozmcowanc :zestawy spr:zętu 

informatycznego :złożone m . in. 7 komputerów z 
oprogramowaniem, projektorów multimedialnych, ekranów, 
laptopów i urządzeń w ielofu nkcyjnych. Wszysc} 
bibliotekarze wzięli udzia ł w cyklu slkoleń, po:zyskując 

wiedzę przyda tną w nowoczesnym zarządzaniu placówkami i 
kszta ł towani u ofe r ty odpowiadającej potrzebom 
mteszkańców. 

W 20 l 2 r. bib lioteka rozpoczyna pr ace nad 
tworzeniem elektronicznego kat alogu bibliotecznego 
opartego na :zintegrowanym systemie bibhotecznym MAK+. 
stworzonego i administrowanego prz:ez Instytut Książki" 
ramach Narodo\\'ego Programu Rozwoj u Czytelnict\\' a. 
System umożliwia tworzenie elektronicznego katalogu 
bibliotecznego. bazy użytkowników placówki, rejestrację 
wypożyczeń i udostępnień zasobów oraz prowadzeme 
statystyki bibliotecznej Praca odbywa się poprzez 
przeglądarkę internetową Podstawową cechą odróżniającą 

system MAK+ od wszystkich innych systemów katalogowych 
jest fakt, że biblioteki katalogują i udostępniają swoje zbiory 
jednocześnie w dwóch miejscach: na SWOJeJ stronicwwworaz 
na stronie szukamksiążki.pl. Wg stanu na dzień 15 maja 202 1 
roku, na stronie szukamksiążkl.p l jest dostępnych 25 379 006 
egzemplarzy książek. Średmo, dziennie przybywa ich 5 662. 
Jest to najwięks:zy taki serwis w Polsce .Obecnie w systemie 
MAK+ dostępne są moduły: gromadzenie, katalog. magazyn, 
wypożyczalnia, czytelnia, raporty. skontrum, windykacja. 
MAK+ umożliwia katalogowame książek, wydawnictw 
ciągłych, audiobooków, fi lmów, starodruków, artykułów, nut, 
dokumentów elektronicznych oraz dźwięku.Centralny 

charakter systemu oraz zdalne aktualizacje sprawiają, że 
wszystkie biblioteki korzystające z systemu MAK+ pracują na 
tej samej, zawsze najnowszej wersj i systemu, co 
zdecydowanie ułatwia współpracę pomiędzy bibliotekami z 
regionu. 

W gr udniu 2014 r. zakończyły się prace związane z 
remontem i modernizacją siedziby biblioteki oraz 
dost osowaniem pomieszczeń biblioteki publicznej na rzecz 
osób niepelnosprawnych. Wyżej wymi enione prace 
realizowane były w ramach zadania: "Remont i przebudowa 
Biblioteki Publicznej os. Centrum 8 w Międzyrzeczu" 

współfinansowanego z Programu Wieloletniego Kultura + 
Priorytet "Biblioteka + Infrastruktura bibliotek" ze środków 
finansowych Ministra Kul tura i Dziedzictwa Narodowego 

pochodzących z budżetu państwa, z Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych , ze środków Gminy 
Mi<;dzyrzecz oraz środków własnych Mi<;dzyrzeck iego Ośrodka 
Kultury.W wyniku realizacji zadania Biblioteka Pubhczna w 
Międ:zyrzec:zu stała si<; nowoczesnym budynkiem, spełniającym 
naJnowsze s ta n dardy . Genera l ny remont dachu. 
tc rmomoderniLaCJa śc i an zewnętrznych. wymiana okien 
dociepliła cały budy nek. Wymieniono i całkowiCie 

:zmodemlZO'ń-ano instalację elektryczną, cieplną, sanitamą i 
deszczową. Ciekawe rozwiązania architektoniczne poprawiły 
e::.tetykę i funkcjonalność pomieszczeń. Poprzez zastosowame 
miejscowych wysp wykładzinowych poprawiOno warunki 
akustyki pomieszczeń. a w miejscach aktywnej pracy z dziećmi 
zapew niono bezpieczeństwo ko muntk acji i za bawy. 
Zlikwidowano bariery architekton iczne dla osób poruszających 
się na wózkach inwalidzkich i mających trudności z poruszaniem 
się. Dzięki inwestycji powstał nowy podjazd, przebudowano 
wejście główne, wreszcie zamontowano platformę d la 
niepełnosprawnych oraz dostosowano toalety na parterze i piętrze 
dla osób niepeł no prawnych, uwzg lędmając p rzestrzeń 
manewrową dla wózka inwalidzkiego. Nowo powstała sala 
multimedialna została wyposażona w stanowisko komputerowe 
u łatwiające dostęp do informacji i literatury fachowej osobom 
niepełnosprawnym wzrokowo. 

W 2015 r. rozpoczęliśmy kolejny etap unowocześniania 

Biblioteki związany z wym.ianą i zakupem wyposażenia 
meblowego oraz uzupełnieniem sprzętu komputerowego i 
nagłaśniającego. Rów nież tym r aze m u zyskal iśmy 

dofmansowan ie ze środków Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego. Od 2020 r. we współpracy z serwisem LEGIM I 
polską wypożyczalnią ksi ążek elektronicznych - bib lioteka 
oferuje bezpłatne kody dostępu do platformy z bazą ponad 60000 
ebooków i audiobooków. Dzięki tak wielu działaniom i 
inicjatywom oraz uzyskanemu dofinansowaniu. Międzyrzecz 

może pochwalić się biblioteką przez duże "B" na miarę XXI 
wieku. 

Z okazji jubileuszu wszystkim pracownikom życzymy 
satysfakcji i rozmiłowania w pracy bibliotekarskiej, 
ciekawych pomysłów oraz zadowolenia Czytelników. 

Niech biblioteka będzie miejscem, w którym mądrze i 
ciekawie spędza się czas! 

Krystyna Pawłowska 

Pomnik w Przytocznej 
Poronik szlaku n Armii WP w Przytocznej powstał w ramach obchodów 35. rocznicy 

utworzenia II Armii Wojska Polskiego. lnicjatorami budowy pomnika był Wojewódzło 
Obywatelski Komitet Ochrony Pomników Walki i Męczeństwa w Gooowie Wlkp. oraz 
Wojewódzki Konserwator Zabytków. U fundowany został 12 października 1978 roku prLez 
mieszkańców Gm iny Przytoczna. Twórcą projektu był artysta rzeźbiarz Stanisław Bizek. Na 
cokole pomnika jest napis: 

PAMlĘCl: 
RYCERZY TOCZĄCYCH BOJE W TMTĘ HONORU, BOGA l OJCZYZNY. 

WALCZĄCYCH O WOLNĄ POLSKĘ POWSTAŃCÓW. 
ŻOŁNIERZY l WOJNY ŚWIATOWEJ 

ORAZ WOJNY POLSKO - BOLSZEWICKIEJ J920R. 
ŻOŁNIERZY WALCZĄCYCH NA FRONTACH 

II WOJ NY ŚWIATOWEJ. 
POMORDOWANYCH W OBOZACH ZAGŁADY. 

Tekst i foto Andrzej Chmiele" ski 
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Dar 1 00 lat życia 
Władysław Skrzyniarz z Zemska: 

Urodzilem się 19 stycznia 1919 roku koło Dąbrowv 
Tarnol\ ski ej w wojel\ ództwie małopolskim. Moi rodzice, Józefi 
Mana. prowadzi li go5podarstwo. Miałem młodsze rodzeństwo, 

brata i siostrę. 
Przed wojną, jak jcszc?e chodziłem do 7-klasowej szkoły 

pows.lechnej, to interesowałem się wieloma sprawami. Od dziecka 
mam zami łowan1e do Liemi i spraw chłopskich. W nas.lym powtecie 
rozwija! się ruch chłopski. Często organizowali różne pochody i 
spotkania. 

Kiedyś poszedłem zobaczyć na wiecu partii chłopskiej 
Wincentego Witosa. Doszło do niepokojów. Policja zaczęła 
rozganiać Judzi. Jak tłum zaczął uciekać, to jeden z działaczy rzucił 
do rowu sztandar. Ja to zauważyłem. podbiegłem, zabrałem tę flagę. 
Dobo·e ją ukryłem i oddałem tym działaczom. Ktoś o tym chyba 
domósł na poileję i zostałem aresztowany. Nic nie mogli udowodnić 
i po 3 dmach mnie wypuścil i . Od tego czasu byłem związany z 
ruchem chłopskim . W czasie wojny działały u nas Bataliony 
Chłopskie. 

Ożeniłem się w 1944 roku z Marią Możdżeń. Od rodziców 
do~tałem kilka morgów ziemi do uprawy, ale to było za mało do 
gospodarzenia. Urodził sic;: nam syn Roman. Wiosną 1947 roku w 
całej gminie rozwiesili informację, że jeszcze są wolne 
gospodarstwa na Ziemiach Odzyskanych i można się zapisywać 
na wyjazd. Nie było się co zastanawiać, zgłostłem moją rodzinę do 
przeprowadzki. Żona była przy nadziei, akurat w nocy przed 
wyjazdem urodztła się córka Albina. Uznałem to za dobry znak. 
Była wielka radość, ale musiałem jechać samotnie. 

Rano zapakowałem się do poctągu, dla każdej rodziny był 
przydzielony jeden wagon towarowy. Jechałem razem z naszym 
inwentarzem: koniem, krową i świnią. Te .lWierzęta były naszym 
całym dobytkiem gospodarczym. Po drodze. jak pociąg się 
zatrzymywał, żeby wody do kotłów nabrać. albo trzeba było czekać, 
to odwiedzałem znajomych, bo samemu się dłużyło. Na jednym z 
postojów pociąg nagle ruszył. ja akurat byłem u kolegi i nie 
zdążyłem się przesiąść. Mój wagon zostawtłem otwarty. Po drodze 
tylko mogłem patrzeć. jak świnia ryje w moich rzeczach i wyjada 
prowiant na drogę. Powyrzucała mi rzeczy z wagonu. w tym 
krzesło. Nie można było nic poradzić i trzeba było czekać na kolejny 
postój. 

Po 7 dniach dojechaliśmy do stacji Poppe, czyli do Popowa 
między Międzyrzeczem a Skwierzyoą. Cały nasz transport l O czy 
12 osadmków z gminy Dąbrowy Tarnowskiej miał przydział do 

ostedlenia się w tej okolicy. W 
Rojewie nikogo nic było i stały 
o pu szczone domy po 
Niemcach. Ziemi można było 
brać, ile się dało obrobić. 
Wszystko w pokrzywach. 
Naptsałem list do żony, gdLte 
opisałem jej wszystko i też to. 
że tylko mebo. lasy dookoła i 
nemijest tyle. że każdy bienc, 
Ile ty lko zdoła zaorać. Tylko 
domy były porujnov.ane i 
wyszabrowane. ale nie na7ilo 
mnie to. Dla mnie 
naJwainiejva była ziem1a. 
Najp1erw naprawtłem 
przeciekający dach i okna, 
kuchmę 1 piece. PrzyJecha l i 
ur.tędnicy z gm1ny w 
!'v1iędzyrzcczu i ob1ecali 

• Andrzej Chmielewski 

pomóc. Puydnclono dla osadników matenały 1 vyby. Puy~łali tci 
fachowcóv. do podląctania prądu, bo na początku me było .;,~i a tła . 

Ciężko było v. obcym domu. Jakoś sobie wszyscy nowo osiedleni 
pomagali. ale mektóre domy byly na ubocLU. SąsiedzkieJ p(>mocy 
udnelili tez mieszkańcy Tw1erd7ielewa Pi7y-\\0711t nam. kto co miał. 
Kiedy do domku podlączono prąd, sprowadziłem rodzinę żonę i 
dzieci 

W 1950 roku w powiecie zdec:ydO\\>ali, że na gruntach naszej 
wsi ma powstać Państwowe Gospodarstwo Rolne. /aproponowali, 
i.e kto chce, może zostać i pracO\vać w pegcer?e. '\J i e zgodztłem ~~~~ na 
to i musiałem się wyprowadzić, a \\łaśctwte wyr.lucilt nas L naszego 
gospodarstwa. Dowiedziałem się, .le w Zcmsku są wolne domy i 
ziemia. Był też ogród, gdzie później przez lata sadziłem różne odmiany 
drzew owocowych. Różnych owocó'" · jabłek, gruszek, śliwek, 

czereśni i wiśni nam me brakowało. Tylko jui trteba było za to 
gospodarstwo zapłacić. Znale7liśmy nowy dach nad głową i co 
naJważniejsze. ziemię. która nas mogła utrzymać . Inni 7 Rojcwa też tak 
zrobili i wyprowadzili się do Zemska, BledLewa albo do Skwicrzyny. 
Jedni dalej gospodarzyli, inm nie. 

Żylo się spokojnie i doczekaliśmy się 2 koleJnych córek Jan my i 
Bemadety. Dzieci rosły i miał kto pomagać w gospodarst\\ i c. Mieliśmy 
z 10 krów, byki i cielaki, do tego trzoda chlewna. drób. Pracy nic 
brakowało w polu i w obejściu. 

W Zemsku zawiązali Rolniczą Spółdzielnię Produkcyjną i 
mnie wybrali za przewodniczącego. Żyło się spokojme i wesoło, 
ludzie razem obchodzili różne święta rodzinne. kośctelne i te 
wioskowe. Były komume 1 wspólny poczęstunek wszystkich 
komunijnych dzieci pod kościołem . Były Gwiazdki z paczkami i 
\1ikołajem. dożynki wiejskie z paradami pr1ebierańców i wieńcami 
dożynkowymi. 

Od 1945 roku sołtysami w Zemsku by h: Paweł Staszków, późmej 
przez długie lata Sławomir Timoszyk, Irena Radziszewska (ona 
prowadziła klubokawiarmę). Jadwiga Poźniak, ponownie Sławomir 
Timoszyk, Jolanta Mazur, Zygmunt Jóskowiak. 

Gospodarzyłem najlepiej, jak potrafiłem. Gdy osiągnąłem 
wiek emerytalny, ziemię zdałem naskarb państwa i przeszedłem na 
rolniczą emeryturę. Zostawili mi 30 arów Liemi. to z dziećmi sad 
posadzi liśmy i daleJ zajmowałem się ogrodem 1 ~adem. Całe życie 
starałem się być optymistą i życie z uśmiechem brać. Doczekałem się 
1 O wnucząt i 14 prawnucząt. 

Nie paliłem, nic piłem i do 100 lat dożyłem. No czasami coś 
mocniejszego się wypiło, ale to rzadko było, od okazji na weselach. 
chrzcinach czy w sylwestra. Sto lat obchodziłem 2 razy, bo rodzina 
zorganizowała 1 w kościcle msza była. Te7 duże urodziny mialem 
zorgantzowane przez sołectwo. Bardzo s ię z tego cieszc;:. Zawsze 
starałem się, aby w rodzinie chleba nie brakowało i komu mogłem, to 
pomogłem. 

Fragment z książkiAndrzeja Chmielcl\ skiego, Wspomnienia 
z ziemi blcdzewskiej, 

Seria Germania, 2020, s. 75-78 
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O powrocie dzieci do szkół 
- rozmowa z psycholożką 

pozwol! spokoJmC /ac;ąć d/icń. Warto 
pam1ętać, /C 1111 młod'>le dnecko. tym 
waTmeJ~la Je~ t rutyna 

Inne oban y majlf dLieci klas 4-8. 
One i ich rodzice ma rtv. ią się, i.t> ten po\\ rót 
ma jeden cel zweryfikować ich v.iedzę 

na b)' tą na lekcjach Ldaln~ch. J ak " ięc 
przekooać rodzicó\\ i dzieci do rado~nego 
powrotu do szkół? 

mgr Agnieszką Włodarczyk 
P ow r ó t 

dzieci do ~zkól 

na krótko pr:.ed 
wa ka cja m i 
budzi skrajne 
e m ocje 
:;a r ów no u 
rodzicóli• j ak i 
uczniów. Jak 
p rzej \ć l t! n 

kolejny etap :mian ? O tym wla(nie będ:ie ta 
rozmowa. 

Po \\ i e lu miesiącach zdalnej 
nauki, na ch" i lę dosło'"nie, d1ieci "racają 
do ~zkół. \\- '\ ielu uczniach i rodtirach 
budzi to mies1.ane uczucia- 'l jednej stron) 
rado~ć 1 e spotl.ania 1 ró\\ie~nikami, z 
d r ugiej - o b a " ę pue d szkoln ą 

rzeczy\\ i s t ośc ią. Ja k prLc prowadLić 

najmłodsze dzit>ci p rlt'.l ten okreHmian? 

Zakłopotanie 

Pan mnie na pewno 7 kimś pomylił 
Panu się zdaje że mnie ma 
ja jestem pewna- to niemożliwe 
1 pewnym swego JCSt też Pan. 

Pan mnie luslmJe bardzo uważnie 
i mówi tak Jakoś wyszukanie 
a ja banalną mam potrzebę 
zanieść do magla torbę z praniem. 

Pan się rozkręca 7 prędkością światła 
gładko przechodzi z tematu na temat 
próbuje prrypomnicć jakieś 7darzenie 
a ja w tej kwestiijasnośc i nie mam 

l tak stoimy poy krawężniku 
zakłopotani- Pan1 z Panem 
Pan mnie próbuje czarować 
uśmiechem 
a mijui ciąLy torba z praniem. 

O puemaczeniu zaczyna Pan mów1ć 
mesmmły u\miech Panu posyłam 
Pan s1ę uczepił tego uśmiechu 
a ja po prostu chciałam być miła. 

Sz.koda że Pan się nie domyślił 
1 nie wyręczył mnie w dźw1gamu 
s1koda- moi e wspaniałomyślnie 
dalabym szansę Panu. 

Mogłabym nawet Pana polubić 
1 zaprzyJaźnić się- czemu nie 
mogłabym nawet się 7 Panem umówić 
mestety-domagla sp1eszę się. 

Ha lina Reiich 

- My~lę, /c warto ;ac/ąć od ustalenia. 
Jak1e /a~ady będą obow 1ą/ywać w ~zkole. jakie 
obo~tuema p<)/O~taną. co będz1c wymagane od 
uc1mów, a co od rod11ców. Zdobycie tej 
WICO/Y \>vymaga kontaktu 1e !>lkołą. Mając te 
mformacjc moiemy ~pokojnlc ''YJaŚnlć 
diJccku. co Je c;eka L.;k naJczęściej pojawia 
s1ę w <>ytuaCJaCh no'' ych. nteznanych i 
ngrażających. a pucdstaw1cme pr?ez rodz1ca 
faktów moie ten t.;k macmie zmniejvyć. 
Warto aby;my prty tym byli autentyczni i 
spokoJni, a tak/e mu<,imy pam1ętać. aby 
wy~trzcgać s1.; rotwaiań dotyczących naszych 
wątphwo~cJ prry dne~ku . Czasem bowiem 
nawet na pozór nJCWielkJc nas7e \\ątphwo(cl 1 
niepokoje mogą rotbudt.IĆ lub spotęgować 
'>trath 1 obawy diJCCJ Kolejnym elementem 
w\parcw dncc1 moze być rozmowa z 
dzJeck1em, rozmowa tak prO\vadzona. aby 
nasn poc1echa natwala uczucia w niej 
drzcm1ącc, uczuc1a 'ZWiązane z 
komeC/nośc 1 ą powrotu do szkoły, ze swoimi 
obawam1 1 lękamt Wykazanie zrozumienia 
dla tych emocj1 mo7c ~tanowić dla dziecka 
ważny element wsparcta psychicznego. 
Pam1ętajmy takie. ic '' proceste adaptacji do 
nowych warunków 7ycia ważnym 
elementem Jest powrót do codziennych 
rytuałÓ\\ Stała godzina pobudki. śntadanie. 
wyJŚCie do <i7koły. odrab1ame lekcJI. czas 
''o lny 1 C/as -.pa ma - to wainc ry1uały dnia 
codLJennego. które uległy rozlużmemu w 
czas1e zdalnego naucnnia, a do których 
trzeba wróciĆ. aby dobm: funkCJOnować w 

szkolneJ rzecty\\l~tosti Pierw~ze dm 
powrotu będą na pewno trochę trudne. bo 
dz1ec1 będą ospak 1 nicchętne do realizaCJi 
nowych tadań Lamlas t d enem o wać się. 
warto wstać trochę wczc\mcj i zarezerwować 
~ob1c 1 dzJCciom trochę w1ęccj czasu. co 

Powrót do szkół u nastołatkó\\ 
faktyczme budlł w1ele oba\\. W moim 
gabinec1c rodlice 1 dzieCI upwmają duży 

niepokój 1 lęk w tym zakresie. Z jednej strony 
ogromme tęsknią (dzieCI) za spotkaniami z 
rów iesnikami, a z drugieJ obaw1ają ~~ę 
sprawd7Jnia Wiedzy. 1cszytów i prac 
domO\\ ych przez nauczycieli. Cza..., nauk i 
7dalneJ spowodov.ał 7m1an.y wcte."nieJszych 
pr1yzwyczajcń. pow..,taly noy,e schematy 
zac ho Y. ań. Teraz - na krótko - trzeba Tnowu to 
w<;zystko zm1emać My-,lę. ic rodncc powmm 
w tym trudnym okrc .. ie po~, .. 1ęcJć dz1ecku czas 
i uv.agę na v.y~łuchantcjego h1\tori1 i pr/eżyc. 

l\1e ud7iclaJmy rad 1 nie krytykuJmy. 
OtwóT?my -;u; na w~tuchamc w emocJe i 
potrzeby naszego d.ztecka. PomÓimy dlłeciom 
U\\ oln1ć uctuc1a 1 wsp1era;my je w 
poszuki\\an1u sposobó\\ na pokonywame 
trudności i rozwtązywanic problemów. 

- Wszyscy obawiaj ą s i ę ta k.le 
zakażeń Covidem. Co pan i magister o tym 
sądzi? 

- Je~li chodti o lęk /wiązany / 
zakaieniem C'ov1d, to towaT?ysry on nam od 
długiego czasu 1 ;cst meunikmony "IJemniCJ 
Jednak staraJmy '>Jt1 \\~z:yscy stos~mać do 
zaleceń epidcm10logóy, 1 dbać o na~ze wspólne 
bezpicczefu.two 1 L.yć w m1arę zwyct.ajme. 
l woje dziecko będ?1e ~1ę CTUC ~,rpiec zme. gdy 
ty. jako rod1ic. okatc~z spokóJ 1 nonJmJenie. 
Warto być uważnym na zrmany "' T.achowaniu 
dziecka 1 okuywać mu du,ro empati 1 

D zię l. u j ę z a 
rozmo\\ę i \\Skazówki, 
które - mam nadzieję -
pomogą rod Lico m i 
uczniom. 

Mariola Solecka 

Bajka o pewnym wypadku 
V. pcw nym domu. gdZJcs medaleko. nic za s1ódmą góra ani 

siódmą rzeką. patriotyc/na :Tyła rodnna. Rodz1cc. córa i syn mała 

dziecma. 
Ż) h sobie grzecznie 1 \\ rruarę bezp1eczme. \V domu 

panO\\alo prav,:o i była spra\\lcdłtwość Czy byłt zadowoleni'! 
Chyba nickoniecznie Ale prawo było chromone bez wątpłtwosc1. 
bo z KonstytuCJi JC wyw1cdziono. Konstytucja na półce stała 
statcCTmc. do..,tojnic splendoru zaL.ywała. 

Ale Jak wwdorno. me me tr"\va wiecznie. Z półki na podłogę 
upadła. do d .t l~ nic,." 1adomo.jak to ~1ę stało. Rzeczony egtemplarz 
1 podlogi trafił prosto pod malucha nogi . Maluch podmósł 
znal cziątko ~miało. 7ac1ął s1ę baw1ć, nic żałował sob1e. Hckt był p10ntnujący Konstytucja 
legła" strtępachjak mebO~/C/yk w grobie. 

Moi na 1 tej po\\iastki morałów wysnuć \\ iełe. 

Mnie jedt>njasno Śl\ieci - Konstytucją nie mogą ba\\ić się d.ticci! 

Leonard Weimaon 
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TERESA HALINA JANKOWSKA 
- "Gołdapianka" z Murzynowa 

Geografka, nauczycielka i wychowawczyni wielu pokoleń 
dzieci i mlodzieży. Opozycjonistka demokratyczna. 
Internowana w stanie wojenn) m. Działaczka społeczna i 
inicjatorka Lnacząc~ch przedsięwLięć edukac~jnycb. 
\łiłośniczka i promotorka pr.t) rody Gminy Skwier.tyna 
usadowiona '"śród jej naturalnego bogactwa. Odznaczona 
Kr.tyżem Kawalerskjm Orderu Odrodzenia Polski i wielu 
in nymi dowodami uznania za działalność opozy9jną. 

Urodztła się w 1949r. w skwtcrzyńskim szpitalu - pod oktem 
legendamego dyrektora Nikodema Grynickiego - jako najstarsze 
dziecko z czwórkt rodzeństwa małzonków Bronislaw~ 

Krupińskiej i Stanislawa Jankowskiego. Matka- repatriantka L 

Wołynia, przyjechała do Skwierzyny z p1erwszym transportem 
Klewańczyków. Ojctec- wyk'>Ltałcony rolniczo Wielkopolanin -
wydalony przez nowe władtc z Dworzysk, przyJechał na Ztemie 
Odzyskane, gdzie powierzono mu orgamzowanie i prowadtenie 
Państwowego Go~podar:-twa Rolnego w Murzynowie tworzonego 
na bane ma,~ątku ziemskiego niemieckieJ rodnny Deliusów. 
Dyrektorował w tym PGR do 1970r. Matka natomiast orgamzowała 
życte społeczne Murzynowa. Zało..i:yła m.in Koło Gospodyń 

Wiejskich. Była antmatorem ku l tury i pomysłodawcą przedsięwzięć 
edukacyJnych i artystycznych. 

Pani Halino - bo takiego imienia utywa pani na co 
dzień- jak wspomina pani czasy dzieciństwa w '\1ur"ynowie? 

· Jest co wspominać. Parniętam doskonale Jak pierwsze 
kursy gotowania i pieczenia odbywały s1ę w nasLeJ domoweJ 
kuchm. Z czasem przeniesiOnO zajęcta do pałacowej kuchni po 
Dcliusach. Mama obok pracy społeczneJ zajmowała s1ę domem. 
ogrodem i naszym wychowaniem. Wyrastałam w dużym poczuciu 
bezpieC7eństwa. gdyimama była w domu. Dużo nas nauczy ła i dużo 
wymagała. Rodz1cc na nas nie krzyc7eli. me bil i, ale karci h i wpajal i 
prqzwolle zasady życia tak1e Jak: uczciwość. dotrzymywanie 
słowa. szacunek dla człowieka, przyrody i zwierząt. Nigdy nie 
u7ywali wulgarnych słów. odnosi li się do siebie i do nas z kulturą. 
dużo rozmawiali z nami. czytali gazety. książki i zachęcali nas do 
nauki. Szkolę podstawową ukończyłam w Murzynowie i 
rozpoczęłam naukę w Liceum Ogólnokształcącym \V Skwierzynie. 
Po maturze w 1966r. zdalam egzamin na Uniwersytet Wrocławski
Wydział Nauk Przyrodnictych- kierunek geografia. W tym miejscu. 
można rzec. moje piękne lata dzieciństwa skończyły s1ę. ale 
rozpocLął stę okres śwtetnej młodośc i Musiałam nauczyć się ryć w 
wielkim mieśc1e 1 utrzymać się na studtach. Szlo mi dobrze. Nigd} 
nie zaniedbywałam kontaktu z domem i ceniłam wskazóv.ki 
rodztców, którzy napominali mnie. abym s1ę uczyła. 

Po studiach nie wróciła jednak pani w rodzinne ~tron} 
a pozostała na Dolnym Śląsku. 

Tak. Z Dolnym Śląskiem związało mnie stypendtUm 

fundowane przCl władze m1asra Środa 
Ślą~ka. Kanerę zawodową rozpoczęłam 
w Liccum Ogólnoksl,talcącym im. 
Mikołaja Kopemtka w Srodlle ŚląskteJ 
jako nauczyciel gcogralit 1 języka 
francuskiego. Cezylam tam mlodz1e..i: do 
1983r. 

- Jak W}j!lądały czasy wrocławskich studiów i nauczania 
" liceum oraz działalności opoz)cyjnej? 

- z malej sennej wio:o.ki trafiłam w dui:y świat. Już jako 
~tudentka obracałam stę w kręgach i ~rodow1skach osób. które nie 
akceptowały tstmejącego w Polsce u~troju społeczno- pohtycmcgo, 
które dostrzegały w ielc mankamentów życia społecznego. Wówczas 
mocno dokształcałam s tę w d/JedLinach spoh:cznych, historycznych 1 

dowiadyw·ałam się taktch rzeczy, których nie uCtono \\ szkołach 
Zawwc szukałam kontaktów z lud/.mi mądrtejszymt od siebie. W 
sierpniu !980r. włączyłam się czynnie w Ruch Solidarności. We 
wrześntu październiku 19R0r. Laczęli~my organizować struktury 
Saltdamości w zakładach pracy, w ~zkołach Środy Śląskiej i 
okolicznych miejscowośctach Wybrano mnte na prtcwodniczącą 
MiędzyszkolneJ KomiSJ I NSZZ Solidarność 1 sekretarza 
Mtędly7akładoweJ KomisJI KoordynacyJnej Wiednehśmy, że nikt za 
nas me załatwi naszych spraw. a trzeba było rozmaw tać z wład~:ami. 

l3.12.1981r. "ładze "pro'"adzily stan wojenny na 
terytorium Polski. Wielu aktywnych d7iałaczy zatrzymano, 
uwięziono i internowano. Jak w stanie \\Oj ennym potoczyło się 
pani życie? 

Mmc zatrzymano 17.12.198lr. i osadzono w więzieniu we 
Wrocławiu przy ul. Kleczkowskiej , w starym poniemieckim 
budynku więziennym o grubych murach z czerwonej cegły. Po 
mtestącu przetransportowano mnie do ośrodka tntcmowama \\ 
Gołdapi . Było to miejsce .w którym zgrupowano kobiety z całej 
Polski. Średnio przebywało nas tam około 300 osób. Mieszkałam w 4-
osobowym pomieszczeniu. Wspominam to mie.rsce jako bardzo 
odległe od moich stron, Dolnego Śląska i rodzinnego domu w 
Murzynowie, a także jako miejsce. w którym poznałam w i cle zacnych 
osób- mądrych 1 nietutinkowych kobtet. Byłam jedną z naJmłodvych 
po7bawionych wolnośc1. ale były wśród nas osoby starsze z 
dorobkiem naukowym i życwwym oraz du..i:ym dośw1adczemcm. 
Pam1ętam profe:.orki z wyższych uczelni z całego kraJU z 
Uniwersytetów - Wrocławsktego. Krakowskiego, Poznańskiego, 

Warszawskiego. Pamiętam nauczycielki z liceów i szkół technicznych 
oraz wiele zaangaźowanych kobiet, różnych zawodów i statu~ów 
społecznych . W me.r pamięc i są m in. Graż}na Cajka - jona Jacka 
Kuronia. aktorka- Halina Mikołajska, legendarna suwuteowa ze 
Stoczni Gdańskte.r- Anna Walen~no"icz czy Alina PieńkO\\oSka
żona Bogdana Boruse"icza. Z wieloma osobami polącqła mnie 

przyJaźń, którą pielęgnowałysmy Zwano nas 
.. Gołdapianki" i taka nazwa funkcjonuje do dziś . 

Parniętam tez wiele sytuacji z czasów internowania. o 
których mogłabym długo opowiadać. NajboleśmeJ Jednak 
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w~pommam \\ IL}t} małych dziec1 u internowanych matek. Chociaż 
~a ma me mam dtiCCI, to <.,erce mi !>l~ kro1 , bo ówczesnerozmowy matek 
Le swo1m1 dziećm1 dżwtęczą mi w uvach do dtiś, np. gdy 4- letnia 
wiewetyoka pros1 - mamo jed.i z nami do domu, a matla na to: 
przyjadę późmeJ, \HacaJ z babc1ą. 

- Po zwolnieniu z internowania wrócila pani do pracy w 
liceum kopernikańskjm w Środzie Śląskiej, aby w krótce opuścić 
ukochanv Doln\ Śląsl.. i zamieszl.ać w Gorzowie \\ lkp. Tutaj 
pracowaia pani ·do emerytury jako nauczyciel geografii w ~asach 
IV - Vlll SP nr l przy ul. Dąbrowskiego 23. Dlaczego taka zm1ana ? 

- Histona mojej przeprowadzin 1 dużej zm1any życ1owej 
wzięła początek od przydz i ału spółdzielczego mieszk~nia. Po wpła~~~ 
oczeklwalam na nic. Ot rzymałam przydział w grudn1u 1981, gdy jUZ 
przebywalam w w ięzicniu. Upoważniłam brata. aby w moim imiemu 
odebrai klucLe 1 Lałatwlł wszelkie formalności. MoJe mternowame 
!>końcrylo s1ę 07 lipca 1982r. Wróciłam do Środy Śląsk1~j d? pracy w 
LO. Ustaliliśmy z pracodawcą zm1anę pracy ta porozum1emem stron, 
aby obeszło s1ę bez u~zczerbku dla uczniÓ\\ W ten spo~ób ~rafilam do 
gorzowskiej "Jedynki". W tmkcie mtcrnowan1a \\ Gołdap1 poznała~ 
wiele kobiet z Gor.wwa Wlkp. Dzięki tym znajomościom było m1 
łatwiej zaczynać nowy rozdz1ał życ1a w mcznanym mieście i innej 
szkole. M1ałam też blisko do owdowiałej mam}. która m1e!>.rkala !>ama 
1 coraz bardzieJ upadała na zdrowiu. 

- z chwilą przejścia na emeryturę wróci la pani na stałe do 
:\1ur.t\nowa. Cz)- nie lepiej by lo L) ć W}godnie w mieście ? \\ szysc) 
wted\. z wiosek uciekali do miast, a pani odwrotnie ... 

-_ Taka była potrzeba życiowa. Wrócilam do Murzynowa. Nic 
byłam obciążona własną rod7iną, w1ęc b}ło mi łatwiej podjąć_ taką 
dec}7ję nii' mojemu rod7eństwu. ZaopiekO\\ałam '>Ię mam~. kt_ora w 
ostatnich latach zycia porusnła s1ę na wózku mwal1d.rk1m 1 była 
niew1doma. Wymagała całodobowe op1eki Zmarła w 2004r w w1eku 
93lat. 

-A jak odnalazła się pani w nowych realiach wioski? Czy było 
łatwo? 

- Je~tem osobą otwartą. W1elu '>tarsrych lud71 małam we \hl 

Młodych srybko poznawalam 1 wchodziłam z nim1 w p_r~yj_atnc 
relacje. Jestem też człow1ekiem czynu. N1c lubię w1esc zyc1a 
bezproduktywmc J bezmyslmc. Było zatem łatwo i owocme W tym 
czasJe w Murzynow1e dtialo się Wiele dobrych rzeczy Powstało 

Stowarzy~zcnic Prrypc1ół Sołectwa Murzynowo "Moja Wieś, a w 
niej ... " Działałam \\ tym !>towarzy~zeniu pclniąc funk_cję _c~lo~ka 
KomisJI Rewizyjnej . Zaktywizowało !>lę Koło Gospodyn Wiejsk.'ch. 
07ywiła się aktywność na w1elu pła~zczyznach_ Naw1ązywahsmy 
kontakty 1 współ pracowallsmy z 1nnym1 orgamz~cJam1 
pozarz.ądoW)-ml tego typu, np. 7 Towarzystwem M1łosmko\\ 
Barlinka. Nadal jestem członkinią Rady Sołeckiej. Z mojeJ inicjat}\\Y 
powstała w MuLtynow1e Lokalna Grupa Ogólnopols kiego 
Towarzvstwa Ochrony Ptako\\ Lajmowalam s 1ę edukacją 
najbllż;zego otoczcn;a - szctcgó ln ic dzi eCI 1 młodzie.ly 

Organizowah~my w ars1tat). W )ostawy fotograficzne_. konkursy o 
ptakach dla uc1niÓ\\ mtcjscoweJ 'Z koły \\ tym czas1c naw ta73łam 
w,pótpracę 1 prof. dr hab. Ludwikiem Lipnickim. 

- Ta \H półpraca i ciąg ldarzeń La on ocow al~ k~iąil.ą 
poka.ln)Ch rozmiarów, z nit'/\\)klą treścią o prost)_m tytule-" 
Pu~roda gminy Sk,,i<'rt~na'·l 20091. pracą zb10~ową _pod 
redakcją profe~ora Lipnjckiego. Profe~Of\\ przedmO\\Ie napl'>~ł: 
.. Pani llałina Jankowska, mieszkanka '1urzynowa, swo1m 
uporem i \iłą penwazji przekonala ~rzy-ro~nikó~\ , _L.c. war!o 
1aintereson ać się pr l~ rodą tego terenu, ze n ale z~ podjąc dz1ałama 
ochroone i propagować walor~ zarónno \\ ~ród rnieszl.ańcÓ\'1-
gminy jak i - dot)chczas głów nie t) li. o prlej~id;ając) ch prLeL 
Skwierz) nę- tur~stó "' ". . 

- O gro mm e c1e::.1ę ::.1ę 1 \\ ydama tej b1ązk1 \. IC\\ i cle gm~n ma. 
na taJ...1m po71om1c, tak pokaznc opmco\\amc. JotyCLące rod11mych 
bogach• prtyrodniczych. Dobrtc, .lc podobme my.;lących lud z.' Jak Ja, 
było'' ięccJ. na czele 1 byłym bunn1~trzem Skw1crtyny Arkad1uszc1~ 
Piotrowsl.im. Dzięki mm ud<lło -.ię móJ pomy-.ł tmatenalltO\\aC 
Wvak" pojedynkę nic da się zrobić tyle, co można w grupie. 

- C1y \'l-idoc1ne wol.ól piękno pr.l)rody i wielkie jej 
umilowanie spranilo, .le kupila pani trochę ziemi na obrzeżach 
'\1urzynO\\a i posadowiJa maleńki, skromniutki, prlytulny 
dre\'1-nian) domek wśród łąk, gdzie dzisiaj mam prz)jemność l 

pani~t rozmawiać? 

- Marryłam o tym Gdy po1ałatw1am waL-ne !>p~wy dla Pol~~ ~ 
dla mojej matki, przyszedł czas, abym pomyslala o sob1e. 
Rozpoczęłam konsekwentną realizację-. wojego planu na rcv_tę iyc1a 
Chciałam tyć wśród skarbów przyrody, otoczona pachnącymi łąkam1 
Chciałam nacieszyć się różnorodnością drzew, krzewów i barwam1 
kwiatów we własnym ogrodzie. Chciałam pom1e!>zkać ze 
7\\ICrzętami, słuchać śpiew-u ptaków i rnu~k1 w~atru pędz~cego 
w~ród nadwarc1ańskich łąk. Nie bardzo m1ał 011 kto pomoc w 
realizacji tego marzenia, co mnie wcale nie zniechęcało w dZiałaniu. 
Zrealizowałam go \a ma 1 cieszę '>lę iyciem tu 1 teraz 

- Ale jest pani nadal aktywną osobą i zainteresowana 
polityką nie osłabły. Widzę u pani aktualne ~azety i ksj~.lkL . 

- Uwa?am, że jezeh obywatel sam me zamtcrc:.uje s1ę polityką_ I 
sam nie weźmie się do kształtowania otaczającej go rzeczyw1stośc1, 
to polityka zaintereSUJ C s1ę obywatelem i urządzi mu życic nie tak ~ak 
potrzeba Człowiek ,am jeo;t najlep~zym adwokatem w swo1ch 
sprawach. Jestem dumna z moJeJ działalnosci politycznej ~1e był~ 
ona na próżno, bo dZISiaj Armii CzerwoneJ me ma w Polsce. Wyszli 
bez walki. N1e było ofiar. Pokłosiem ówczesneJ dz1ałalnośc1 było 
obaleme muru berhn!>k1ego. Zniknęła dla nas żelazna kurtyna Polska 
JCSt w NATO 1 od 17latjest członkiem Unn Europejskiej. ~zi~~i UE 
zmmny cywilizacyjne i gospodarcze są przeogromne. W1dlę je na 
kai'dym kroku 1 mogę porównac 1 tym co bylo za mo1ch mło~ych l_at 
Ówczesna opolyCJa, ktorej byłam czę~c1ą. potrafiła negoCjowac l 

rządem. Jest to !>ukce~, za który Lecha Wałęsę nalciy ozłocić. 

- Jak odbiera pani dzisiejszą scenę polityczną w Polsce ? 
- Żal m1, że dzisieJsi politycy marnują swoje i nasze 

moiliwośc i . Mogliśmy utrzymać demokratyczny kurs. być 
znaczącym kraJem w Europ1e 1 m1eć potytywny wpływ na nasze 
dobre życic. a także na życte w1elu m1honów ludtt różnyc~ n_a;odów: 
A tu co? .. Ale nie tracę nadz1ei. Dobre czasy mogą powrocie. Sam1 
mus1my je tworzyć 1 p1elęgnować we wzaJemnym po~zanowaniu . 
' 1kt za nas tego me zrob1 

Pani Halino, dziękuję za gościnę i za opt) mizm, którym 
zwieńcZ)ła pani naszą ciekawą rozmowę. 

Rozmaw,iała Ewa Zdrowowicz - Kulik 
Zdjęcia - archiwum prywatne Haliny 

Jankowskiej i Ewy Zdrowowicz- KuliJ, 
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Sztandar jak nowy 
Piotr Stępień ze Stoiunia jako inwalida wojskowy 

jest członkiem Z" iązku Inwalidów Wojennych RP 
(ZIW RP). 

W latach dz iewięćdzies iątych ubiegłego wteku, ze 
wzgl<;du na stan zdrowia Piotr Stępień musiał odejść ze 
służby wojskO\\ ej. DowiedLiał się. że w Międzyrzeczu 
działa Związek Inwalidów Wojennych i został jego 
członkiem. Do związku przyjął go ówczesny prezes -
Stanisław Kołłątaj. Pan Piotr interesował się sprawami 
kombatantów i zbiorami gromadzonymi przez Leona 
Szymańskiego - wieloletmego prezesa mi<;dzyrzecktego 
koła Związku Kombatantów RP i Byłych Więźniów 

Pol itycznych. Kiedy prezes Szymański zmarł, pan Piotr 
zaoptckował s ię sztandarem Zw i ązku In wal idów 
Wojennych, który znaJdował s i ę w· pomieszczeniu 
zajmowanym przc.l kombatantów. 

"Jak moja mama Krystyna zobacLyla, jaki ten 
sztanda r jest zniszczony, to widzialem w jej oczach, że 
trzeba go naprawić. \1ama zachorowała. potem ja 
przestałem chodzić. ale caly czas parniętalem o 
~ztandarze. l\ie mogłem go sobie przywłaszcz~ ć, bo co 

by powiedzieli w 
zaświatach fundatorzy -
panowie Szczerba, Judek, 
Fr y drych i paistwo 
Podbielscy . .. Nowego nie 
mogliśmy zrobić, bo to 
duży koszt, wi ę c 

postanowiliśmy g o 
odnowić. Oprócz mamy 
pomogli mi w ratowaniu 
sztandaru d y rektor 
Gminnego Ośrodka 
Kultury Ewa Walkowska i 
jej mąż Jakub. Udało si ę, 
j eszcze tylko czeka nas 
r enowacj a drzewca i odnowiony sztandar może znowu 
uczestnicz) ć w ważnych uroczystościach lokalnych i 
pa l1stwowych . Chcem y p ośw ięc i ć 11 z t a nd a r w 
pszczewskim kościele. Aj a chciałbym, że b) j ego miejsce 

było w COK, bo jestem mieszkańcem Stoiunia w gminie 
Pszczew". 

Zv.tązck Inwalidów Wojennych RP to organizacja 
oby\\atclska stawiająca przed swoimi członkami zadania 
sw iadczące o poszanowaniu tradycji. patriotyzmu i pami,ci 
osob, którzy s\\Oim bohaterstwem i zaangażowaniem 
zasłużyli na szacunek młodego pokolcma. Praydium 
Zarządu Okręgowego ZIW RP w Poznaniu doceniło 
zaangaiO\\ ani c Piotra S tę pnia i otrzymał Krzyż 

Jubileuszowy z okazji 95-lecia działalno~ci związku. 
Muszę dodać. 7e dbałość pana Piotra i jego mamy o 

zachowamc pam1ątek przcszło~ci zasługuje na pochwałę. 
Dobrze, ze zav.-ste może liczyć na pomoc Ewy 
Walkowskiej - dyrektor GOK i mam nadziej<;, że wójt i 
radm zgodzą stę. 2cby w Pszczcwic była ulica Zwią1ku 
lnwahdów Wojennych RP Wniosek w tej sprawie napisał 
pan Piotr do wójta Pszczcwa 1 burmistrza Międz~ rzccza. 

Izabela Stopyra 
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O NICH NIE MOŻNAZAPOMNIEĆ 
CECYLIA MALEŃCZAK 

25 kwietnia .tmarła moja prz)'jaciółka Cec)'Ua Maleńczak. 
Odes7ła w swoim domu w lesie nad je7iorem Długim otoczona 
milo~cią i opieką ukochanego męża Ro) a i pr.t)jaciół. 

Cecylia była naue7yctelkąję.ryka angteł~ktcgo. niczwykle ctepłą i 
vczcrą o~obą. Pochodllła 7 angtełsko-pol\kteJ rodnny, a urod7iła ~tę w 
Brighton na południowym wybrzezu Anglii, gdzie wiele lat mte~zkała i 
pracowała Lkońcryła studta biomedyC/ne 1 przepracowała ponad l S lat 
w Brytyj~kiej Słuibte Zdrowia. Karierę kontynuowała jako naukowiec 
O(l Umwer~ytecu: Su;,.scx. \\ pev.nym momencie ta wyk~7tałcona. 
pu;kna kobteta po\tanowtła n.tpcłmc 7mtcm~ ~tył zycta. Już me 
"'ielkomtej~ki. zabtegany. leC/ ~pokoJny. ;godny z prawan1i natury i 
prryrod;. Podjęla decytję o przeprO\\adzcc do kraju OJCa -do Polsk1. 
Zmieni la profesję. otrzymała dyplom (TEFL) uprawmający H do nauki 
języka angiebktego jako .rętyka obcego. W 2007 roku Cecylia 
.tamie~~;kała pod adre~em - Chycina 24 nad jeziorem Długim 

n\'ao~m przez miejscowych .,Koreą". Szybko dołączyły do Niej 

ukochane zwierzęta - p~y i koty. Uczyła języka 
angtel~kiego, sad7ila kwiaty, uprav. tal a owoce i 
warzywa. spacerowała po l es te L psam1. 

Ja potnałam Cecyhę w 2013 roku, kiedy 
szukalam lcktoraję1yka angtelsktego. ZawS7c elegancka. uśmiechnięta, 
perfekcyJnic przygotowana do każdej lekcji. Rozmawiałyśmy. 
ro7mawtałyśmy po polsku, po angielsku i okanło się, 7e mamy wtele 
w!>pólnych tematów. Ktedy po nu pterw~zy pojechałam na półwysep. 
byłam zauroczona tym mieJSCem i 'ierdeczno~cią go.:,podarzy. Ntgdy nie 
;apomnę kąpieli w JCZIOrLe, wyctec1ck kajaktern 1 wspólnych postłkóv. 
na tara~ te. 1\tewaine co stanic !>ię z domem pod adresem Chycina 24, ja 
będę odwied?ać to mieJSCe oczyma wyobra7m wid7ąc u~mtechniętą 
Cecyl ię w otoC?emu psów i wołającą do mnie- hełlo Tza 

Kochana, spoczywaj w pokoju ... 
Izabela Krajniak 

TADEUSZZGÓŁKA (1945-2021) 
26 kwietnia zmarł profesor Tadeusz Zgółka - wybitny 

językoznawca, znakomity \'\'ykładowca, pasjonat wie lu 
humaoi~t}'ClR) ch nauk, a tak.le hungar)styki i różnych języków, 
l..tór)Ch zawiłości badał i opisywał, a przede wszystkim mój 
s.erdec.tny KOLEGA. 

Profesor - Zasłużony dla Mia~ta Poznania i Honorowy 
Ohywatel/bąszynka. laureat wielu odznaczeń, nagród 1 medali, nasz 
wspamały KOLEGĄ ;e studenekJej ławy (a nawet grupy) na 
polonistyce UAM w Poznaniu. Tak pięknie mówił o tych studenckich 
latach na 'ipotkantu dwóch światów młodych absolwentów 
polonistyki i senioróv. świ~ttujących 50. rocznicę ukończenia 

poznańskiej Ałma Mater, ze wszyscy -bez wyjątku. młodzi i !>tarsi -
v"zruszyl iśmy się, a my byli!>my dumm, ze przez 5 łat studiów 
prteszłtśmy razem 1 nadał lubimy ~tę spotykać. 

Jego śmierć bardzo nas zasmuciła. 
Mieliśmy to szczęśc t c, że 

odwiedził iśmy Tadeusza 1 Halinę w ich letni ej 
rezydencji koło Rogozińca . MiejSCOWI 
nuywają budynki pozostałe po dawnym 
niemleckim arsenale O[POT. l w jednym z 
segmentów tego Depotu profesorowte 
Zgółkowie uT?ądzilt sob1e odskocznię od 
m1ejskiego 8'varu Poznania. Cisza. ptęknc krzewy i kwiaty. 
gościnność i serdeczność gospodarzy - tego s tę nie zapomina . . . 

Żonie - prof. Halinie Zgółkowej i Bliskim- składam wyrazy 
głębokiego współczucia. 

Izabela Stopyra 

STANISŁAWKOŁŁĄTAJ (1940- 2021) 
.. W daleką podróż zabrał Cif Bógjed11q nadziejr nam dając. 
że J..iedyś przekroczą też Niebios próg, którzy tlifaj zostają ..• 

19 kw tctma 2021 roku zmarł śp. Stant~łav. Kołłątaj. więzień 
obozu koncentracyjnego. członek Stowarzyszenia Dzieci 
Zamoj:-.zczyzny Stantsla\\ urodził ~ię 24 v"rze~nia 1940 r w 
S7czcbrzeszymc. Humani~ta, gawędzt arz, brydiy~ta, społectnik, 
aktywny członek Zw1ązku Kombatantów RP 1 Byłych Wtęźnióv. 
Połityc7nych, prezes Związku Inwalidów Wojennych w 
Międzyrzeczu oraz członek ZJW w Sulęci me. mój serdecmy kolega 
zcZwtązku Kombatantów. 

Pożegnanie wujka • • • 

Wujek był przede wszy!>tktm przyJaCielem, 1 

którym można było pożartować i na którego zawsze 
moina było liczyć Kaida rtecz, nawet mało~>tkowa, 
wypow1ed:tiana prtez \Jiego, potrafiła człowieka 
rozbawiĆ do łez. Oglądanic iu7la w tełewi1ji to 
chwile. które na zawsze pozostaną w mym sercu. A 
ro7grywanic pos7Clególnych wyśctgów przed ich 
ro7poczęctem - zaws7e będę pamiętał. 1'. iezły był lei 
z Niego dowcipniś i kawalarz. a podkradanie prtcz 

WUjka Pepsi c1y &ypamc p1gmenLU do rękawic.teJ... było dla mnie czyms 
naturalnym. Każdy mustal się mieć na bacn1ości. Zapamiętam też 

Ekonomista z wyk:.ztałcenia. skonczyi 
oficerski kurs chorążych, był dyrektorem ds. 
ekonomicznych w szpita lu w Obrzycach. 
Posiadal Krzyż Zasługi Z IW i liczne 
odznaczenia. Na spotkaniach z młodzieżą 
często przywoływał swoje ulubione Rm1oc7c i 
Zamojszczymę, opov" iadał o ?ubytkach i 
przyrodzte. Powtarzał, że piękno człov. ieka zawiera s1ę w jego pracy i 
trudzie na rzecz innych ... Cześć Jego pamięci! 

Kazimierz Ku las 

mycte Jego "czerwonej strzały". którą pucowaliśmy z kuzynem 
Kamilem. 

Chctałbym, .i:eby każdy tapmlllętał wujka Artura Jako osobę 
c1epłą i 7yczliwą dla innych. Kocham C tę ~ovujku 1 ""iem. że jcs7C7e 
wspólnie obejrzymy mecz i że siedząc tam u góry na kanapie, popijając 
drtnka, będzie::.z się c1e~7ył ze Lv"ycięstw naslCJ STALI Gorzów. 

Damian Danielczak 
Są uc.tniow ie, któr) ch się pamięta. Do takich naJeży Artur 

Zygmuntowski - naJPierv. sąsiad ze środkowego podwórka, potem 
uczeń i \Heszcie zawsze miły i u~miechnięty młody człowiek. C7ęsto 

razem wracaliśmy po zajęciach szkolnych i wspominaliśmy wspólnych 
sąsiadów 1 podwórkowe "sprawy wielkiej wagi". Wspominam te dobre 
chwile i nic mog~ uwicrZ)Ć, 7e Arturajuż nie ma i że nie ustyszę pani 
!zo, zaniosę pani zakupy. Szkoda ... 

Izabela Stopyra 



12 POWIATOWA www.powiatowa. com. p/ 
~------------------~~-- L_ ______________________________ ___ 

Przeżyjmy to jeszcze raz ... 
ZŁOTY JUBILEUSZ POLONISTÓW (1963 -1968) 

W auli Collegium Maius UAM w Poznaniu odbyła ~ię 
wyjątko,\'a, podwójna uroczystość - spotkanie 
absohHntó~ polonistyki z lat 1963- t 968 i absolutorium 
studentów rocznika 2018. Wszyscy w togach i biretach, 
przemówiema, nagrody, koncert, życzenia. kwiaty. 

W imieniu "złotych jubilatów" głos zabrał prof. ~.:w. 
dr bab. Tadeusz Zgólka. Swoje wystąpienie rozpoczął 
wierszem Małgorzat) Hillar - My z drugiej poło~y XX 
\\'ieku ••. 

Jcsteśm} pokoleniem tuż powojennym. Rodziliśmy 
si~ bowiem krótko przed zakończeniem tej - jak dotąd 
najstraszniejszej ze światowych 
wojen. Dzieciństwo mieliśmy 

ciekawe, acz chwilami trudne. Do 
s.tkół poszliśmy na poc.tątku lat 
pięćdziesiątych . W szkołach 
przeżyliśmy stalinow~kie ostatki i 
kamawał nowego polsk1ego ładu. W 
tajemnicy opowiadano sobie o 
poznańskim czerwcu 1 JUZ prawie 
otwarcie o war..,zaw'>klm i 
budapeszteńskim pa7dziemiku. Dla 
nas otwierał się nowy etap edukacyJny, 
kiedy zmartwychwstał Związek 

Harcerstwa Polskiego L jego lilijką i 
krzyżami, ale także 1e Światem 
\1/odych, w którym Papcio Chmiel 
opowiadał o przygodach Tytusa, 
Romka i A'Tomka. To nasze 
pokolcniowe fascynacje. To też nasze pokolenie. To też w 
tamtym czasie powiało do nas z Zachodu. dzięki tygodnikowi 
Dookoła Świata. W połowie lat ptęćdz1csiątych Wielki Świat 
zjechał do nas, do Polsk i, przyokazji Zlotu Młodzieży. Na zlot 
byliśmy za młodzi, ale ten przybyły świat podziwialiśmy. No i 
kochałyśmy się w Zbyszku Cybulskim i kochaliśmy się w 
Tetetce (zjawiskowo pięknej Teresie Tuszyńskiej) z filmu Do 
widzenia do jutra. Zbiorowo (z całymi klasami) oglądaliśmy 
w kinach (na szerok im ekranie!) Kr=yżaków. 

W czasach licealnych przeżywaliśmy pierwsze 
uni esienia miłosne, słuchaliśmy (a czasem nawet 
śpiewaliśmy) o zakochanych, którzy są wśród nas, naszym 
przebojem był hymn do lata Lato, lato. lato czeka, które miało 
na nas czekać tak, Jak my czekaliśmy na nie. Przeżywaliśmy 
naszą piękną, czasem sza loną młodość w szalonych latach 
sześćdziesiątych, o których śpiewała Urszula Sipińska. Potem 
były bale maturalne. początek rozstań i powrotów. r 
wrcszc1e ... 

Poznańska polonistyka. Na egzamin wstępny 
przyjechaliśmy ze Szczecina, Gdańska, Gostynina. spod 
Częstochowy, z Kępna, znad Odry. Ogromny zasięg 
geograficzny miała ta poznańska polonistyka. Zjawiliśmy się 
na początku lipca 1963 roku w Auli Col!. Chemicum, bo tam 
nam wyznaczono miejsce na egzamin pisemny z polskiego. 
Kilka dni później w dziekanacie Wydziału Filologicznego 
wchodziliśmy przed oblicza egzaminatorów- polonistów i 
historyków - a nawet na rozmowę z dziekanem J. Ziomkiem. 
Potem trzeba było czekać na rezultaty. Jeśli się udało, to 

przyjechali~my łub puyszliśmy na początku wucśnia do 
ponurego gmaszy::.ka Coli. Philosophicum na rogu Matejki i 
Wyspiańskiego (dnś to je~t elegancki apartamentowiec). No i 
rozpoc.t:ęliśmy ... Wykłady w długiej i wąskiej sali XVI z 
oknami na ul. WyspiaJ1skiego, gdzie doc. S. Funnanik kazał 
nam \vid71cĆ (vpę. A inne zajęcia w salach na trzech p1ętrach. 
Bodaj najbardziej ponura była "ala 326 na trzecim piętrze. 
Dostaliśmy kanon lektur. Pr7era:lająco ogromny 1 
obejmujący wszy~tko od Bogumdzicy do Kafki. Kiedy to 
''szystko przeczytać'? Chyba niemożliwe, v. ięc może ::.ię uda 
na kolokwmm z lektur trafić akurat na to. co się pr ;:eczytało. 

A potem. w następnych łatach. 
systematyczny kurs historii 
literatur y. Od Mikołaja / 
Wilkow1ccka popT/cz Mikołaja 

Dos\\- iadczyńskiego przypadki, 
wie~Lczów romantyczn y ch i 
picv.cóv. pozytywizmu. po 
młodopolan i powojenną 

współczc~ność. Policzyliśmy: 

codziennie świ ątek /piątek 300 
stron lektur. Kto to w~Ly~tko 

.. przerob1"? A to tylk o Jede n 
przedmiot l fLP czyl i hi~toria 
hteratury polsk1cj. Do tego jeszcze 
literatura powszechna: Homer. 
Szekspir, Tomasz Mann, Dante 
Alighten. Dyskusje o wersyfikacj i, 
turp1zmie, metaforach t 

metonimiach. Na logice o prawach de Morgana, na filozofii o 
neokantystach. a na ekonomii politycznej o wrogim 
kapitali7ffiJC 1 błogosławionym socjahznue. 

Ale to nie najgorsze. Bo bladym jesienno-zimowym 
świtem trafialiśmy na gramatykę sc5: Ssedsju że jemu s gory 
w s Ied jego idą narodi mnodzi .. . N e osąl:dajte, dane osą7deni 
bądete ... l deklinacje: d usa dusę dusi - dusą. Aory~ty, 

participia. dualis. Nic do opanowama .. . 
A potem gramatyka opisowa. Zadanie domowe: zap1~ać 

fonetycznie fragment z Pana Tadeusza: 
Kto z nas tych latnie pomni, gdy m l ode pacholę 
Ze strzelbą na ramieniu, .5wiszczqc szedł na pole ... Jak 

zapisać fonetycznie tę nicszczęsną strzelbę. Moze H e/bo .. 
albo młode pachol t;; może mu ode pac hole ... 

Kto przeżyje (tzn. zda), wolnym będzie ... 
Jeździliśmy na wycieczki: Szlakiem Piastowskim, w 

Beskidy, Bieszczady. na Babimojszczyznę. Oficjałnie były to 
wycieczki historyczne lub dialektologiczne. W rzeczywistości 
bywało różme .. . 

Po pierwszym roku nie ~szyscy przeżyli. A na drugim 
znowu: taci dludzi dzihci cij, czyli dialektologia (kaszubski był 
wtedy uważany za pomorski dialekt polskiego). Ale byliśmy 
już bardziej zahartowani, więc recytowaliśmy (i snuliśmy się); 
pojedynczo i parami .. . Oto my oczami Agnieszki Osieckiej: 
Między nami po ulicy 

pojedynczo i grupami 
snują się okularnicy ze skryptamii i z książkami 
notatkami z papierami, kompleksami l Itp., itd., itp. 
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Gnieżdtq się w akademiku/ maj q każdy po czajniku 
i nie dla nich dewolaje l i Paryte i SzanJ?haje 
i nie dla niclr bal i ubaw/ ani lala ani Bu bal Itp., itd., itp. 

( ... ) 
Wymęczeni, wychudzeni 
z dyplomamijuż w kieszeni 
odplywajq pociągamil potem żeni q się z żonami 
potem wiqżq koniec z końcem/ za te polskie dwa tysiące 

l itp .• itd., itp. 
Może to dziwne. ale te polskie dwa tys1ące (netto) są do 

dzisiaj zmorą absolwentów polonistyki ... po pięćdziesięciu 
latach!!! 

Istotnie, gnieździ li śmy się w Hance na Stalingradzkiej, 
na Dożynkowej . Do Hanki przychodziliśmy na obiady, do 
których - jak głosi ła legenda na zapleczu kuchni 
dosypywano nam brom (aby ogramczyć nasze popędy). 

To o nas. Trochę (ale niewiele) starsi od nas: Agnieszka 
Osiecka, Jonasz Kofta (tak, tak, do dziś pamiętamy o 
ogrodach, 1-1- którvc.h ws:ak nietrudno hyć poerq; C?eka li śmy 
na to: niech no tylkozakwitną jabłonie). 

Biegaliśmy co tydzier1 do pałacu Działyńskich na 
czwartki literackie, żeby zobaczyć żywego poetę: Jastruna, 
Przybosia, lwas7kie~icza. Włóczyliśmy się po Poznaniu ze 
Stedcm Stachurą i jego kumplem Witkiem Różańskim . 
Czytaliśmy ich i nie tylko ich, bo Ryszarda Krynickiego, 
naszych kolegów - Staszka Barańczaka, Wojtka Jamro7iaka i 
Marka Kośmidra. Byliśmy stale obecni w .,Bratniaku", w 
.,Nurcie", w "OdNowie" (dzisiaj jest tam nomen omen -
klub seniora). Słuchaliśmy w "Bratniaku" naszych koleżanek : 

Urszuli Sipińskiej i Zdzisławy Sośnick i ej, a le te? 
zachwyca li śmy się Pasją wg św. Łukasza K. Pendereckiego. 
Do Bratniaka chodziliśmy na fajfy, piliśmy wino, tańczyliśmy 

Asendorf dla Trzciela 
Od wielu już lat zaprzyjaźniona L Trzcielem niemiecka 

gmina Asendorf przekazuje finansową pomoc przewlekle 
chorym dzieciom. 

Na ogół działo się to w grudmu. prted świętamr Boiego 
Narodzenia PrryjeidLała wtedy delegacJa 7 Asendorfu z daram1. 
laws7c przewodmcrył Jej bunmstrt, podkreślało to wa.iność misji 
i szacunek dla tr:zcielan. Były wspólne. serdeczne spotkania. 
na7naczonc akcentami mikołajkowo świątecznymi. Tak było. ale 
koronawirus ostatnio wiele zmienił. Nic zmieniła się tylko hojność 
orat wrażliwość mieszkar1ców Asendorfu. Przekazali oni 4000 
euro dla chorujących dzieci z terenu gminy Tocrel. W okresie 
pandemrrje:-t to vctególna pomoc 1 niczwyklccenna.l\ie było tym 
ra7em uroczystego spotkama 7C względu na ogranictenia 
wtrusowe. ale to dtiałanic Ascndorfu nic ulegnie zapomnieniu. Jest 
ono wtrus.rające. twlaszcza w tak trudnym i bolesnym czasie. 
Ptcmądze zostały przckannc potrzebującym, którym pozwolą 
nieco ułatwić ciężkie, naznaczone chorobą życic. Tym razem po 
tysiącu euro otrtymała trójka dzieci - Michał , Marcin i Pa~~el. 
Trzciebki Caritas również otrzymał l 000 euro. Obdarowana trójka 
i ich rodzice w1ruszem wielkością daru podjęh decyzję o 
przekaLaniu z teJ puh 1000 zł innemu choremu dziecku. Wybrali 
Wiktora, który zresztą przed laty równie:! skorzystal z pomocy 
finansowej Asendorfu. Wręczenie czeków odbyło się 26 marca 
tego roku. W spotkaniu uczestniczyli, oprócz dzieci i ich rodzin, 
przewodniczący Rady Miejskiej Jacek Marciniak, burmistrz 
Jarosław Kaczmarek, dyrektor OPS Dominika Konieczna, 
tlumacz języka niemieckiego Liliana Strachowska. Było 
skromnie, ale serdecznie. Były równie7 podziękowania dla 
szczodrej społeczności Ascndorfu. W podziękowaniu dla mch 

rocka, twista i madisona. Ale też tam zaczął s tę Teatr Ósmego 
Dnia. Byliśmy przy tym. Byliśmy też przy narodzinach 
miesięc7nika Nurt. Tam debiutowaliśmy. 

Byliśmy egzystencjalistami w czarnych swetrach, którzy 
musieli czytać J. P. Sartre'a albo strukturalistami, którzy 
musieli znać Antropologię strukturalną C. Levi Straussa i 
teksty Jana Mukarovsky'ego . 

To była nasza nieokiełznana młodość i nasza 
poznańska polonistyka i niech nam nikt nie mówi, że wtedy 
nie było Polsk.i. Mieliśmy znakomitych profesorów i zupełnie 
nas nic m teresowało to, kto - także wśród nas - był Żydem, a 
kto gojem. I do dzisiaj nas to mc interesuje. Kończyliśmy 
nasze studia wraL: z wybuchem marcowych protestów 
przeciwko zdjęciu Dziadów, wspólnie tańczyliśmy na 
snchownicy na Winogradach wokół ogniska 7 okr7ykami -
prasa kłamtc, uczestniczyliśmy w wiecach .,pod Adasiem" i w 
stołówce, uciekaliśmy pr7ed milicją. l mamy pra~o po 50 
latach wołać: Polacy, opamiętajcie się, nie dzielcie nas na 
prawdziwych i parszywych, na pierwszy i drugi sort, nic 
wyzywajcie nas od wykształciucbów i łże elit. 

Dzisiaj wracamy do naszej Alma Mater jako jej 
wierni wychowankowie, aby zamanifestować, L.e tu, w tej 
uczelni stworzono nam warunki do przeżywania radosnej 
naszej młodości; nie tylko zdobywania wiedzy. Cieszmy się 
nadal, pókiśmy młodzi duchem. l Wy wszystkie naS7C młods7e 
Koleżanki i młodsi Koledzy cteszcie się swoją młodością, tak 
jak my to potrafiliśmy i jak widać - potrafimy do dzisiaj. 

Gaudeamus igitur iuvenes dum sumus... l niech 
poznańska polonistykasemper sit in tlore. 

Izabela Stopyra 

rodzice chorych dzieci nap i sal i - "Czasami wdzięczność trudno jest 
ubrać w słowa ... wtedy proste - dziękuję - zawiera wszystko, co 
chcemy wyraztć'' W tym samym liście naptsali również- "Dzięk• 
okazanej przez Państwo przyjaznej dłom. możhwa jest realizacja 
naszych celów i .ramierzeń oraz spełnienie mar zeń naszych dzieci''. 

W tym zawirusowanym świecie są jednak piękne chwile, 
przeżycia i czyny. l to jest budujące. A przyjaźń 
między Trzcielem a Asendorfem jest przykładem 
wzajemnej życzliwości, szacunku i gotowości 
niesienia pomocy innym. 

Jadwiga Szylar 
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Z okazji Dnia Przyjaciela- o moich przyjaciółkach słów parę 

.. Prawdziwy przJjaciel zejdzie po ciebie 11a samo d11u, 
je.\ li będ:.ie tr:.eba '' 

9 czcn~ca obchod1imy D;dcń Przyjaciela, Ś\\ ięto ważne. 
choć mało ~popu l ar) tOl~ane, niestety. W dzi~iej~.t)Ch 

d.li\\n)ch, ~amotn)ch c.tasach prL)jaciel jest kimś na \lagę 
.tłota, kimś, kto dostr~:eit' '' nas to, ctt'go sami nie ''id1im), 
otr.te nastą łzę i będzie śmiał \ię .1 nami do końca Ś\~iata i jeden 
d~:icń dłu.lej. \\ ielu scept) kÓ\\ po\\ie. Żt' '" dzisiejsz) ch c:~.ao;ach 
pra\\dl'i"a prl)jaiń jest niemożlh\a, mamy pr~:ccic.l t~siące 
znajom~ch na portalach społecl'no\cion)ch i to nam 
ny~tarcza. 

l ja mam te; \Yiclu majomych na takich portalach. ale 
puceteż nte ~potykam ~tt; 1 nimt. me patrzę im w ouv i nte 
ro7ma\\ tam /tmenta_~ąc barw~ g l o~ u w zaleiności od sytua~JI. 1\ te 
usływę. p!- drzy 1111 głos, gdy '>H; martwią i nte zobaczt; veroko 
OtWartych OC/LI /C :td/lw tcnia. fym wlao;;ntc rożntą Stę CI, tak /Wani 
znajomi w '>ieci, oJ pr /yjac10ł w realu. '\o i jesze.te jedna drobna 
różnica- puyjac1el JCst '-/CZCI)' a/ do bólu 1 \YJc o nas to, czego n te 
wiedzą inni . 

Z moimi przyJaciółkami znamy się od 63 lat 1 choć n1e 
pam1ętamy, jak na:.ze mamy wonly na::. w wózkach, to przecieL 
wiemy. ic '>pęd.rałyśmy uas blisko .;iebte. Mic::.;:kałyśmy tc.l na 
wyciągnięcie rękt, choć OC l)'\\ iście. /cby .tObaC/Yl' Krysię, tr:teba 
byto tę n;kę nieco wyciągnąć . Po drodze mo.lna było pomachać Ali 
mieszkającej w domu po prawej. Do Wandy to był rzut beretem. bo 
d~Ielil nas tylko ogródek. Ewa mieszkała w samym środku naszych 
ptęknych Obt7yc. Zycie w tym z jednej strony (dla obcych) 
dziwnym. z drugiej (dla nas) cudownym miejscu, toczyło s1ę 
spokOJnie. Do prted::.Lk.ola niestety nie chod.riłam, bo byłam z tych 
chorowitych .. . me odc/ułam jednak Jakiegoś ::.trasznego 
dyskomfortu, bo L tak życic tov.:auyskic na linii dziec1 - rodzice 
tętniło tu od rana do nocy Oczywi<;cJc latem chodnłyśmy na nasze 
baseny. gdzie było Jak na wakaCJach. Spacery 7 rodzicami, a 
\da';CI\VIe z mamami. do Bobowicka. były n te\\ ątpllwą atrakcją. 
Porem przyszedł czas szkoły. były~my w jednej klaste pr;ez 8 łat 1 

kontynuowałysmy tę drogę w liccum Czasy ogółmaka nas 
specjalnie nie rozdncltły. bo znowu SICdziałyśmy obok siebie w 

ławkach. Dopiero potem ku da pos;:ła sv. o ją drogą 1 na j aki'> C/a!> 
ro?<>tałyśmy się. '\.1iałyśmy róinc /allltcrcsowania i odrębne prace 
Nasze życic o::.ob1ste teżpotoc.rylo się odmiennie. 

Spotkały~my się tak naprawdę po wielu latach. któn:. Jak 'ię 
oka;ało. me nic zmten1ły \\ nas7ym v.zajemnym -;to..,unku . Kazda 
maswoj ba gaz doświadC/eń 1 prze7yć. ale za\\ -.ze w -.tuchu.Jcmy s1ę 
uwa/me w s1ebie i odC?ytujcmy wiele 7 naS7ych twauy. 
Spotykamy się regularnie i lubimy -.pęd/ac razem C/as. 
Wspominamy nasle dziccmstwo. obrzycktch znaJomych 1 
rodziców. Przez o ... tatnic dwa lata poc1e~.rały~my ~tę naw .raJem. gdy 
naJpierw ja pochowałam ta t<;. a rok póimeJ Kryst~ na poi.cgnała 
mamę . 

Kim są te przyjaciółki dla mnie'! Kmh. na kun mog~ 
polegać , z kim śmieję stę głośno 1 szlocham bez ogran1czcn. fe 
dziewczyny są te7 przedłu/eniem d;ieciń~t\\a i młodosc1 .ry\\ ) m 
wspomnJCmem m1ejsc i zapachÓ\\ zachowanych na dnie duvy 1 

serca. 
Z okazji Dnia Prtyjaciela ści'>kamje \erdecznic i dtiękuję. 

że są, bo jakhy ktoś nie ~'ied7ial kim \ą prl')'jaciólki. to niech 
~:apamięta. i:e "Prawdziwe pr:,Jjaciólki to takie kobitki, kulryc/t 
nikt 11ie rozumie, a one ro;.umieją się be:. słów". 

:\1ariola ~olecka 

Wybudowali plażę w Biedzewie łata 2020 roku. W maju 2021 
mieszkaf1cy w czynie społecznym 
zorganizowali rn!CJsce plażowe nad 

Z inicjatywy rady sołeckiej B ledzew a pod prlewodnictwem 
Olgi Kowali powstała plaża. Prace rozpoczęły się już pod koniec 

brzegiem rzek1 Obry. Jest to teren 
często odwiedzany i znajduje się w bezpośrednim sąsiedzt\.\ i e 
placu rekreacyjnego, na którym gmina zamstalowała między 
innymi w1atę. ławk11 urządzenia sportowe. Obok znajduje się te:l 
stadion. gdzie organizowane są mecze i różne zawody strażackie. 

Na budowę pla:ly wykorzystano część funduszu sołeckiego. 
Pomimo zaangażowania wielu osób. roboty nic odbyłyby się tak 
sprawnie. gdyby nie cię.iki sprzęt użyczony prLez Piotra 
No'"ickiego z Bledzcwa. Sołtys B ledze\'-' a Olga Kowala dZiękuję 
wszystkjm, którzy pomagah w wybudowaniu plaży S4 to: 
Marcin Kowala, Roman Polański, ;\1ariusz Białek, E'l-'1-elina 
Polańska, Aneta Chlopecka, Elibieta Białek, Robert Daruł, 
Małgoś '\owacka, Krzysztof Sławiński, Anna i Kamil 
Dawidowicz, Piotr Ozimkiewicz, Manu Gołdacker. Rainer 
Goldacker, Grzegorz \Vinnicki, Igor Budziak, Ola 
Ozimkiewicz, Celina Sławińska, Lila S ta'' ińska, Kacper 
Kowala. 

Andrzej Chmielewski 
Foto: Olgo Kowala 
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Informacje ze Starostwa Powiatowego 
ROCZNICA KONSTYTUCJI3 MAJA 
Złożen iem wieńców pod pommkiem l 000-lecia w 

Międzyrzeczu władze samorządowe, przed~tawicie le l 7 
Wie lkopobkicj Brygady Zmechanizowanej , Państwowej 

Straży Pożarnej oraz Policj i uczcili Święto Narodowe 3 Maja. 

Skromna uroczystość rozpoczęła się o godzinie l 0.00 i w 
tym roku odbyła się. niestety, bez udziału mieszkai1ców. 
Samorząd Powiatov. y reprezentowała staro~ta Agnieszka 
Okndcr, \\ ice:-.tarosta Zofia Plcwa ora; sekretarz Mirosław 

Leśny. 

- Pamiętajmy, że to bardzo ważne święto i pomimo 
konieczności zachowania reżimu sanitarnego trzeba obchodzić 
je w sposób dumny i godny mówi starosta. Pomimo aury, 
która dzisiaJ zmcchęca, 7yczę wszystkim mteszkaJ1com 
po>natu, by radośnic świętowali tę 230. rocznicę uchwalenia 
pterwsLeJ w Europie 1 drugiej na śv.Jecie Kom,tytucji. \.fam 
nadl'icję. że ?a rok spotkamy s1ę w bardzH!J licznym grome 
dodaje. 

KO~KL RS '\ADYREKTORASZKOŁY 

Zarząd Powiatu M1ędzyrzeck1ego ogłasza konkurs na 
-.tanov.i-.k<;> Dyrektora l iceum Ogólnok:-.ztalcącego im. 
l l ełiodora Swu;etck i ego w Międl'yrzccl'u . 

Szczegóły dotyczące konkursu majduJą się w uchwale nr 
35.2021 Zar1ądu Pcm 1atu w Międ;yucc1u 7 dn1a Ił maja 
2021. która ;ostała umieszczona na strome BIP Starosl\\3 
Po\\iatowego \\ Mu;d;yueczu. 

l\IAlllR\'202 11 EGZA \U\ ÓS\ IOKL\ SISTY 
LakuliCLyły "l~ cg;a1mny maturalne. a pr;ed 

absolwentami -,zkól średnich najdłużs?c wakacje w ich 
szkolnym zyc1u. Mamy nad;ieję. ic \>.yniki z egzaminu 

dojrzałośc i pozwolą uczniom na podąl:anie dalej wybraną drogą 
edukacyj ną. 

W maj u zakończyły się równ ież egzaminy dla uczniów 
klas ósmych szkół podstawowych. W zależności od uzyskanych 
wyników uczmowie będą mogli wybrać szkołę średnią. w której 
będą kontynuować naukę. 

- Zapra:.zamy wszystkich ósmoklasJstó'>'.: do szkół 

prowad7onych przez PowJat M1ędLyrzecki . Mamy Liceum 
Ogólnohztałcącc w Międ7yr1cczu 1 sLkolmct\\O za\>.odowc w 
postaci CKZiL Obie szkoły gwarantują doskonałe warunki do 
nauk1 i roiWOJU mówi starosta AgniesLka Olender. 

"ZAMEK MIĘDZYRZECKIW10Sl\'Ą" 

Międzyrzecki l'amek, mapę lub herb powiatu i stonogę 
Syriu<;za maskotkę Umi Europejsk1ej namalowali najmłodsi 
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miC'>Ikancy Pov .. iatu 'vflt,:dl)fiCCklcgo w rJmach konkursu 
.,Zume/.. Jfiędzyrzecki Ił io.<mq" zorgan11owancgo przez 
starostc; Agmcszkę Okndcr ora; Łuka!>/a /aboro''"kicgo. la 
c1ę.iką pracę mal uchy L mcpubhczm:go przedszkola 
. ..lutucnka" \\ Ml~d.l)r/cc;u otr;ymalv od organi1atoró"" 
nagrody. 

·r o wa/nc. by ue~:yć lokalnego patrioty/mu i poczucia 
prty na kiności do wu;ks:ti.!J spolec.1no~ci . Popr.1e.1 tc~ką nbawę 
łąuy my puy _1cmnc 7 poi) tcc1nym. Luy my o mlej">Cll 
na..,;ego tamicszkania. pokuuJcmy gdzie l)JCrny 1 z ctcgo 
motcmy być dumni mÓ\\ 1 ... taro'>ta .. 

Dlli.!CI bezbłędn1c tnaly ilość gmin v. pO\\ ICCte, 
wym1cmły 1ch nazv.~ t dowtedtiały stę. ie międ;yucckt zamek 
'" ybudowal ,." pr.tC!>/ło;ci prawd/l\\) król. 

('o lo..olejny konJ...ur.., dla przcd ... zkolalo..Ó\\, któl) odb) ł'llę l 
mtcjatyv. y Luka..,n Laborow'lklcgo dnałającego w ramach 
FuropejsktCJ \kademn \1łodych l1derow \\ '-1 puy fundaCJI 
1\u=/1/ca im l fugona 1\ollqWJCI '" Sk\\ Jerzynie 

BlJOY"iEK \\ARSZTATÓW CKZiL W NOWEJ 
OOSŁO'\IE 

Koilcty s tę remont budynku \\ arsltatów \\ Centrum 
Ks1tałccnia Za\\ Odo,, ego i Csta'' ietnego pr;y ulicy 
\t1arctnko''"kiego. StarostJ -\gnievka Olendcr spotkała się z 
dyrektorem vkoły Anurcm Dudą na podsummvan i u obecnego 
etapu prac budowlanych Budynek. w którym ucmiowic 
oprÓC.l tajęć praktyc:tnych 1dają równtci egzaminy 
tav.odowc 70stal całkowtcte odnow tony Wyremontowane 
pomic-;zc;cnia poprawią me tylko komfort pracy i nauki, ale 
1\'vt~bzą równtc7 tatntcrcsowanic szkołą ,."sród mlod7te.i.y 
\\ yb1craJ4CCj '>woje przysLłc 111ICJSCe edukaCJI. 

Długo oczekiwana IO\'.C~tycJ3 o łac;nej wysokości ponad 
l l .000.000 tł finansowana te środków unijnych i wkładu 

własnego Starost\\a Powtatowego w vtięd;yrtectu Jest 
najwiękvą reahzO\\ aną "" dotychcnso, .. cj hi..,torii CKlitJ 
Ham10nogram prac budowlanych zakłada ukonczcnic remontu 
do końca czerwca 2021 r. 

POSIEOZE~IE ZARZĄDU POWlATL W 
SKWIERZYNIE 

Podczas posiedzcme /.arządu PO\\ ta tu. ktorc odbyło się 
l l maja,Jcgo członkaw Je dolo..onali wiz) tacj i niemal go t m\ ego 
jut rodnnkowego domu dZJecka. w który m ;amtcszka 14 
podaptecznych Domu Dztecka im. Janusza Korczaka '' 
Sk'' ICfZ)ntC Budynek je'>t jednym 1 d\\Óch, które 

zagwarantują S\\oim mie~l'kańcom nietb~dne warunkt do 
komfonoweJ nauki i rotwoju-ogłoszono ju.l przetarg. który ma 
""] łomć \\ ykonawcę drugiego domu. Opróc1 budynków 
mtes;kałnych na prt~łeghm terenie pO\\ Stamc taktc nowa 
tnfrawuktura ,." postac1 drog1 doja1dowej. parkingu. boiska 
sportowego. siłowni ora; w iaty. 

Lgodme 1 usta,."ą 1 dnia 9 ctcrwca 20 l l r o v.sptcraniu 
rodztny t systemtc p1ccty tastc;pczej. w jcdn]m budynku me 

moic micvkac wt~CCJ nii. 14 podopiecznych , a cały ob1ekt 
pO\\ inu:n być zorgam;owany w takt spo..,ób. by g" arantO\\ ał 
wanmkt najbardziej zbliione do tych. \\ jakich funkcjonują 
rodtim Decyzja o budO\'.tc rodnnkowego domu dZtecka 
umoilt\\ 1 pozostame podoptectnym '" 1nan) m otouenlll. '' 
:.WOtlh ..,;kolach t w mtcścic, w którym Lawiątali :tnajomości i 
prly.Ja7me. 

OprócL C.!łonko\\ /art<tdu Po\\iatu '" spotkaniu ud1iał 
'' lt~ly róv. me z Dyrektor Po\\ iatowcgo Centrum Pomocy 
Rodtmlc r-łtbieta Górna ora7 Dyrektor Domu Dziecka tm. 
Januva Korczaka'' Sk\\ 1crz) me Katarzyna Ruta. 

L'\IOWAPOWIATU l G:\ll'iYBLEDZt\\ 
<;tarosta Pov.tatu vtiędzyr7cckicgo Agme..,7ka O lcnder 

ora7 Wójt Gmmy Bledtcw Maigartata \1u ... ~ałow ska podpisały 
l O rna.Ja br. umowę, w cd ług której Powiat i G m mu pod7ielą się 
po połowie kosztami pr~ebudov.} drogi powiatoweJ 1295F ,." 
mtCJ"cowośc t Sokola Dąbrowa '" Lakn!">ie budowy i 
pr 1cbudow y chodnika i tja!UÓ\'.. 

'\ a realizację umO\'vY strony zabezpieCią po 75.000 zł. 
Rolę tnwestora będzie pelni l Po,."ial Międryrzccki . To kolejna 
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już inwestycja w1>pólfinansowana pr7e.l samor7ąd powiatowy 
w partner~twie z gminami, która wymiernie wpłynie na 
komfort życia mieszkańców. 

DAROWlZl\'A 
W imieniu Powiatu Międzyrzeckiego starosta Agnieszka 

Olender i wicestarosta Zofia Plewa podpisały akt notarialny 
przekazujący w darowi7nie Gminie Prrytocma dZiałkę numer 
8417 w miejscowości Twierdzielewo. W imieniu Gminy, która 
wybuduje na działce plac zabaw, daro" iLnę prLyjął Wójt 
Bartłomiej Kucharyk. Czekamy na efekt końcowy i powstanie 
obiektu, który będzie służyłlokalnej społeczności. 

Zdjęcie nr l: https://www. facebook.com 'kuc harbar 

ZAPROSZENIE ~A "MASKARADĘ" DO 
MUZEUM 

Zapraszamy na nystawę obrazów Julii Med~ ńsklej 
"Maskarada", która odbędzie się w dniach 23 maja - 26 
czenHa 2021 r. w Muzeum Ziemi Międzyrzeckiej im. Alfa 
Kowalskiego. Wystawę patronatem objęła starosta 
Agnieszka Olender. 

Borys Morawiak 
Starostwo Powiatowe w Międzyrzeczu 

Mi"lsterstwo u 
Kultury 
D~łed~ictw" 
Narodowego 
1 Sportu . 

Julia Medyńska wvsrAwA os RAzów 
23 maja - 26 czerwca 2021 r. 

.. 
KU L TU iłłl 

rJI"' \I'K 
ICJ SZTUKA 

Wernisaż 22 maja godz. 17.00 

WYSTAWA POO PATRONATEM STAROSTY MIĘDZYRZECKIEGO 

UIUUUUł 

LYNX UAMPLf.PL 
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Sukces uczniów z SP nr 2 w Międzyrzeczu 
!'la przełomie marca i kwietnia uc:znio,~ie 

klasy 6d wra1 7e swoją "ycho" awc.t) nią wzięli 
ud1iał w programie "Zielone Laboratorium 
Lafarge". 

M lSJA komih. Warto wspomnieć, ;e uczniowie 
"0\\ójki" - obok uc1nió" dwóch innych s.tkól 
:t.doby li jedną z tTZecb nagró d "" tym 
ogólnopolskim konkursie. To olbrl}mt '\ukces, a 
przede wvy-.tlo.tm docenieme 'taran d11cci. które 
JUi podeJtnUH koleJne działama. a w ich 
cod7rcnnosct 7a'>7ł} w1ełkte. ekol,lgll.tne zmtany! 
Ogromne gratulacje dla Hani Balcer1ak, lgi 
BralcLyk, Kingi Buszewskiej , M ai 
Dobosiewicl. Bartka Dobosie\\-icza, Olka 
Eberta, Karola Grochole""~kiego, Dagmary 
Jędrtejc1ak, ~"larat Khyzniaka, Igora 
KoLio,HI..icgo, !\1 ich al i n~ K ręciue\\ skiej, 
Kornela K!>iądL:t. Franl..a Lorerua, '\atałl..i 

\lajO\\ccl..icj , \licji \1atus;e,Hkiej, Bartka 
:\l~ rd~, ~ta\ia \1~ ~lic kiego. Pa~cala '\ apierał). 

Jest to program cduka~yjny. dnęk1 któremu 
dzi.:c.:i maH możliwość po7nama naJważmcJsrych 
1agadmcn ekologicznych w przystępny i atrakcyJnY 
sposób or:u odkrywania. jak tch d11ałania wpły,\a.i<! 
na \rodowi,ko. UC7mov.u? \\ 11ęli udnał w zaJęCiach 
pobudtaJ~!cych do podcJmowama dyskusji na ten 
temat 1 poszukiwania ro7wtąnr1 sprzyjających 
popr:.m ic ~tanu na..vcgo środowi ... ka 7wicnczcmcm 
uncrc ... uj')C)d1 rot\\ Mali b\ la rcalrta-.Ja proJektu 
"~pólnc \\)·konamc komtksu pokatują..:cgo. u..:go 
szó~ll,lda ... i~ci nauc:ty li sil: dtil:ki ud1ialm\ i " 
pwgram t c oru Jakie tmi..tny ''~''olał on'' Kh L)'UU 

codncnnym. l y m 'a my m pO\\ stała ":\1 i\ja 

LI\ F 5 fA 

Lafu.,ia", ktorej tytułowy oohatcr postać 

w ymy\lona pr /C/ dttcct prtyb)'wa te spccplncro laboratonum 
'wmm ckolog11:.tnym po)Jtlkm. by pokazać lud1tom, w pkt ... posób 
wpływają na środo\\ isk o i co mogą :trobtc.:. aby lK/\llić ten \\pływ 
p<)J) t;\\ n:- m 

,, \li., ja Lafusia" to 1biilr 28 minikomik\H\\. \\ których 
lxlh,th.:r ... po1\ ka koleJ m c h u-.tn to\\ k la~y oral ith \\' ~.:h~n\ ,1\\L?yni~ 
i ud;tda ~enn~..:h porJd J,,t:~..·;,!C)Ch ~)Cta \\ 't) lu ~..·kt• . Pta~o:a nad 
projcktem bard.to tintcgrowala kla-..y i p1\/\\ ,,llł.t W/\\ tnąc 

umtL'J<;tn,>ść w~p(1łpracy l' uniowie po\wi~cih temu d/l,! laniu wiele 
g,•Jtlll i ~arm podkrc~lali.jak baTI.lto pobudtiło to ich kn:atywność i 
\\pi) n.; lo na ro;wój id1 tdolno~c1 l\\Órc.tych ora1 je l'~ kowych. 
\\\,ilck 1-1.~~, tostał nagrod:tony 6d otu:mał,t \\)nvnieme \\ 
konkurs iL . ../td mego LaboratMium l afarge" .ta sWOJ nl}·ginalny 

T\ml..a '\ ie"iadomo;kit·go, .Ja~ia PalusLaka, 
~~"er~ na Stępnia, '\'atalki Środ~, Anbelin~ 

r!>~ t~iur). r\nto~i Zamorskiej i łl a ni Ldano" i u . 
O:!romne pod1ięko\\ania dla \\~pierającHh 

nav projekt Tere~~ fli\il..o""'"il•j o rat d~ rektor 
h.il tM/\11~ D~mel. 

\łek!>andra Biela 

PS Uoja ód, je\ft!m : JJu.\ bardzo dum11u i 
o~:rom11ie de\Zf ,;ę, :e }t'\le\de! Z Wmm J.u:.tle 
dziulunie}e't deJ.aH)'f11 tlo\wiudc-;.eniem i pra~t·d~iH'q 

pr-:._~jemlwi.t·iq! 

J~tl\ZU JJydWH'UH't'Zl 'lli 

Widowisko "Pinokio" tuż tuż 
Jedno z największych wydarzeń artyst)C7n}ch, które 

odbędzie się po długiej pandemicznej przernie w MiędL)rzeck.im 
Os rod ku Kultur),zbliJa ~ię ""iell..imi krokami. ,\to"" a OCL~wiście o 

niesamonitym , pełnym 

czulości , ""olności, 
eko logicznym , pachnącym 
lasem widowisku "Pinok.io". 

To rustona istoty naturalnej. 
drzewneJ, ktora obserwuje kres jej 
św1ata śc i~tego przez Drwala. 
Drzewniak dostaje się \\- ręce 
Geppetta, a ten nadaje mu kształt 
pajaca i imię Pinokio Kukiełka 
jednak ucieka. bo me chce być 

ctłowiekiem. Chce być 
wolna. nic rozumie 
ludzkich 7.asad i uc;ruć. 

Pr7eżywa du:io prtygód 
dobrych i .tłych, doznaje 
też miłości ze strony 
Geppetta i Błękitnej 
Wróżki . Decyduje się 
poświęcić swoje życie. 
uby uratować swojego 
ojca z \\Tiortua rekina. W 
nagrodą Błękitna Wrożkn 
przenosi Pinokia do 
po...-zątk.u historii- do zniszczou..: Kramy Drzew -tam pr;ypomina mu. 
skąd sili ·wywodzi i jakie je~ t jego numie,jako c""!łow1eka Bo PinokiO
Czlowiek to czuły narrator, osoba. która mus t napra\\ ić 'w1at. 

Nasze widowisko bęiliic \\-yjąlkowc, bo łqc;acc wszy~tkn:: 

s7tuki sceniczne: aktor-.two, taniec, ~piew. a nawet akrobaty kc;. A to za 
sprawą sekcji d.tiałających w nas1ym o~Todku, które \\-)".;tąpią \\ 
spektak lu - aktorzy sekcji teatralnej, Studio Tańca Gold. 
Art}~t~czne Form} Ruchu, chór Piccolo. Autorem "cenariusta i 
relJ!>erem jest Jzabela Splal\ ska. 

~filo je~t nam po1nformować . .le na to mezwykłc wydarzentc 
otrzymaliśmy dofman:.owanic z Minister~tw a Kultury i to dJiękr 
niemu będ71ec1e mi eh oka~ję obcjm:c je calkowic1c za dam1o. 

W z\\-iąLku z tym. na \\-ldowisko dostępne będę wejściówki. 
które będzie można odebrać w kasie kina \10K od l czenvca. 
Jednak 7C w7ględu na wcrą.l obow 1ązujące obostrLcnia sanitarne. 
nas1.a SJla będzie mogła być wypełniona w zaled\\ie 50%, dlalego dla 
jednej osobydostępne będą max. 2 wejściówki. 

Międzyrzecki Ośrodek Kultury 
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Z międzyrzeckiegoratusza miasta, dofinansowanie na przeszło 
4,6 mln zł i okol o 40 ty~. posad7onych 
drzew, krzewów, a tak7e nowe ławk1, 

ROCZ'\ICA:\1AJOWEJ KO~STYTUCJI 
Z okuji 230 rocznicy uchwalema Konstytucji 3 

MaJa pucdstawiciclc lokalnych władz i służb 
mundurowych złożyli kwiaty przed Poruniktern 
Tysiąclecia Państwa Polskiego. 

Jako pierwsi Ś\\ ięto Konstytucji uczcili 
przedstawiciele Urzędu Miejsktego - burmistu 
Remigiusz Lorcnz oraz jego zastępcy Agmeszka Śnieg 1 

Tomasz Marlo.te\\ tcz (na :.djęciu). K\' iaty prted 
pomnikiem złozyli też radni mtejscy AndrieJ 
Chmtcłewski, Gr7egorz Skr1ck i Marek Cicloch. 

- Roczntca uchwaknia pierwszej w Europ1c i 
drugiej na świecie konstytucji powinna być dla 
\\szystkich Ś\\ iętem dumy 1 radości. Dneń 3 maJa to 
jedna z najwa7niejszych dat w historii Połski podkreśla 

R. Lorenz. Delegacja 17. WBZ złożyła też kwiaty przed 
pomnikiem gen. Józefa Dowbor -Muśnickiego, który 
jest patronem nuędzyrzeckicJ brygady. 

Ze względu na restrykcje związane z pandem1ą 
koronawirusa, uroczystość miała bardzo skromy 
cenariusz. Odbyła się bez udziału mieszkańców, 

oficjalnych przemówień, kompanii honorowej, 
orkiestry ora7 pocztów ~ztandarowych szkół, zak ładów 

pracy i instytucji 

ZIELONAREWOLUCJA 
Aż li zre'" italizowanych miejsc na terenie całego 

kosze. śc1e.iki ora/' nowa 
infrastruktura rekreacyjna, to tylko krótkie wyliczenie 
niektórych korzyści, jakie przyniósł miastu i jego 
mieszkańcom realizowany w latach 20 l 7-2020 projekt 
pod nazwą ,.Rozwój i zagospodaro"\anic zieleni 
mteJSkteJ i terenów rclo.reacyjnych w ~vhęd7yr7CC7u··. 

Międzyrzecz skorzystał te swojej szansy na 
przeprowadzenie tak du.iej inwestycji w infrastrukturę 
zieleni dzięki dotacji uzyskanej w ramach konkursu z 
Programu Infrastruktura i Środowi<;ko. Picniądze dla 
naszego samorządu fOstały prl'y1nane prze/ ~arodowy 
FunduSl Ochrony Srodowiska 1 Gospodarki Wodnej 
(NfOŚiGW). 

W ramach projektu w ciągu ostatnich trzech lat 
Urząd Miejski w Międzyrzeczu przeprowadzał 

systematyczną metamorfozę kolejnych częśc1 miasta 
zmieniając \ttiędzyrzecz w m1asto pełne kwiatów i 
zieleni, w którym nic brak atrakcyjnych miejsc do 
spacerów, rekreacJ i oraz odpoczynku. Przemianie 
poddano m.in. międzyrzeckic Planty. Park przy ul. 
Stoczniowcó'" Gdańskich, Bulwar Jana Pawła IT , czy 
mocno do niedawna zdegradowany tlw. Kaczy Dołek. 

Dzięki środkom z NFOŚiGW udało się także 
wprowadzić do przestrzeni miejskiej coraz bardziej 
popularne łąki kwietne. W naturalny niemal sposób 
zlokaliLO\\ano je m.in . .".., miejscu dotychczasowej Łąki 
Kolejowej, a takie na zrc,vitalizowanych terenach przy 
Folwarku. Zyskaliśmy dzięki temu kolejne urokliwe 
miejsca do wypoczynku i rodzinnych spacerów. 
Międzyrzeckie łąki stają się terenami bardzo istotnymi 
także ze względu na jakość środowiska naturalnego. 
Łąki kwietne to ostoja dla dzikich zapylaczy, a także nasi 
najlepsi sprzymierzeńcy w czasach nasilających się 
okresóv .. suszy. 

Choć wiosna jak dotąd piękną pogodą nas nie 
rozpieszcza, to zakończona w zeszłym roku mwestycja z 
ka7dym kolejnym dniem pokazuje coraz wyraźniej swój 
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me1wykły potencjał. Parki. ~k'Wery i bulwary. które w 
ramach proJektu pr7eszły niesamowitą metamorfoz~ 
zac1ynają cora7 \\ yra/meJ zapełniać s1~ kwiatami. 
CleSJyć oko liclenią traw 1 krzewó\\. Budząca stę do 
życta pr1yroda pr1yciąga natomiast coraz silmeJ 
mie~1kar'1có\\ miasta, dla których właśme ten projekt 
został zrealtzowan). 

01.icci bawH.}CC .... ię w parkach i doroślt spyd?ający 
czas na spact:rach 1 wspólnych ro7mowach. ,., pięknym 
otoc?eniu pr7yrody. to najważniejszy efekt tego 
ważnego dla mia~ta proJektu. 

Całk O\\ i ty kos1t kwalifikowany projektu. 
5.461.040,30 1l. dofinanso\\ an i e: 4 .641.884.2571. 

Gl\111\A STAWIA ~A BUDO\\ ~ICT\\0 
MJESZKANIOWE 

\ttic;dLyrzccl przy~tąptł do międzygminnej spółki. 
której celemjest rozwój budownictwa mieszkaniowego. 
Podpisy pod dokumentem złożyli m.in. wiecpremier 
Jarosław Gowin. wiceminister rozwoj u. pracy i 
technologii Anna Kornecka i burmistrz Remigiusz 
Lorenz. 

Podczas spotkania w Sali Ziemi w Poznań 

Congress Center burmistrzowie i prezydenci 14 
tubusk ich i w ielkopolskich m iast podpisali akt 
erekcyJny w sprawie utworzenia spółki SIM Krajo\\y 
Zasób Nicruchomosci-Zachodn1. Podpis pod tym 
dokumentem złoży ł m.in. burmistrz Międ7yr7ccn 
Remtgiusz Loren?. 

- Ce lem ">pó ł k i jest rozwój budownictwa 
komunalnego. Dzi~kt nieJ otrzymamy za darn10 d?iałkę 
pod nowe bloki wielorodzinne i mamy szansę na 
rządową dotację na roLpoczęcie inwestycji informuje 
bunnistrz. 

Pr7ed podpi san iem doku mentu uczest 111 cy 
o bej ue l i p rezentację m ulttmedialną na temat 
partnersktch gm in. Mogli poznać m .in. atuty 
gospodarcze naszego regionu, ale także jego zabytki i 
plany rozwoju. Herb Międzyrzecta 10sta ł 

um rcvczon) jako ptcrwv) na akcie erekcyjnym. 
Jestem przekonan). że to dobra prognon dla 
M l(;dz) rzecza - komentuje burmistr7 . 

O planach dolącl'cnia Mi~dzyr7CC7a do 
mrędl'ygmmneJ ~połktmformowaliśmy JUŻ'"' lokalnych 
med iach i gminnych stronach \\ Internecie . 
PTLypommamy. że nowe budynki wiclorodnnne maJą 
powstać na d1iałcc pr:ry drodtc t ulicy Winnicy do wst 
Ś\\ ic;ty Wojciech. Gmina wystąpiła jui 7 wniosk iem o 
dotację w v.-ysokości 3 mln zł na rozpoc1ęcie tej ważnej 
d la Mic;dzyrzccza i mic~7kańców inwc~tycj1. 

W kraju powstaJe kilkanaście podobnych spółek. 
które mają być kołem nmacho'" ym ro1woju 
budownictwa komunalnego 

Z\\'IERZAKI CZ EKAJ t\ I'JAOPI EKU~ÓW 
Przedstawiciele władL nua~ta 1 pre1c~ fundacji 

C7tery Łapki Irena Bunrcwic.1 od\\ tednłr schron isko w 
Młodolinie. w ktof)rn przt!byv.ają bezpaósktc psy i koty 
7 nawcj gmmy. 

W schronisku \\ Młodolmic koło Dobiegnie\\ a 
pr7cbywa obecnie 30 kotów i psów z naszej gminy. Za 
ich pobyt, karmę i optekę weterynaryjną płacą władze 
m1asta. 6 maja urzędnicy 1 Irena ButarewiC7 pojechali 
do schroniska sprawd.1 i ć. C?Y 1\\ iernki mają tam 
odpowiednie warunk1.- Są pod stałą opteką 

wctef) naryjną . Mają dobrą kannę. ł\aj\\ażmeJsze Jest 
jednak to, że są wesołe 1 prZ)Jalne. co świadczy. że mają 
tam dobre warunki komentuje l. Bu1are'" icz. Z 
W) ników kontroli jest zadowolony takLe T. Marki C\\ l CZ. 

z,\ ierzęta mają odpowiednie. schludne 1 ocieplane 
kojce. są odrobaczone, \\łaściwie odży" ianc i rat '" 
tygodniu Ich stan 7dro,..,ia sprawdn weterynarz -
opowiada. 

Zachęcamy mieszkaliców do adoptowania 
7wierzaków z nas7ej gminy. Ich 7djęc i a i wanmk1 
adopcji są dostępne na stronic internetowej schroniska: 
www.schronisko.m l od o l i no. p l 

(Na zdjęciu :astępca burmistrza Tomasz 
,łfarkiewicz) 
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ROCZ~ICAZAKOŃCZE~IA WOJ!\ Y 
Pr?Cdsta'"icJele '"ładz gminy i jednostki 

wojskowej Lłoiyli kwiaty i zapal ili zmezc pr1cd 
Pomnikicm Weteranów. UC7cili w ten sposób pamicyć 
ofiar 1 uc/estnJków II WOJny światowej. W uroczystości 
wz11;li udział wojskowi z 17. Wielkopolsktej Brygady 
ZmcchanizO\\ancj oraz samorządowcy z Urz~du 

MtCjskicgo 1 Rady \1iasta. Kwiaty przed Pomnikiem 
Weteranów na Pod7amczu złoży ł a delegacja 
,.siedemnastej" na czele 1 7astępcą dowódcy brygady 
płk . Markiem Picniakiern, radni miejscy Maria Kijak i 
Andr/cj Chmielewski ora.l burmistrz RemigiusL Lorcni 
ijcgo zast<ypca Tomasz Markiewicz. 

Burmistri powiedział, że rJ wojna by~a 
najokrutn1ejS/~m i najkr'"awszym konfliktem 
zbrojnym '" ł11stori1 ludzkości. Pochłonęła około 60 
milionów lud1i. ""tym ponad 6 milionóv.. Polakó'". 

Z U\\ ag1 na obostrzenia związane z pandemią 
koronav .. iru"ia, uroczy"itość odbyła si~t ba ud1ialu 
m 1 c s 1 k a ń c ó ,., . p r 1 c d s t a w 1 c i c l i o r g a n i 1 a c J i 
kombatanckich, poc1tów s7tandarowych i kompanii 
honorowej. 

(Na zdjęciu: Kwiaty przed Pomnikiem Weteranów 
;.łożył m.in. burmistrz Remigiusz Loren z) 

UKS KORO:\A \V DESZCZU MEDALI 
Podcns ostatniej edycji Pucharu Polski 

Młodz1ków i Młodziczek oraz Kadetów i Kadetek \\ 
Sumo zawodnicy Uc1niowskicgo Klubu Sportowego 
Korona 7dobyli cztery medale, w tymjeden złoty. 

Prestiżowe zawody rozegrane zostały w 0:owinach 
koło Kielc. PowiatmiędLyrzccki repre/entowali młodzi 
sportowcy z UKS Korona, który d1iała przy Szkole 
rodstawowej w Kaławic. Podcns walk 7 laWOdnikarni 
najkpszych klubóv. w Polsee kolejny raz potwierdzil i 
"'"oje mistrZO\\Skie puygotO\\anie i apetyt na 
/\\ycię'>t'"a. Aż d~~a medale - .lloty w kat. 85 kg. l 
brątowy w kat. 95 kg.- wywaletyl Sz}mon Zając. ~a 
trzecim stopniu podium stanęli natomiast Zuzanna 
Czapczyk '' kat. 65 kg orat Dominik Dąbrowski w 
kat. +70kg. 

Gratulujemy młodym mistrzom i ich trenero\\i 
Krzysztofo\-\i ldziko~\'S~iemu. 

UCHAR POLSKI KADETEK l KADETÓW 
MŁODZICZEK l MŁODZIKÓW ' 

O Z DZIECI W SUMO 

Informacje z USC 
w Międzyrzeczu 
Urodzenia: 

l . Wojciech Barszczak s. Daniela i Justyny 
2. Emil Jachtmczak s. Rafała i Kingi 

3. Manyna Kosmala-Lisek c. Manu~za i Justyny 
4. OliwiaLukastewtczc. Marka i Syh~ii 
5. Leon Andrzej Poter~>kt ~.Grzegorza i Iwony 

Zgony: 
l. Czesław Biemacki ur. 1924 zam. Bobowieko 
2. Lucjan Dyrnareryk ur. 1936 nm. Międzyrzecz 
3. Danuta Leszczewska ur. 1949 zam. Pniewo 
4. JanPiątyszekur 1947zam.Międ7yrzecz 
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JAK MIŁO BYŁO W OBRAWALDE (część 1) 
Relacja z lat 20. i 30., zapisanaprzez Leona Wabinskiego, 
mjeszkaóca przedwojennych Obreyc 

Ddeciństwo to kraj,pnez. który podróżujemy nie.{wiadomie. 
Dotarl!.zy do granic, oglądamy się i nagle widzimy pejwi 
Alejenjut w pói,no. 

Eric-Emanuel Schmitt 

Kiedy s1ę zestar:.:-eje~z i ma~z więcej ~pokoju, twoje m)śli coraz 
częścieJ ularują do przeszłośCI Dumasz dużo o dzieciństwie, 
zwłaszcz.a o latach w twoim starym domu, gdzie się urodziłeś, gdzie 
dora:"taleś. gdl'1e byłeś u s1ebte. Myślisz o swoich towarzyszach 
.cabaw z dzieciństwa, kolegach ze szkoły, sąsiadach, o wc;zy,tkich 

luuziacb, którzy tam mie:-zkali i których znałeś. 
W głQbi umysłu pojawiają <>ię znajome twarze, dobrze zna.ne 

postacie i ich gesty. doniosłe wydanem a, o których ciągle pamiętasz. 
I możesz zobaczyć octyma \'v)·obra.lni ojczysty krajobraz, lasy 
sosnowe, piaszczy<.te gleby, rlekę Obrę i pobliskie jeziora. Potem 
mówisz sob1c .. Jak miło było w Obrawalde, w małym miasteczku nad 
Obrą. w pobliżu miasta po\\iarowego Międzyrzecz w \łarchii 
Gr<tnlcznej". 

1\azwa Obrawalde wiązała się ze s7pitalem o tej amej 
na1wie, który też b) l miejscem zamieszkania praco\\ ników i ich 
rodzin. Pod względem lokalizacji i klimatu miejsce to mo7na nazwać 
uzdrowiskiem, gdyby nie to. że zostało wybrane jako teren lakładu 
zdrowia psychicznego, który powstał tam w latach 1901-1904.W 
pewnym sensie było to khmatyczne uzdrowisko dla pracowników 
im.tyrucji, którzy tam rrueszkali i ich rodzin. Później uzdrowiskiem 
stało su; także dla paCJentów z chorobami płuc, którzy zostali tu 
umieszczeni w celu leczenia 1 dla dzieci potr:zcbujących 
rekonwalescencji. 

W latach dwud7iestych XX w .. oprócz oddziałó" Jla chorych 
psychicznie i nerwowo, powstała klinika dla pacjentów z chorobami 
płuc oraz ośrodek sanatoryjny dla dzieci kalekich. ponieważ idealne 

położenie wśród lasó\\ i suchy wiejski klimat umożliwiły 
J:w1ększenie potencjału lcczmczego tutejszego szpitala rówrueż w 
tego rodzaju leczeniu. 

Oprócz psychiatrów i neurologów sprowadzono do leczmcy 
ró\\nież pulmonotoga i pediatrę, którzy zamieszkali tu wraz z 
rodzinsnu Później powstała także klinika gmekologJczna i szpital 
poło:7.niczy, do których znowu zatrudniono ginekologa i nowy 
personel. 

Droga do in:.tytucji wiodła nową szosą w kierunku P:.zczewa. 
skąd sk~ało s1ę w lewo w aleJę hpow4, aby wreszctc dotrzeć do 
dużej bramy ..... jazdoweJ. nad którą widmała nazwa OBRAWALDE, 
napisana wielk1m1 hteram1 na półokrągłym łuku . Na prawo od bramy 
znajdowało się wspaniałe boisko sportowe dla mieszkańców 
Obrawaldc, które wcześnieJ było zwykłą łąką. Gdy \\C~zło się 
dwu~krzydłową bramą wejscio\\ą. która była zawsze otwarta, to 
wkrótce stało się przed dutym, imponującym budynkiem 
administracji, zbudowanym z czerwono -iółtych cegieł 

klinkierowych 1\lieco po prawej stronie w parku widniała \\illa 
dyrektora. Po lewej strome znajdował się domogrodnika i inspekty ze 
szklarnią . Wszystko to tworzyło przyjemną, poukładaną całość. To 
było pierwsze dobre wrażenie. jakie wywiercił na odwiedzających 
szpital. Gdy weszło się po szerokich kamiennych schodach do 
budynku administracJi i przes7ło potężnymi drzwiami wejściowymi 
do hallu z kolorowymi płytkami podłogowymi. to portiernia 
znajdowała ~ię natycluniast po prawej stronie. Tam mieściła się 
również centrala telefoniczna i urząd pocztowy. Po leweJ stronie był 
sekretariat dyrektora. Hall był imponujący ze swoimi kolumnami, 
kolorowymi ścianami i neogotyckim :-.klepionym sufitem Z hallu 
wchodziło się do szerokiego korytarza z dużymi ok.nami. ZnaJdowała 
się tam apteka szpitalna i laboratorium. Po lewej stronie mo7na było 
się udać do poszczególnych biur budynku administracji, do urzędu 
stanu cywilnego, biura do spraw ekonomicznych, biura kadr. a t.araz 
po lewej stronie do głównej kasy Po prawej stronie za budką 
odźwiernego [ojciec arlfora hył od;;wrcrnym- pr=)p. tłum.] 
znajdowało się jego mieszkanie. naprzeciwko Instytutu 
Rentgenow,kiego i Radiacyjnego. Kolejne schody 
prowadnły do tylnego \\yjśc1a z budynku administracji i 
do dużeJ sali ze sceną i galerią. 

(Koniec c:ę.ki piPn~·szej, c. d. n.) 

Katarzyna Srtuba - Frąckowiak 
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A u,"_ s e rwil Sialfilław ltslti~wia 
SPRZCDAZ OPON NOWYCHl uzr-WANYCH W ROZMIARACH 13 - 22 · 

PRZY ICH ZAHUPIE MONTAZ GRATIS' 

• naprawy bieŻIIOS • wym.ana o!efU • n...lOOt)' 511nłi<Ow" wymana pasków ~ 
• palny ~ klimalyUICjl (pluk•n•, odgrzytliAAte. nabijan•e) 

' "tiDZJEl..AAłY Gl\.vtA!\'C.IJ NA USZKODZł;NIA MECJIANIC7..NE. 

· ~ JIIYMIIUIJII 
~ ..... -,a.. IIIAPM WA 

66lłWIS 
tel. 507 158 267 

tlE BLE 
lAWYMIAR 

USŁUGI 
IRAIISPORIOWE 

DO 3. 5 t ' KRAJ • ZAGRANlCA 

kom. 509 468 499 
krychuk l swp.pl 
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Województwa L ubuskiego 
Elzbłety Anny Pola-
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~-.,~ 

FORTUHA 
PUCHAR POLSKI TOYOTA 

~ 
@ JAKO 

::.djfrta do tc0tu na str.4-
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Ekspre~ow~ -~~prawa 

PROTEZ ZĘBOWYCH 
tel. 0957412411 695261080 

1>anula t)a•vha 
Pracownia Protetyczna 

Międzyrzecz os. Generała Sikorskiego 7 
CZVNNa 

PONIU)ZIALKI l l UloDY W GODZINACH 8.00.17.00 
WTORKI, CZW-"""11 PIĄTKI W GODZINACH a.00-18.00 

STANISŁAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Chorobv uszu, nosa i gardła u dzieci i dorosłych. 
·Zabiegi operacyjne w narkozie. 
Badanic słuchu audiometrycznc. 

U i 25.06.2021 r. w godz. od l 5:00 do l6:00 
Międzyrzccz, os. Centrum 3 przy aptece 

"Aspirynka" (wej\cie od stmny o!Jicdfa) 

Rejestracja telefoniczna: 608 802 553 

Specjalista ortopedii 
i chirurgii urazowej 

Przyjmuje w środy 

w godzinach od 15:00 do 17:30 

66-300 Międzyrzecz ui.Konstytucji 3 Maja 16 
-gabinety "Nagietek'1 obok sklepu medycznego 

tel. 691 37 86 86 

GABINET UROLOGICZNY 
tek. med. Rotnan Turowski 

specjalista urolog 
(badania USG układu moczowego i prostaty) 

przyjmuje we wtorki 1 czwartki 
w godzinach 15.30 - 16.30 

Międzyrzecz ul. Wojska Polskiego16 
tel. 601 911 019 

Gabinet Stomatologiczny 

lek. storn. Zdzisław Sobkowiak 
Międzyrzecz os. Centrum 3B 

teł. 95 7 41 2803 . . 
przyJn1UJC: 

poniedziałek , środa, czwartek -
- 16.00- 18.00, wtorek- 9.00- 12.00 

Pracownia protetyczna 
* ~1ateriały wysokiej jakości 
* Prace wykonane 

z najwyższą starannością 

NAPRAWA PROTEZ 
Gratyna Grocholewska 
ui.Mieszka l 23 
66-300 Mił<fzYrzecz tel. 668 461 439 

tO WIATOWA 
Zapraszamy do czytania nas w sieci: 

:'\lumery archiwalne POWIATOWEJ: 

Biblioteka Cyfrowa 

Uniwersytetu Zielonogórskiego: 

https:/ /z be. uz.zgora.pl/dl ibra/publ ication/6127 
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Życie z pasją Jadwigi Świerzko zawodowiec. Jadwiga Świerzko 
me uczyła się fotografiki, a le Jej 
zdjęcia są odbiciem zauroczenia 
autorki przyrodą Niezwykłą 

.,Żyda nie można wybrać, ale można z niego co~ zrobić" 
powiedział Pcter Lippert l tak zawsze się dzieje. Sztuką jest. by 
dodatkowo to życie wzbogacić pasją, dodać mu barwy i celowości. 

Jad\\iga Ś\\ ierzko z TrLciela od za\HZC kochała przyrodę, 
zachwycało ją piękno natury. A wszystko to z..aczęło s ię od pewnego 
epizodu, od szkolnej wycieczki do lasu. Było to dziesiątki lat temu 
wczesnym rankiem .,w kroplach rosy odbijało <>ię słońce. było to 
cudowne zja\\·isko". l to był początek jej niezwykłej fascynacJi 

przyrod,J. Ona wc1ą.i Lrwała chocJa7 pasjonatka prtcz lata całe 
musiała s1e skupić na nauce. pracy tawodowcj, rodztme. Skończyła 
L1ccum Pielęgntar,kie w Obrzycach. tdobyła odpm.vJcdz~alny i 
trudm 7a\\ód l u'n11cchcm 1 szacunl..1em wspomina dtisiaj -.woją 
nauc;ycicl kę z tamtych lat Małgorzatę Jasmsk•!· A potem była praca 
"" służbie zdrowia, mclatwa 1 absorbująca. Przyroda. jej urok 
ubarw 1ały jednak zawodową codzienność. Życic rod1innc. 
wychuwywamc dwój l.. i dzieci \\zbogacały c.ta~ i \\ ypclmaly go 
szczelnie. Mijały lata, a/. nadszedł cns cmerytmy Lastanawmtarn 
su;. co bęoę robiła na emeryturze - \vspomma. Ro1mawiałam o tym z 
kolc~ankamt. Raptem po mtcnsywnych latach p Jadwiga miała 
nadmiar wolnego cn-,u. WróCJiy dziccH;ce wspommenta i 
zapamiętane obrazy z leśnej wycieczki. A moic będę utrwalała to 
przyrodnicze piękno') -Takie tadała ~oblC \\Ówcza~ pytanic l to by l 
str za l w oztesią tkę 

Kupiła aparat i zaczęła swoją przygodę z fotografowaniem. 
Mogła\\ reszcie realizować swoją pasję.- Przyroda to mÓJ konik, moJa 
rado~ć. a Jl'J obscmacja to niezwykłe przczycia. Fotografuje, jak 
mo .... i jej syn Kr?y-,ztof. widoki. kwmtktt pta:.zkt l jcszcz~· motyk 
Są to piękne fotografie. praw i e arty~tyczne. choeiaL: wykonuje je me 

sLtuką jest przecież utrwalenie na kll~zy piękna, ulotności cudów 
puyrody. jej mezwykłości Pojawiają się na nich polne k""iaty, 
barwne ptaki, drzewa, piękne motyle, zJawiska przyrodnicze i 
wszystko to. co zachwyca swoją wspaniałością. Autorka na 
rowerze przemier7..ała okoliczne pola, łąki, zagajn1k1. lasy i 
fotografowała piękno natury. Jej mezwykłość i wyjątkowość, które 
potrafi dostrzec i zauwa7yć. Ka7dy zwykły spacer dostarcza JeJ 
ciekawych obrazów oraz okazji do zachwytów i przyrodmczych 
obserwacji. Nawet wtdoki z okna mieszkania ery z balkonu są 
okazją do oglądania ptasich i roślinnych fantastycznoŚCI. Właśnie 
teraz ptaszek kopcmszek na drzewie naprzeci'ń ko mojego okna 
b uduje gmazdo, tylko wilgi 1 mazurki na mm nie OMedliły stę 
opowiada. Ptasi świat jest bardzo ciekawy- dodaJe trzciclanka. 
U\vielbia ró\Vllici k\\Iaty. \\szyqkie te rzadkie, rosnące 
naturalnic i te oryginalne. szczcgólme pielęgnowane. eg1otyczne 
1\a skwerku przed swoim blokiem z robtła mały kwietny ogródek i 
tam rosną jej ulubione rośltnkl. Godzinami potrafi opowiadać o 
kwiatach 1 drzewach. o ich urod7Je i charaktery'>tycznych 

s7C7cgólikach Ntcsamowicie ouzo wrażeń przyrodniczych 
przywwzła z Majork i. l pobytu u l'Órki Beaty. Oc7ywt~CIC 
fotogra fi1 róv. n1ei.. Szc7cgólmc zachv .. yciły H k\\ t tnące, 
ró;fnokolonm·c. wszędobyl~kic oleandry. Ale podzi\\ ia w '>z)",tkic 
rośhny- puy l a~J:czki. kwitnącą cykorię. TO/\\ 1pjące s1ę liście 
bukó\~ hibi:-ku~y. stokrotki. tuhpany i pnące ~i<; po murach 
ŚrÓdziemnomorskie piękne kwiaty. no pr7yroda lO CO~ 
fantastycznego opowiada Jadwiga Św1crzko. l JCSI to wdzi<;czny 
temat fotograficzny. A ten znajduje równic? w lc:-ie, bo te/ on je:"t 
skarbmcą pr7yrodniczych osobliwości. Las to mOJC dLJecu'tstwo. 
micvkałam bl1sko niego- mÓ\\ i moja rozmówczyni. W Trzcielu 
tabe ma do lasu bli~ko. czę-.to mo/na w nim ją spotkac. Lubi 
bm\icm. a \Ht;C7 kocha wzyhobranie. Kiedyś dochod71ło tak?c 
zbiera nil! jagód. Jadwiga Swierzko przyrodę nie ty lko fotografuJe. 
ale potrafi 1 niczwykłą pasją o nieJ opowiadać. Jej wiedza na ten 
temat JCst duża. nazwami roślin i ptaków posługuje się"" sposób 
Imponujący. Lata fascynacji Ś\\ iatem przyrody zrobi ły swoje. 
Pasjonatka swoim hobby zaraziła również swoją szwagierkę. która 
rówme7 odkryła n ic7wyk l ość obserwacji życia natury. 

Fotografie p. Jadwigi zachwycają wszystkich. można je było 
kiedyś oglądac w trzeJeiskim domu kultury Były w mm dwie 
wystawy jej fotografii . Jedna dotyczyła ptaków. a druga kwiatów i 
zjawisk przyrodniczych. Mo.i:e będą następne. a może te p iękne 
obrazy fotograficzne ozdobią kiedyś jakieś wnętr7a i dostarczą 
widzom mcsamowitych \\rażeń estetycznych'! Są tego warte, a ich 
autorka j est godna podziwu za SWOJe \\spania łe hobby 

Jadwiga Szylar 
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Leśniczy Henryk Mudrecki z Brójec 
pr.t~\\ailljąt.:~J ilo~CI \H~l~pUJ<! 
so ... na pospolita, brzola 
broda\\ kowala. dąb. 

Heniu, jcstc~my 

sąsiadami od 30 lat, chodzili~my 
d o j c d n ej k l a s y \\ S 7 k o l e 
Podl>ta~o~cj ~ Brójcach, 
skońcL) leś Technikum Le~ n e "' 
Rogozińcu i cały czal> pracujcs.l 
jako leo\niczy ~ '\adle~nich\ie 
Tr.tciel. Z moich W) licleń \\ynika. 
że nicdługo o<~iągnic'iz "ick 
e mer) taJny. Co l>pra" i lo, 7e 
W\ibrald ten Za\\Ód'? 

· 'Vtój wujek Fllward 
Mudrecki był lcśntCL\m w 
)e;nictwte Rvki w Nadlesmdwie 

l3rójce /am-,pml\vał mnie ._woj<) po'-la .. ~ą . Ct.;~tl' hywakrn u 
niego\\ leśmC?ówee i spodobało mi ~i~ takie życie S\\Oją prac~ w 
'-Jadle.:.mctw1e T rzciel ro.tpocząłem O 1.09.1977 r .Fik O stażysta Po 
-.konc.tonyrn sta.tu pracowałem Jako podlc~nic:ty ,.,.. leśnictwie 
Nowy śv. i at. a pó:lniej jako leśniczy, gd.tte pracuję do chwili 
obecneJ. '\a emeryturę planuję ode ść 31.0 l 2022 r .. po bll<.ko 45 
latach pracy. 

- Jakijest teren twojego d~:ialania i co jest najwięk~.tym 
\H .t\\< a niem dla ciebie"' tej prac''? 

• - Teren tc~ntctv.a l\;o.....;} Ś\\ 1at \\yno~t 2044 ha. 
NaJWiębzym W}L\\JllH!m dla k~mka są upra:wy (sadJcm~ 
młodvt.:h la~ów). Dbam o utrzymame la-;ów w J3k naJlepsieJ 
kondycjt . W b n!\\ po10rom niL Jl .... t to \\Cale łatwa praca. Je ... t tak .te 
\\t cle spraw zwtątanych .1 admllll..,tr:tCją 

- W nas7vch la!>ach mo7na -;potkać wiele rói'n)'Ch 
1.nicrtąt. C.t~ " . kontakcie /C .twiert:ętami prLei~łe~ jakąś 
historię, albo ta ba\~ ną pr.t~godę? 

- W ciągu tych wtelu lat było też wiele ciekawych hi'>toni. 
ale JCdna pam1ętam sLctególnie. Międą BróJcami a Lutolem 
Suchym na nll!\\lelktej łące spotkałem :ierująccgo rogac1a 
Zau\va7yłcm, 1c co~ niczwykłego zdobi jego łeb. Pomy~lałcm- to 
chyba pentka! Jes7CZC raz na niego '>pojr.tałem IJU:i byłem pewny. 
że si-t nie mylę . /obacryłcm pięknego rogacza pcrukar7a . Ten 
wspaniały \\t dok mam pr.tcd oc.tami do dti~iaj 

- Cz~ " nas1ych la'iach 'ią '"icr1ęta. które potr7ebują 
s.tc1cgólnej opieki? . 

. W nas.tvch la,ach pożywientc twiem;ta 7doby\\3ją 

samodtielnie Je;eli .tdar.tają się ~rogic .t1111y. to Kolo Łowieckie 
dokarn1ia zowier.t~ta. S<! specjalne kam1nik1 i miej..,ca. w których 
/\\.ICI1.9la znaJdUją JCdLCntC. 

- Czy to prawda, i:e na terenie twojego obwodu moi:na 
~potkać" illJ? 

- Od pcv.nego c1a'u na terenie lcsnlct\\a mo.(na ... potkać 
wi lki Sam wtdliałcm watahę pi-;ciu w ilkóv.. Ró/nc hi ... toric krątą 

na tch temat, leC? ja 
mc:rcgo ?lego nic 
d oś'" tadczyłem 

-Często 

spaceruję po lesie i 
\ddzę rozne 
gatunki drze\\-, nie 
"szystkie 
rozpoznaję. Jakich 
jest najwięcej \\ 
lasach o b jęt~ ch 
Twoją opieką'? 

- '\a terenie 
lesntCI\\ a o wy 
S ,., 1 a t 

J a k i c 
charaktcn'~tyczna ro~lin) ro~ną ~ na~ot:Jch la<;ach '? 

- N; t~reme leśnictwa Nowy Sw1at .tnajduje się rcterwat 
prtyrody .C tama Droga" (na :djęcw). . . 

Rezerwat 70'>tał powołany .t.arząd.temcm ~vhmstra Lc ... mctv. a 
1 Pr7cmystu Drzev.ncgo z dma 23 cL.crwca 1972 na po\vler7chni 

4.1 O ha. W 19RQ tostał pawięks.tony do 21.95 ha 1 tak<t 
powierzchni\! zajmuje do teJ pory Do charaktcry ... tycmyt.:h roślin 
nalcią: li..,tcra jajowata. storczyk plamt~ty, podcJirzon 
k-.t\!zy~.;owaty. widłaki, paprotka zwyczajna i blu~zcz po~połtty. 

- Często sł)szę w telewizji, i'e polskie lasy są wielkim 
~mielnikiem. Czy takjest naprawdę? 

- Choć trudno w to U\\<ierzyć, wielu lud.ti nadal ~yr.tuca 
\mieci do lasu. Głó,.,nym .tałoże~icm usta\\} śmiectO\\Cj było 
1.hkwidowame d.tik1ch wysyp1sk śmtcct. !Vccrywistość poktv:uJe 
jednak. L.e lud.l1e Jak wyuucah odpady do la-.u. tak wyr.rucają 
nadal mtmo tego, .te mogą legalme '>tę tch pozbyć '" ramach 
u1szczanej opłaty za wywóz śmiect DuL)'m problemem są tez 
odpady budowlane. za których wywó.t lr7cba dodatkowo płac1ć 
To przykre, że ludLic traktują las Jako v. ysypt-.ko śmtect 

-Wiem, że jesteś równiei: myśliwym. Czy istnieje"' iązck 
międL~ ~rodO\\il>kiem leśoikó" a myśli\\)Cb, bo nic \\<SL)SC) 
l c\ nic) !lą m~ śliw) mi i odwrotnie. 

- 0CJ)"viścle, 7e i<>tn1eje ~ ią.tek. 'Vty ~l t w i W\półpracują z 
lc~ntkami 1 od\\Totnie. Gospodarka leśna JC"t bard.to mocno 
zwtązana 1 łowtcctwcm . Plany łowieckle 73t\\icrd7ają 
nadleśmc70WIC i om rozhc7ają z tch wykonama koła łowteckte 
MająC profesjonalną wted.tę i do~" tadcLenie. lcśmcy są 
gwarantem v.:łaściwego prov.:adLcma gospodarki łowicekteJ 
Sukcesy v.1dać gołym okiem Polski model łowtcctwa u7nawa~y 
jest Jako Jeden 7 najlcpsrych sposobów gospodarowama 
zwterzyną Liczebność praktyc7.me wvystktch gatunkóv. co roku 
s11; Z\\ i~;ksn. i to .taróv .. no tych łownych jak 1 chromonych. Tego 
dokonah ra.l'cm mvśliwi i leśnicy. "la terenie leśnict\\a Nowy 
S\\iat współpraca i>omiędzy myśliw)'mi i lcsmkanu układa '>ię 
\\Torowo, 1 z tego bard.lo się cieszę . ?\a cmerytuue mój kontakt 7 

lasem pozostanie. Jako myśhwy nadal będę dbał o las, bo JCSI to 
nas7c bogactwo Las jest pr7yjactclem, C7łowtcka. a o ka.tdą 
pr t)jaźil należy dbać 

DLiękuję ta rozmo"ę. Cievę ~ię, i:e tak 
m\·ślis.t. Ja takLe u\\alam, i'e \\S.t)SC) mu~im) 
dbać o la!> dla p n~ sztych pokoleń. S7koda • .lc nie 
w\zyscy ludzie tak sądzą. 

Halina Pilipc.tuk 
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Wiosenne rozmyślania o północy w sosnowym lesie 
T) tul moic 13intr)go~ać, ale nie b~dlie to o nic1ym 

romant~cLn~m. ani ~tra~Lnym. Choć ""to \\ie ... Myślę. te 
Kęvyca Le'>na kryje'' 1ele tajcrnmc Jedna? na'>tych ..,ą~1adka po:,tła 
na grzyby do jaf.. m(m i la - duiCJ budO\\ h\\ łesae. pkby stodoły 
Kręcali się tam jacy' rnęicty/na Moie to był hangar ł ub inny 
budynek o prtctna~..tcmu militarnym. Llęf..la :,ię 1 uciekła. \ moa 
wsiechwiedzący UC7niO\\ ie. jc:-.tctc Jak by 11 tu ~o"'ieci, 
powiadomili mnie. ;c Rosjam e budująjakiś most, a mo7c wy rtutnię 
rakactową 1ic maj')\\. Kęstycy atom. 

OtbiaJ mów 1my ractej o wilkach. które kto'. -.,potkał ta 
je7Jorem. Jeden 7 ,ą.,aadÓ\\ widtiał podobno w i łka '' b1aly dtier'l na 
ulicy w 1\ictopcrku. ale myślę. te tego dma trochę 7a duto ''YPił. 
Macvkamy w fc,ac. \\aęc stykamy s1ę 7C 7Wiem;tarna Kacdys pod 
navym domem bu1..htowały dnkl. Teraz ich me ma W1dnałam 
:tanca pod pomn1kaem i samy b1cgnące tdic<! Czasem nocą 
pr tebicgnie li-.. Po prostu mi~o:stkamy w lesie. 

A dla c Lego o półnoq? W nocy dobrze ~u; my~lt. dobr?e pisze. 
Ch~:aabbym naphal co~ w rodtaJU ,,'\:iecodticnnika" b. Jana 
h\ardO\\:,klcgo. t) Ie ie w moim prt:.padku mu,iałby to być rac;cj 
.,1\1cconocnik". w koJarzyloby s1ę me7byt elegancko 7 pewnym 
~kądinąd potrtebnym naCLymcm. \licch.lc wiec po7o'>taną te 
ro/\\aiama o północy. 

\\ sz~stl..ich TaskoCL)ła \m icrć KrL~!ILtofa Kra~cL~ ka, 
choc me był JUi młody 1 chorowoł. a Jego kanera tmała )) łat 
Pami~tam go JC:VC/C od c;asów .. TrubadurÓ\\ . Byłam na ich 
wy~tępte z moją klas'-!\\ dav .. nym kmtc ŚWIT Btlcty kupiltśmy ta 
picntąd7c zarobione na "'ykopkad1. \Vy~t~~powała v .. ówcn.-, t mm1 
Halma lytkO\\ i ak l\1c byłam fankq Kra\\ CI) ka 

\1oim idolem b)ł Karci Cott (na 
:.djęciu). On rówmci tmarł nu.:dawno '" 
wtcku 80 lat lll był art} sta nJ~o:tutmkowy. 
Wspamaly glos. ciwietna dykqa. wd11ęk, 
uroda To było tpwi,ko. Gd:. wy'>tępO\\ał w 
ZieloneJ Gór te, namowilam tnaJomych 1 
poJcchałlśm) na konc..:rt \Vraienia "1 
nietapomn1ane "agrywał płyty w 
tachodmomemteckiCJ wytwórni Polidor 1 
tdaJc '>tę, że w pewnym momencie ;rapragnął 
.. wybrać \\olno~ć". ale sOCJalistyczna 
OJCtpna rychło mu pr7)pomniała gd11e jego 
mteJscc. :-.J1c d11wnego on \\ ięceJ zarab1ał 

~ ·~ - l 

''\ . ~~ 
\ . .. 

dla ( zcchoslowacj i mż cały prtcmysl samochodowy. W ostatnich 
latach iyciaJui nie występował. choroba !)Crca tak jak u Ktepury 
bardto źle wpłynęła na jego głos Wtedy zaJął su; tui tylko promocJą 
młodych, uzdolnionych wokahstow Lec7ył s t~ na\\ et w nawych 
'>Udcckich kurortach 1 grzcanośc1owo dał krotk1 rccllal \\ Domu 
KultUI) w Kłodiku. :-.Jie d7iwię się, ze zasłuiył na państwO\\Y 
pogrzeb 1 mstę w katedr te Ś'ń< W t ta w Pradze. gdLie nagl)wał ut\\Ory 
z towauy;.zenicm organów. lo był mpełn1c ktoś "'YJątkowy i 
mepowtarzalny. My równici m1cliśmy młodego. ?dolnego 1 
przystojnego piosenkarza, którego kanera skońC?yła się. gdy ledwic 
s1ę tactęła. '\l~ ślę o Adamie Z\\'ierzu. Byłam na jego w ystęp1c w 
Domu Kultury '" \1Jędzyrtectu Pamiętne :,ą Jego wy:,tępy na 
Festlwalach Pio~enk1 ŻołnierskieJ w Kołobr1egu l tu popełmł błąd, 
który zaprzepaścił Jego karierę i zmamowal .i:yctc. Ktoś bardto 
nJe.lyczłi'.'t)' pod~unął mu ptosenkę wpadającą w ucho 1 1 

poprawnym poł1tyc7mc tebtem. ale L melodq men11eckiej piosenkt 
z C73SÓ\\ wojny IC.I'cgo me~wtadomy p Adam ta młody, ieby 
pamiętać wojno; dZiarsko wysplC\\al, Jak to .. ~OCJahmlu tr?cba 
strtec", ale na hitlerowską melodię. Wtórowall mu z wido'ń<ni 
tachwyeeni. JCVcte młodsi i bardziej naiwni nt~ on marynarLc. 
Mme tylko dziWI, 7c do tego występu doszło, ic me ?nalazł się nikt, 
kto by temu tapobtcgł. Ale stało s1ę. Adam z, .. 1crz l'nik.nął . 
\1ów1ono, 7e \\ystępuJc w Ameryce 1 Australu dla Polonii. ale to 
chyba nieprawda. Potem Lb1cral stare Legary. l\ te wpuścił do domu 
dzienmkarry, którty chcieli zrob ić 1 nim wywiad. Ró.i:me lud;ic 

odchod7ą JCdnl w ?ao;;łuion<.:J -., ławic. inni w nie laslutonej nic-.ła, .. ie. 
Szkoda \\.Wystkich. 

Często wracam my41ami do moich czasÓ\\ szkolnych w 
początkach lat pięćdziesiątych XX w. ( 1ętk1e było \\<tedy tyc1e pod 
katd) m\\ tgłęd.::m. Więks7o~c młodziC/) pochodztła 7 rodlin bardzo 
btednych . Pcn,JC były nil!\\ 1cłk1c. naJctęsciCJ Jedna osoba pracowała 
na utuyman1c rodnny \1oJC pokoleme prtcvło twardą vkołę zycaa. 
Je:,tem dumna do dzt\. te udało mi s1ę ta l O 1ł nakanmć 4 osoby. \\ 
eta'>IC wakaCJI 1 gromadą dttecJ .,ą~ladów chodziliśmy na grryby. 
\Vano~ć pacnt.ldta b) la mnieJ w ięccJ taka Jak d7iś, tylko i c pensJe 
był) o\\ Je l e mmeJsze. wynosiły kilkaset tłotych Ob1ad .,J... Jadał :,1ę L 

tupy grtyl'xme.J 1 kotlct!m k.monanyd1 1 -.osem grtybO\\ym. na 
deserkisiel 1 jabłek. Trudnos~.:t wyrabiaJ'! w etłow1eku pomy~łowosć 
1 kreatywno~ć . Tucba było ruvyc głm\ą, tcby spraw1c sobie cm, 
nowego . .. te starego Spruć dwa stare .,\\eterki i zrob1ć 1 n ach Jeden 
nowy w jak1' Clekawy \\ tór. albo "tarą 'uktcnkę pucrobić na b huk<;. 
i\ co do tego, Kołnicr t) kc ty koraliki'' l )t i\ młod71 n1c w1crtą, ic my 
chętntc chodllły~my " obskumych szkolnych fanuchadt 1 ... atyny. 
Ale pod tak1 L1rtuch moina było wło.lyć byle co. a drug<l taletą tej 
.. mody'' było to. 7c wvy.,tkic '"Ygl<!dalyśmy jcdnako\\O. 
7amO/IllCJVC dtiC\\Clyl<l OIC wy7)·waty bicdniCJSLych od .. nędty" 
JUi" vkołc po<htawoweJ; etcgo byłam ~wiadkiem \\ p{liniejstych 
latach. 

'\a ulic~ Spokojnej miesLkała moja kolei:anka Halinka .M 
Tam. gdtic teraz jest b lo f.. 1 dalej w k1erunku plebanii c 1ągnął ~1ę 
szereg ponaem1cckich ntdcr, podobno ;ubytkowych. lcmu, kto dzi~ 
żałuJe tych .. zabytków" iyctę. ieby trochę w nich pomics7kał. a 
srybf..o zmieni :tdanic. l łatinka mle:,lkała \\jedneJ z tych ruderek. L 
korytaua wchod1iło się do kuc hm. gdtiC '"rogu prty oknie Ut'l'-!dllła 
sobie kąc1k do nauki. postawiła niew1clkt qoftk, a nad nim 7aw1csiła 
słomtaną mat<;:, na któreJ powpinała widokówki 1 zdjccia aktorek. Ale 
którego~ dnia poja'ń<iło stę coś nowego wykaltgrafowane na 
kartomc ha-.lo· .. \1am l 61at ~kończone, tr7eba \uiąć ~ię do robot~, 
by rodzicom \\-)nagrod7ić za ich trud~ 1 kłopoty". My\lę. 7e było to 
ha:,ło całego naszego pokolenia. ~1idl'>ll1)' OCZ)'\\IŚCic mar7cnia i 
wyzszc Jdcaly. ale to b)ło wtc:dy naJbardZlej aktualne pomóc 
rod:tin1c \\ydobyć Sit; 1 medostatku SkonC?yć s.tkołę. pracować, 

tarabiać . W1clu mo1ch r(m ieśnikó"' popr;e~tało na ttw. małeJ 
matuue 1 po ~konC?cmu 9 tCJ klasy postło do pracy. W:,rod mch by ta 
Halinka. choć my"łę ie ll1Jturę zdałaby bez trudu. Była dobrą 
humanistką. p1ęknie dckJamO\\ała, ale po~tąptła, jak uwaiała za 
stosowne. Podziwiałam te moje kolezankt. które be7 konkrcmcgo 
zawodupostłydo pracy np. do banku. często narażając się na szykany 
~tarvych praCO\\ nako'" Zada w ano takiej dtic,.,·crynie pytanie -Ile to 
jCst 7 x X: nom1alny ctłow 1ck me będtie na takle pytania od pO\\ iadał, 
w1ęc mO\\ i ono o, pamcnka po maturze. a tabliczki mnotcnta nic 
umie. '\J1c rnus1ę dodawać, :lc pytający matury nie mtał i stąd jego 
kompłef..sy. Opowiadała mi kolc7.anka polomstka, że Jak dostała po 
stud1ach pracę w Gortow i e. to JCJ ojciec po w iedztał dyrektorowi tu 
będzie pracO\\ac moJa córka, to jeJ piems1a praca, pro-.tę H otoczyć 
opieką. Kolczance było w:,tyd. ale Ja H poc1cszatam, że ojctec 
postąp1ł pk trzeba. Z dzJewcLyną. która ma takiego ojca, zupełme 
mactej s tę rotmaw1a. Polecam taką postawę wszystkim OJCOm. Ja me 
uwa7am, ic kobiety mają mniej praw mż mężczyźni. Prawa mamy, 
ak z rcalllacją JCSI JUZ trudmej. Kapitan teglugi wiclklCJ - Danuta 
~alas Kobylińska. którajakojedyna wówczas kobtcta ukończyła 
Stkołę \1arynarki \\'OJCnnej, pow 1Cd11ała. że żadneJ kobieCie me 
radz1 tsć w JCJ :,łady. bo tntO..,ła mnóstwo SI) kan ze strony nie tylko 
kolego''· ale 1 kadry. Ale osiągnęła swóJ cel. D1i; 
takich kobiet jest \~ ielc t to we wszy!>tk1ch rodtaJach 
wojsk. 

Kryst}na Hulecka 
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Marek Mielcuszny, fizjoterapeuta 
z prawdziwą pasją ... 

Marek \1ielcuszn~ - mgr fizjoterapii, miestka \\ 
~iędz)·rzeczu, pracuje w Spectrum - Fit. l\1łody, 

"yksztalcony mężctyzna, który \\ykonując S\\Ój zawód 
l prawdzh\ ą pasją, pomaga cierpiącym. 

- Po skońcLCniu Medycznego Studium 
Zawodowe~o w Cnieinie i uzyskaniu tytułu technika 
masaŻ)st)·, kontynuował pan naukę na Unh\er~ytecie 
~1edycznym w Poznaniu na Wydziale Fizjoterapii. Jak 
odkr~ł młod~ chłopak, że fizjoterapia jest jego pasją i 
pO\\ Olaniem? 

- Tak napra\\dę odkąd 

"ięgam pamięcią wiem. /e 
mteresO\\ al mnte masaż. jego 
róinc techniki i rodl'aJC. Doptcro 
po matur/c s t\\ tcrdl'iłcm, i.c 
mógłb~m ta_~ąć '\19 nnn na 
pov.ainic Dccyt.j~ ułatwił mt tc.l 
fakt ic \\ Gnióntc, gdnc 
mtcs/kałcm. tllaJdov.ała ..;ic 
Slkoła O llltCICSUJq<.:jlll 111111C 

profilu. Po .\1cd\ku" \\tcdnałcm 
jui na pe\\ nn. te to jc-..t to. co mnte 
kn:ci \Vi~!l.: dalva droga mogła być 
ui tylko jedna <;tudia mcdyonc 

na ktcnmku l/_loterapii. 
- CL~m La _jmuje •d ę 

fizjoterapeuta'? 
- lti'JOLcrapcuta popr~:cl' 

badania i testy lunk~.:jonalnc dobtenl właści\\ c ~rodki i 
metody tcrapcutycn1c dla ka;;dego paCJenta indywidualnie, 
a tak/c kontrolUJ\.' t \\er) tikuje l. :ck tv "'"ojeJ pracy. Mo/e 
t~i modytiko\\ ać cal:. program leC/en ta po to. aby pacjent 
jak najvybciej wr~K·i ł do /Jrowta 

- .Jakie metod~ rehabilitacji stosuje pan\\ S\\Oim 
~abinccic'! 

- :\.ktod j~~l bard1o wiek. jednak ja najc:t~\l·icj 
"to-.ujl:! tcrapi~ manw.tln<!. której l'lcmentamt :-ą m.in. ma-.ai 
poprRany er:· l'unk~.:yjny. ro1ciągani~ mit;~ni, mobili1acja 
-.ta\\ li\\ a. Km:t.) :-tam te i. 1. Km('-.iotap•ngu - t l' metoda 
polcgaj~)Ca na nkład:llliu :-pecjalnych pla:-ttów 
poz\\'alającyd1 odci:!i:yć tkanki i popra\\ iaj:1cych li.mkcj(' 
Jan(:go ob-./ant ciała . Poi:v tcony tci: jc:-.t trening 
funkcjonalny i tcrapcutyony. czyli kinczytcrapia. która 
opicr.1 -.i~ na ~pccJalnie dobranych dla paCJenta 
Ć\\ tocntach. .M oj:} ulubiom~ metod<) JCst te/ 'ue he 
igłtmamc, potoontc /\\anc m\.'dyc111ą akupunkturą. która 
polega na nakłU\\ an1u 'ipcCJalnymi igłami punkt(m 
-.pu,Hm ych. Chciałbym JCdnak podkrcślic. i"c nic ma 
jedneJ 1lotcj metody, która pomo;ic ka7dcmu i ;~ad11ała na 
\\vy .... tkie dolcgltwośct. 

- Z jakimi doległh,ościami pacjenci zglaszają ~i~ 
do pana najczęściej'? 

:vi~\1~. ic Ameryk t me odkryj~ JCŚit powiem, ;;c są 
to osob~ l' doleglmosctamt bólowymt kręgosłupa. 

Oc7ywtście mam tci: pacjentÓ\\ 1 urazamt CLY po Labtegach 
opcrac~Jnych. dodam tci. ze dobl) fizjoterapeuta jest w 
~tanie pomóc w mnieJ ocz~wt~tych schorzeniach CL) 

problemach 7drowotnych, takich jak np. l'gaga. reflub CLY 

problemy jelitowe. Cteszę sic;. 7c pacjenci 'ią coraL bard1iej 
świadomi i wiedzą. że w1ajcmnc nutanie i siczerość 
pr;rynosi oczeki\\anc rentltnty Ka.idcgo pacjenta traktuję 
tnd~..., idualnie, pomaję historię Jego choroby 1 dobieram 
odpovvtcdnie metody lec;rcnia. 

- Lud:tie chorJ:~ oczekują 
p o m o c ~ p o \\ i z ~ c i c u 
fi.tjoterapeut~ - albo są 

7achn~ccni, albo .tnicchęceni. 
Co musi cechO\\ ać dobrego 
fi1.joterapcutę? 

Dobl) fi1jotcrapcuta mu~i 
b~ć pr;rcdL \\S/)''\tkim skuteczny. l 
me do kotka mam na m~ślt to. 7c 
mu-.i tnać mnó-,two technik. które 
\\zorowo wykonuje. rodstawąjest 
dokładny v.ywiad i diagnostyka. 
Praca z obolatym paCJentem nie 
polega tylko na lcC/entu miejsca. 
gdl'ic v. Y't~pujc ból. Tr1eba 
7nalel'ć 7ródło bólu i je :r.\\Jkl')<.:. 
Pota -.amą praq manualną w 
obn;bic bólu. '' ai:ny jest także 
kontakt tizjotcrapcuty /pacjentem. 

Pozornte mewtele znac~:ącc 1'0/1110\\) mogq rzucić 
dodatko\\ e Ś\\ iatło na istot~ problemu. któr~ dzt~ki t) m 
d ta logom i moim umicjc.;tno<ciom ro''' i<).icmy podczas 
tabicgo..., 

- Chodzim~ na te Labicgi, bo pr.t\noszą ulgę, ale 
C l~ są "'yraźnc pr7cchH~<tkanmia do korJ:~ stania 1 

fizjoterapii? 
- Tcmpcuta mo;;c pucrwać tcmpi~ na kaidym etapie. 

jdli tylko zauwai:y mepokojące ob,ia\\ y u ""ojego 
pa~.:jenta. Jednak bc7\\7glcdnc JHic<.:iwwskatania to m. in. 
choroba 110\\0I\\Oro\\a, o-;trl.' wpnc sUtn) l'apalne, 
1akr ~:cpy. l:l,')alcmc \\ ęzl{)\\ chhllll1) ch. :t,l:l\\ an:-O\\ a na 
mia.iJżyc.I. l'apakme 1') ł. \\Y'· ka g\lr:)czka. 

- ~a 7akońC7cnie jcvue j(dno pyta nit•- pochodn 
pan 1 Gniel'na, jak /.~je 'li~t p~wu i pracuje \\ 
\JiędL~ r/eczu'? 

- .\1te:-lk.Jm tutaj oJ pnl\\ t l' -ł l.~ t t t u~tc pr;y:tnać. ?e 
nic rm.1łcm problemu t akltmnty/aCJ<l. '\igd) nie ctułcm stl( 
tu obco. ho SZ) bJ...o po1nałcm nowych lud/l i 11<1\\ iąnkm 
wiele kontnktÓ\\. Pracuj<;" Lll\\ od/tC, któf) JC"t m oJ q pasją. 
wi~c nic mam co nar:tckać. 

D1.iękuję bardzo La roLmO\\~ 1 .l~czę realizacji 
L~n,odo'~~ch i o~obistych pasji. 

~lariola Solecka 
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Forsowanie Odry 
\\ dniach od lO do l3 maja br. na OC Biała (,óra od b~ lo 'ilt 

'>7 kole n i r pod od d .ri a ló'' l 7 \\i e l !..o p oh 1.. i ej B r:~ g a d~ 
Zmechani.ro\\ancj 1 pol..onp\ania verol..iej pr,cvl..od~ \\Odncj. 
For~o\\anic r1el..i Odr~ to jedno .r gl{mn~ch 1amier1('ń 
wl..olenioV\) ch hr) gad~ . 

/olnu.:r11: 1"\\ B/ od pnc1ątku tygodma ~?koli h ~i.; n.-. (>C B1-1ła 
(mra, ktora li'>) tllll\\ana JO:'t pr.ry rLccc Odra. nicdaleko Kro~ na 
Odrnn-.kiego Prtvgolo~ania do Jednego 1 głm\IJ)c.h /JI1111!f1Cń 
-.?kolcniowych brygady trwały od ponad mic'>H)La. (\\ ic1cnia na 
r;cce był) poJ,unHmaniem kilkutygodnJO\\ych pr1ygotowań 

LmotorytOv.anych. '' trakcte których na kan;~łe \.1alcl (na terenie 
OSP\\L w W<;dll)'nicl .,pr;md;ono 1ałog1 wra1 1 \\Olami do 
pokonan1a pr1.:vkody wodneJ. 

Od dłuivcgo cn ... u iołn1er1e .t " Kre-.owcgo Batalionu 
Saperów 1 Kro<,na Odr1a1i,kiego puygotowywah obvar prL.:pra\\ y 
dla CWKI4C}lh podndd11<1łn\\ brygady. Głównym zadan1em ;,apcrow 
było -.pra,nl/cnic dna r1ck1 i trałm\amc wymaC?onej o:-1 pr;cprawy 
ora.t 'prawd.lenic kqtow nachylenia WJaLdów i wyja?d{m na '>karpach 
pr ry br .re gach akwenu. 

Rokroc1me ośrodek na BiałeJ Górze je:.t aren<) .tmagań 
:i'ołmer.ry 17WBZ. W tym roku rteka Odra w wy1nac.tonych 

miejscach pr1eprawy 
miała około l XO 
metrow s?erokosc:l. 
natomiast gł~bokosć 
sięgała do 5 metrów. 
Od poc.tątku 
tygodnia nurt wody 
był bard.lo rwący i 
wynosił od 2 do 
prawie 3 mis, co 

miało .ra,adnicty 
\\ p ł y w n a 
dopu~7C/CI1Je 

:taplano" ancgo 
sprzętu do 
przeprawy. 

Warunki 
pogodowe były 

d u i ) 
wy7v\anicm. 
Wy.,oki stan r.reki i 
vybk1 nurt me 
ułatwlały zadama. 
Podc.las rzeczywistego pola walki warunki terenowe i pogodowe 
mogą być różne. w zwtązku 1 c1ym t.motory.wwani mu~zą być 
pr?ygotowani na każdą ewentualność 

.. Pomtmo trudnych warunków panujących na rzece Odm~. 
pododd.llały batalionu aealizowały mi.;d;:y innymi tak i c zagadmen1a. 
jak sprawd7enie szoelnosct KTO Ro~omak uw <,pła~lkowanie, 
pokonywanie mostu towarzyvąccgo Bl.G ora1 .taładunck pop:zdów 
na transportery pływajacc p rs. Ponadto pH:chota pokonała 

pr?e-,/kod~ wodną na tran;.porlt:ral h PTS orat łod7Jach -.aper~ktch LS-
76. Tego typu .raJęcm -.ą mezb.;dnym elementem slkolema ze wzgl~du 
na wy-,oką mobilność, Ja ką ~haraktervt.ują si.; wojska 
lmotory·t.owane" po&"umowuJc por Krzyvtof FedorOWICl. oficer 
:.1kolenum y 7 l batalionu piechoty 1motory1ov\ a n eJ. 

( W ICl'ący~h żołnierzy ube.tpiCClała grupa ratO\vniczo
C\\-akuanJna na lod.t1ach ~apcrskich L l) 76M \Hal .t nurl\ami i 
ratO\\ '1tk1cm medycLIJym. 

r•omimo ic dla 7ołn ier.ry .t l " V. B/ vkokmc 1 pokonywania 
przc,.tkody wodneJ dob1eglo konca, to dla kolcJnydl pododd11ałov. l l 
Dywuji Kawalerii Pancemej Imagania na rt\!cc Odra trwać będą do 
końcamap 

nk)t: ppor. Anna Dominiak 
Zdjęcia: ppor. A.twa Dominia/.., kpt. Damian Smejli!> 

Przeprawa promowa w Krobielewku 
a rzece \\arcie między KrobJelewk1em a Krobicle\\Cm 

(da w mej Kle m Krcbbcl i Gro/3 Krehhef) w 1938 roku wybudowano 
najdłul:~zy drl.!wniany most w Trzeciej Rzeszy. M1ał on umo.iliwić 
przeprawę prze t r.rekę mieszkańcom. jak także spełmć role m t h tamą 
podczas pl.mowanej WOJny z Polską. W l 945 roku mo~t ten stal su; 
pono\\ nie wamą budo w J ą strateg1c.rną 1 pod komec styctma /Ostał 

wysadzony prtct ~aperów niemtecktch wycofujących stę przed 
naporem Anmi Czerwonej. Była to ty lko część zorganizowanej akcji 
wysadzania ws?y'>tkich prtepraw, które mogłyby ułatwić wrogowi 
puemtcs.tczanle si ł. 

Most w Krob1ele\\ ku nie to~tal wysad.tony w całosc1, tylko na 
środku zało.tone ładuni•..J wybuchowe wyrwały dzturę mtędzy 
przę:-łami mostu. OcLywiście me zatrzymało to postępu frontu i nie 
7miem ło sytuacji militarnej Tym bardLiej że skuta lodem r.leka 

umoill\\ 1ala w tym czas1e s~obodne przemieszczanie sie ludzi 
mu;d.ty lewym 1 pra\vym brzegiem. 

Natomiast zerwane pra,vie wvystk1e mosty na Warc1c 
utrudniały odbudowę powojennego zyc1a. \iu;d1y mnym1 1 tego 
powodu, ie me było mostu kolejowego na Warcle w Skwierrynie. 
nsiedlame miejscowości na prawym br1.egu odbyło się 1 pewnym 
opó.imeniem. 0:-.adnicy puyje1d.iall transportami od ~trony Krzyża. 

Daniela l graszeŚ\\ in iar: 
Jechaliśmv pociqgiem pr::e; tr:y tygodme. okrfŻnq drogą, bo 

ton i mosty bvły znis::czont! Prze: Starogard, Krzvż 1 Dre:denko. Z 
namiJI!<hahJt!.\·::c=e ojciec:: l_\111!111 ale me wwm, ::jakich terenem 
hrh c 1 ludne ho się dosiedli do nas Afr w naszym wagonie 

Je< lwh.~mJ :: d1riema /..rowami. hy~v te3: {wuue. /..110' Tata kupi/ ten 
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i1111 c mar::: pr:cd 1\")ja:::dcm, ho po wo;nie m e mil•lii:m l ' dn_,frJll III C nic. 
W /ijJcu l 945 roku cląiechalr.\my do stacii Sk11 ier:::.1 ny GaJ, n ud 

11 (1rtr. P1-:e::: Kolo też pr::ep(l '\l'a ll urta, \11\-'C :::nałam l!' r::ck1• od 
d:::ieda. Dalej pociqg nie mógł pr:::e;cchać. ho hy/11'\'\tJ~I:::om· mo11 

Na hoc:.nicy c:::cka~l' już na IW.\ /i1rmanki i .wl~r.' :.t• S11 iniar Jan 
llo/anm1 'ki. Podrod:::il on :: \flęd:yc hOl/u. Pamlf/<1111, :e to h_1/ 
hard::o upalny cl:ic1i 1 tnrah :niwa, ho na polach pranm a/i 

:.olnier:c rad:u•cn 0111 hy/1 :::ukwutcrowani 11paltKu" .Ś'11 iniura .. h 
Fragment ,, ., pomnień 1 książki \ ndrLej ChmieiE'\\'iki, Z 

PoJ,J..q ,.. 'ercu. ~hpomuienia \l..wier::.Jihkiclr pitmh•rcłw, 20 19. 

\1m. t '' Krubt~IC\\. ku pomimo u~zkotlzcnta. po ''OJ nil' h) ł 
\\)kor ;y~ ly\\ any pul'/ pl'\\ t l' n en., nadał do rudtu pi.:vcgo uy 
motorowerowego. W miej '>.::~ '' ym y połotOJHl mm:nc d.:: ... ki i 1 

pe\\ ną a-;ckuracH prtejści.:: było moili\\e Jednak po nicdługim 
c;asie most l<hla ł nvcbran) Być moie tllarego, 7c jego ek menty 
tlo~konak na~Lma l) ~ ~~ Jo hudO\\Y mnych ITI<htóv. 11.1 \\'an:ic. Po 
ro;cbraniu k\li1~LruhJ I poj:m i la ~1ę potrteha torgani;owania 

pr tCpl a\\ y promU\\ ej" L) 1111111ej".:u. 
Od poctątku b)ła lo lódi: 1 prom obsługi wane pr.tez Antoniego 

Ptaka 1 Krobiel c'' ka, !...11\ry ;aJ m< m ał ..,ją lran..,pNtcm lud11 1 
1\\JCr/ąt 1n1ęd0 obyd"oma brtl'gami. Dntgim pr;c\\oot mkicm b) ł 
Roman R) bar\l..i, 1akic micvkantcc Krobic)e\1 ka ''htępn 1e \\ 
p1~:m vq poło\\ JC .11 60. XX ''teku prom prtcjąl J ózt'f \\ ójcil.. 1 

Krobielc\\ka - o~atlnik 1 ok<' h. C.. t~:d l cc. W kolqny\.h lat<Kh 
pr1cpra\\ ę rtvbudowano 1 łódka słtllylt lylko tlo prtc\\o/u małq 
ilo~ci o<;Ób pie"7ych. Prnm gómolmowy 'łui;. ł do przewolu 
\\ tękvcj liuby pa'oa.lerów ora1 pOJ :V dm' i /\\ Jertąt. W kolejnych 
latach prtcprawę ob::o.ługt\\ah Karol f ul<.l..i Gr1cgort ThiE'IE' 
\\alfried T biele. 

t:d" a rd f'ocL~ ński 1 '\1i ~dt) rttc1a: 
W /a((/( h l;; CI( d:::u' \ltlflt h 11 'fJ<ilnil' ::: kole~am1 

pr:::rw:.J.:a!Jimy pod 1\mbic/ell J.. o . l \In< h. gd:~t• nues::J..alt'm 
f>r:::elia::.n/e;:: \1 rJkamt 1/ll l ) hy. lahm /tik hrla pogod,J , (() tak::.e 
A(fpall.iml' \11( 1\ I~(JrtH'. Pamir;tam/('11 pmm, por!l,:al lif IW linie od 
hr:::egu c/o hr::.l'gll Z ;ednej i dmgt(:/ 'tmn.1 pm11ad:::i/,1 clmKa 
do,a:::dm~·a . 

· Ołicja lnil' prom kursm1a ł tiu 19l\3 wku Od lcgo t'/a~u. aby 
prtcjcchać na drugi brteg. 1r1eba je~hat puc/. Sk" Jerty nę lub 
;\!1-;drychód Oh~enie na całej r1ece Warcie kur-.tiJl' ł X prom(m. 
naJhłlisry '' latomili koło M 11rd1~ chodu. 

\ ndrtej Chmielen\ki 

ł'ot: Pr:;eH'otml. Jo::.ef H tljcif., 
archiwum rodzinne JtHfyna fltiele 

Udawany Warneńczyk w Międzyrzeczu 
W XV \\oieku Międzyrzecz gościł pewną nietypo\\oą 

personę. Otói kilka lat po bitwie pod Warną (1444), w której 
zgin14ł mlod) polski król Władysław lll, w Czechach poja\\oi l 
się dzh\ooy czło\\iek podający się za poległego monarchę. 

\Varto dodać, i.e pomimo upływu czasu w Polsce nadal 
wienono, >e król bitwę przeżył i gdzieś się u krywa. 

Samo?V.·amec d.Tiałał początkowo na terenie Niemiec i 
Czech, gd7tc przez dłuższy czas udawał 
polsktego krola Władysława, skutecznie 
naciągając ludz1 rórnego stanu, w tym 
równic? możnych . W końcu 1451 r. 
fałsrywy Wamcńcryk poJawił się w 
Mtęd7)'T7CCZU. Jako /e Władysław m 
mgdy Wielkopolski nie odwicd7il, nikt 
obecny w M ięd7)'T7eczu nie był w stanie 
ocenić, czy prrybysz jest zaginionym 
królem W 7Wiązku z tym mieszczanie i 
tenutariusz międzynecki \liemierza 
(młodsry) z Lubosza przyjęli go godnie i 
życzliwie. We7Wano jednak natychmiast 
rycerzy wielkopolskich, któTZ)' mogli 
króla rozpoznać. Gdy ci przybyli. to 
okazało się, .i;c przybysz niczym 
poległego króla nie przypomina. 

.,Ow łotr nic posiada żadnego 
podobielistwa w posturze ani w jakimś 
ułożeniu cz łonków, ani żadnej 
zbieżności w obyczajach z rzeczonym i 
najjaśniejszym panem naszym królem 
prawdziwym". Samozwańca zakuto w 
kajdany i '"''Ysłano do Pomarua. W czaste 

śledztwa wydało się, że samozwamec Już wcześniej wielokrotnie 
podawał się za znane osoby. M.tn. za siostrzeńca księżneJ 
mazowieckiej, jakiegoś magnata ruskiego i kniazia Ostrogsktego. 
Ponoć w Niemczech twierd7ił nawet, :l e jest legendamym królem 
Arturem, co dość jednoznacz.nie świadcryło o s tam e jego umysłu. 

Domniemanym królem Władysławem okazał niejaki Jan z 
WiJczyny koło Ryczywołu pod Sandomterzem. Zape\\one 

s7lachctc, bowtem człowiekowi innego 
stanu trudno byłoby tak dtugo siać 

zamies.zanie. Jego dalsze losy nie są 

znane. Prawdopodobnie został osądzony 
przez starostę generalnego i wojewodę 
poznaitskiego Łukasza Górkę i zapewne 
skazany na śmierć Chociaż i to nie jest 
pewne. bowiem innego samozwańca, 
Mikołaja Rychlika z Krukienic, skazano 
kilka lat później ,jedynie" na dożywocie 
'"' lochu. Obawiano się bowiem, że mogą 
paść złośliwe oskar.lenia, że Polacy 
własnego (choc ia.l domniemanego) 
króla na śmierć skazal i. 

Sta oislaw Pietkiewic:z 

tródło: Jacek Wie'liołowski, 
Pseudo-Warrreńczykowie w Pozrraniu. 
fw:} Kronika Mia.qa Poznania, 1995. R. 
63. Nr .J. 

N a zdjęciu: lł·l. Baciarelli, 
Wlady ław 111 Warneńczyk, ok. 1770 r. 
(Zamek Królewski w Warszawie) 
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Kronika policyjna 
L UBUSKA POLlCJA -DOLĄCZ DO NAJI~EPSZYC'H 
Lubuska Policja zach9ca do W!>tąpicnia w jej stercgi. Ten 

szczególny rodzaj mi~ji, który polega na zapewnieniu 
betpiectcństwa społeczeństwu oraz niesieniu pomocy mnym 
jc~t pr7eznaczony dla odpowied7talnych osób. Z lói 
odpowtedme dokumenty 1 dołącz do lubuskich stróżów pra\\a. 
Tu ka7dy może znalcLć mieJsce dla ~1cb1c wykorzy~tując swoją 
w1cd7ę. umiejętności 1 dosw1adC?cnic. aby rca l 11ować nasze 
główne haslo#P0\1AGA\1Y l CJI RO~ I :\1 \'. 

/awód pollejanta to wy:twan1a. a jedno~:zdnie marzeme 
wtel u młodych ludn. 'l pe-wnośctą Jest to Clekawa l>łużba, w 
któreJ ka1dy motc znalcżć miej~ce dla stcblC, gdztc Jego 
umieJętności t zdobyta '' icdLa pomogą podnieść p01iom 
bezpieczeństwa oby\.,atcli. Słuiba prewencyjna. d1iclnicowa, 
kryminalna. dochod.lenio,.,o -śledcza. ruchu drogowego. 
poltcyj ni antyterroryści, tcchmcy kryminalt styki. pro fi laktycy, 
psycholodzy, pr/cwodnicy p~ów, poltcjanci z laboratorium 
krymmai istyc1ncgo. rtcczn icy praso,., i, funkcjonariu<.,/C 
z w aletający prtcstępczość gospoda rczą, korupcyjną. 
cybemctyc.tną. narkotykową czy /Organ izo-waną. To tylko 
nicktóre mo7hwe drogi. które można obrać decydując stę na 
służbę w wcn::gach Policji Z pewnością to '"ymagająca misja, 
która kasttuj e w iele wyrzccteń me tylko samych 
n interesowanych ale i ich rodi'łn . Ale to także gwarancja 
realizowania swoich pa~Jl, k tórą JCSl pomoc innym i zwalczanic 
wszelkich mechantzmów przestępczych. Wielu jU.l wybrało t<; 
drog9 i słuiy \Viemie narodowi. Mo7na rcali7ować du/o 
po/ytec7nych zadań, które mająjeden wspólny cel- reagowanie 
na wszelkie formy łamania prawa. W gami7ontc l ubu~kun służy 
ponad 2,7 tysiąca policjantóv., których praca jest oceniana 
bard7o wysoko. W minionym roku wstąpiło do nas 181 
kolej nych. Dołąc7 do dru7yny profesjonaltstów. Zostań 

jednym z nas. 

REKRUTACJA_202 J 
ln fom1acjc dotyczące procedury k\\alifikacyjncj można 

malc/ć na stronic mtemctowcj Komendy Głównej Policji 
(www. policja.pl) lub na stronie internetowej Komendy 
Wojewódzkiej PoltCjl (www.lubuska.poliqa.gO\.pl)., bądż też 
kontaktując s1ę 1 Zespołem ds. Doboru \\'ydziału Kadr t 
Szkolcnta Komendy Wojewódzkiej PolicJi w Gorzowie Wlkp. 
te! 4779 1 1260,47791 1261,4779 11262. 

L UBUSC Y POLICJANCI ODDALI HOŁD KOLEDZE 
7 maJa o godzinie 12.00 w całej Polsce zawyły policyjne 

syreny. W ten sposób oddaliśmy ho łd i cześć poległemu na 
służbie pol icjantowi 7 Raciborza. Całe policyj ne środowisko 

zjednoc7y ło się w tej wyjątkowej, ale 
n iestety smut nej chwl11. .,Str7cc 
b ez p tecze ństwa Państwa 1 jego 
obywateli. nawet z narażen iem życia"

aspirant Michał Kędzierski wypełni ł 

słowa roty policyjnego ślubowania do 
końca. 

POMACAJ~1Y 

Przy Komendzie PowiatoweJ Pohcji w M1ędzyucc7u stanęło 
-wielkte metalO\\oe serce służące do zbierania pla~tikowych 

nakrętek, dw;ki którym można btrdzic po7yskać fundusze na 
rzecz osób potrLebujących. Kształt pojemnika nic jest 
przypadkowy, od.lwierciedla on bowiem chęć niesienia pomocy 
innym. Dnęk1 taktej formie nie tylko niesiemy pomoc. ale i 
dbamy o środowisko. poniewa.i zebrane plastikowe nakr9tk1 
zostaną poddane recyklingowi. 

T 

Komendant Pov. iatowy Policji w M1~d1yrzeczu inspektor 
Paweł Rynkiewicz oraz władtc gminy Międ1yrzecz na c?ek~ z 
bunmstrzem RemigiUszem Lorenzem Wl>pólnie połączyli siły. 
by nieść pomoc osobom najbardziej potrzebującym. Dti<;ki 
Lebranym nakryłkom będzie mo.i:na potyskat fundusze na 
leczenie c?y rehabilitację osób nicpcłnosprawnych. 

SOJ USZ, \VSPÓŁPRAC A, BEZPIECZE:\ST\\ O 
W KornisanacJe Policji w Skwier7ynie odbyło l>ię 26 

kwietma oficjalne przyv. i tanie kolejnej zmiany wojsk 
amerykań..,ktch stacjonujących w 35 Dy\\JLjonie Rakietowym 
Obrony Powietrznej w Skw ierzynte. Komendant komisariatu, 
komisarz Krzysztof Ko7łowskt i podpułkownik Stacy Moore -
dowódca woj~k amerykańskich w trakcie spotkania poruszyli 
tematy 7wtązane z be1p icczeństwem pobytu żołnierzy Paktu 
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Północnoatlantyckicgo na terenie pm\ iatu mit;dz: r7cckicgo. 
Omówiono mi~<lly innymi kwc'>tk infr;Jstruktul) Jrogm\ ej, 
u"ytuO\vania wal:nych m'>tytuc_p pmbtwO\\ ych CI') -.,p~dtanJa 
ctasu v.olncgo przez zołnierzy an11.:ry kali'-ktch p<va kuvarami. 
CJ!ównym .włuzcn1em spotkania było ?acH.::~nieme w-.połpmcy 
m1ędz) formaqami ura1: oficjalne pr1ywitanie \\Oj:-.k 
..;oju:-,zmC/ych pr.t:cz Po!JCJC. 

Lactv na' miłość do munduru. brater:-two 1 spra\\ h:dllwość. 
Ten pu~kaz pokazuJe Jak wtclk1m szacunkiem darzą się dw1c 
formacje. których prled~tawJcJclamJ s~ pollejanet 1 iołnier .t:e. 

P0\1AGA \1Y l CHRONIMY 
Dziclnicow~ ze Skwicrz) ny - aspirant Roman Grabo""" ki 

w ostatruej chwili odepchnął móctyznc; 1 torowi~ka, tuż przed 
nad.Jei'd/.ającym szynobusem. Desperat chciał popełnić 
samobójst\.\ o, ale d7tęki :-.kutccznej interwencji policjanta. jego 
iyciu nic tagra/a nicbe1p1cc~:eństwo. L'ratowanym męl:czyLną 
Law li s1ę medycy 

Praca w Policjt n1csic zc sobą wiele emocji. a 
funkcjonariusze codzienme zmagają s1ę 1 sytuacJami. które 
wymagają od nich podejmowania błyskawicznych i trudnych 
decyzji. Aspirant Roman Grabowski po raz koleiny udowodnił. 

/c potrafi odnaleźć się nawet w naJtrudnieJszych intcnvcnCJach. 

;\1081LIZACJASLLŻB DLADOBRAPACJE~TÓ\\ 
Po!ICJancl Komendy Powiatowej w Mu;dzyrzcc7U pomagali 

pr;y ewakuaCJI paCJentów ze skw1er1yńo"k1ego s1pitala Dnęki 
ich pomocy udało su: sprawnte pueprowadnć całą akc_~ę. a 
nac_1cnci bet przcs;kód mo git dotrzeć do 1 nnych 
:-.pcqah~tyCLnych pla~.:owck medyCLnych. 

20 k\\ ietnia policJanci v. raz z l:olmcrzami WoJsk Obron: 
fcrytonalncJ pomagali pr;y Labezpiee?cntu e\\akuacjJ. 
(lłównymi zadaniami na jakich skupili s1c pol1cpnci był nadzor 
i kierowanic mchem na -.krzvżowaniach. aby umoiliwić 

~prawny transport chorych. Policjanci od pocz<)tku \\ybuchu 
pandemii koronawimsa wykazują się du.qm L.aangal:owanicm i 
ciężką pracą w celu ;apc\\ nicnia belpieC7eń.;;twa oby\\ atclom. 
Pełnirny słuibę na granicach. sprawd!amy osoby po/ostające na 
kwarantannie c;y 1zolacji domoweJ, reagujemy na puypadki 
łamania obostrlCI1 samtamych. 

ZATRZY'\1A.'IYDO KO:\TROLI 
Kientjący quadem ;ostał 18 k \\ ictnia zatr/) many do kontroi i 

drogoweJ W trakcJe kontrob okatało się ie poja/d jest 
nlcdopu-.;czony do ruchu, me posiada ubc?plCC7cnw 
odpO\\ iednalności cy\\ 1łnej ora7 ma hcznc usterki techniczne 
KlcruJ<tcego ukarano \\y'ioką grzp' ną ora7 nkazano dalszeJ 
ja;Jy. 

~a rynku coraz \\ ięceJ jc"t po_1azdO\\ (cross. q u ad ).które n1e 
posiadają meL.będncJ homologacJI 1 nic da s1ę 1ch nrejc:-.trov.al 
aby pomS/aĆ po drogach public1nych. Tak1e poJazdy mogą 
je.idnć tylko po nmkniętych torach. a na wyznacLone miejsca 
nale/y je transportować innymi pojazdami n p laweta 

Pohcjanc1 pr;.ypominają o obowiązujących przepisach. 
Poruszając s1ę poJazdem mechanicznym po lirogach 
pubhcznych mus1 posiadać on niezbędną homologację. być 
zarejestrowany i ubezpiec;ony oru posiadać aktualne badanta 
techniczne Spełniając te warunku dbamy wspólnie o 
bezpieczeóst:\.\o ruchu drogowego. 

POLICJA "CI URATOWALI DESPERATA 
Dy.iumy KPP \\- Międzyrzec/u odebrał 7gloszenie o 

mę;iczy/nJc, który stal na parapec1e okna na tr7ccim piętrze, 
chcąc popełmć samobój:-,two. Na miejscu błyskawiC/nic zjawili 
s1ę poliCJanci, którym udało ~~~ /lokali!ować mieszkanic 
desperata. L1cryły s1~ sekundy, bo mę;iczy;na '" ka.ideJ chw tli 
mógł 'ikoczyć. 

Starszy postcmnkowy Tomasz Lesmak z ogniwa patrolovvo
intcm·cncyjncgo oraz 
dzielnicowa "lcr;iant 
vtabowy Agmeszka 
Chmielewska l 7 
kw1ctnia pełnili 

slu/.bę na terenie 
\!1 iędzyr1ecza. 
Vfundurowi vvbko 
u s ta l i l i . w który m 
miev:kaniu znajduje 
'>l'r męi.cty;.na 1 
podjęli Jecy~:ję. 
Po!Jc_1alll bez wahania 
\\\ kortv..,tał moment, 
\.\ ktorym desperat 
\\y'ji'Za) na ZC\\ll<!lfL i 
tłapal go za ręk~. a 
następme dynamicznym mchem wc1ągn:!i do mieSlkanw. 
Męiczyzna jednak me odpuvczal i zac/ął ~~~ wyry\\aĆ, 
krzyct')C 7c dH:c /c -.obą -..kon~·T) ć Funkcji.manus7 tnllhttlny 
by l do 1aloienm dc-;peratO\\ 1 k,łjJanek, ktnrc ostatec7nie go 
u-.pokoiły. 

Po!Jcjanei na co dncń tmaga]ą "1ę 1 w/nymi sy1uac_1amJ. 
słuiba \\ policji to odpowiedtialność, obowiaLek 1 chcć lllóJCllla 
pomocy innym - nawet 1. naraźenicm .iycia. :VItędzyrzccey 

funkc_1onariu~/C po ra.l kolejny stan~ l i na wysokości zadanw. 

sierżant sztabo"~ Matcu'>.t Maksimc.t~ ~ 
Komenda Poniato" a Policji w \liędl'~ r.tcczu 
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Z kociołka skwierzyńskich harcerzy 
-"Czuwam dla Ziemi" 

Krótkie hasło, a ile mo:lc mieć tnaczeń. Harcerskie zycie op1era 
się na gotowości do słu/by(Czuwam) i to nie tylko względem ludzi 
Pochłamająca nas nowocze;,ność na pe\\OO ~t\varza d u/o mo?hwo~ci. 
ale rówmeż tniszc.rcń, a co gor~te- ka.rdy to w1d.r1, ale nic wszyscy 
prl)kładają ~~ę do <'mian prlysłowiowego .. ~WOJego podwórka". 
Często słyszę- . . a kiedyś to było maczeJ, me wszyscy mieli telefony 
(były tylko stacjonarne). dzisiaj Jest to nie do pomyślenia Re\\ olucją 
były komputery z jeszcze większymi od nich monitorami. Zaraz 
stały się najlepszym pomy;,łem co bogats.rych na rrc;cnty 

komunijne. Ktoś pow1e- kiedy to było? Odległe czasy. Niby tak, ale 
człowiek do dobrego srybko s1ę przyZ\\yetap me lietąc się z 
konsekwencjami. A konsekwencje niosą za sobą mszczenie świata . 

Postępu me zatrzymamy i me po to czlowtek się ucty 1 doskonali, żeby 
cofnąć się do początków ludzkości , ale mustmy pamiętać iż na tym 
świecie stanowimy bardzo mały element przyrody 1 to my w nreJ 
jesteśmy gośćmi, a me odwrotnie, dlatego też mustmy o mą dbać 1 
uczyć tego laczynając od najmłodszego pokolenia. 

Tak też się stało, kiedy w ostatnich dniach kwtetnia zuchy, 
harcerze i członkowie komendy hufca postanowili wdro:lyć w życie 
hasło "CZUWAM DLA ZIEM F', a co ważne- do pomocy wciągnęli 
również grono rodticów. Wszyscy wypo;,ażeni w sprtęt w postact 
ogromnych worków do śmieci i rękaw1czki, otrzymali SWOJe rejony. 
Jedni :ramicnili się w strażmków rzek (22 DH "Krzesiwo" 
Międzyrzecz) 1 w porozumieniu z p. Stanisławem Capem przywraca h 
porządek w miejscach postojowych na szlaku kajakowym. J n ni wraz z 
rodztcami przemierzali dróżki śladami ludzl..iej wędrówl..i po lasach. 

zbtcrając ogromne i lośct 
porzuconych śm1ec1. W głowic 
się nie mieści ile człowiek 
przejedZie, żeby zostawić SWOJe 
~m1cc1 w lesie. Na szczęście w 
porozumtcniu i przy w!'>półpracy 
z Nadleśnictwem MiędzyTLecz. 
członkowie łłufca Międzyrzecz 
uporządkowali wyznaczony 
obszar lasów, plaże nad jeziorami 
t oczywiścle rzeki . W leJ 
wspamałej akcji \~zięły udział 

dzielne drużyny I 2 DH .,Iskry" i 
12 DSH .,Ogień" - obie z 
l\1iędz y rzecza, J GZ 
"Rozbrykane Iskierki'' i l DH 
"Sokół" L Przytocwej ora.l 2 GZ "Słoneczna Gromada" i 7 GZ 
"Nied.b"icdzie Łapki" .l Międzyrzecza. Wszyscy się napracowali i 
to sporo, a z całeJ wyprawy uzbierali aż około tony śmieci! 

Powy7.s.ry wynik zostawiam bel korncntaf/a, bo jeśli w Jednym dniu 
zebrano tyle śmieci. to co by było, gdyby akcja tr\\ al a dłużej i 
1aangaiowało się więcej osób. WSTYD POWIEDZICĆ". a przecież to 
\>vszystko pozostawili lud1ie. Mogę tylko dodać od siebie- ,,ZIEMIA 
jest 11aszym domem, sza11ujmy go'', A dla bohaterów tej akcji 
BRAWO!!! 

Św ięta majowe za nami. Pomysły na spędzenie ich były różne. 
Jedni uczestmczy li "' obchodach państwowych 1 składali kwiaty, irmi 
wywieszali flagi\\ oknach i na balkonach,jewcze inni grillowah. 

A co robili harcerze Le skwierąńskjcgo "Gromu"? Śwtęta 
majowe to nie tylko okazja do wspomnień i powtórki z historii, ale i do 

nauki rorrzet taba\\ę. Był więc quiz dotyczący 

genezy śwtąt pierwszego i trzeciego maja , jego h1~ton 1 
na przełomie wieków, który- co ważne- zakot'lczył się 

\\ ysoką punktacją u wszystkich uczestników. Drużyna 
równici robiła portądki , tym razem w swojeJ 
harcówce, ale pamiętając o haśle "Czuwam dla Ziem t" 
śmieci były skrzętnie segregowane t znalazły się w 
odpowiednich pojemnikach. Pracy\\ harcówce jest 
nadal "'icle, bo trzeba posprzątać i wyszykować 
miejsce dla zuchów. a także przejrzeć 5przęt, naprawtć 

uszkodzenia i rrzygotować na kolejne wyj azdy. 
"Grom" doskonalił też :-.trzelanie do celu, które jest 
jednym z zadań RaJdU "Stalowe 
Kopuły" w Kęszycy Leśnej 

Z harcerskim pozdrowieniem 
"Ctu\~aj" 

phm. Beata Gunia 
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"V Bieg Konstytucji- Bieg Europejski'' 
~A GŁĘBOKI\1 EU ROPEJSKO, ROCZ NICOWO l 

S PORTOWO 

W pomednałkO\vc popołudnie. 3 maja 2021 r na Osrodku 
\\ypoc7ynko'')'m Głęboki(!. jak 7wykk pr7) .. Pcn-,jonaclc Pod 
Strtcchą" odbył s1ę .• \ H1(!g KonstytucJI 81cg Europejski''. 
Pogoda '' długi weekend me była <,pr.ry;ająca jednak 
uc/cst111kom podc?as biegu pogoda dop1sała i 1aś'~ icciło nawet 
-.łl>ncc. B1cg ro1grywany był pr7y podobnej tra'>H: co .. Y Bieg 
\\y.rwolcma" w styc7mu, leci' ?amiast 8 km bicgac;c rnu~ieli 
pokonac 5 km. Zmiana ta podyktowana była konicetnością 
nichloko\\Uł113 drog J1Ublicznych i dosto-.owania się do 
'' ymagan sanitarnych 7 tym 7wi<}7anych. 

1\a ~tarcic biegu stanęło 114 .tawodmc.tck i ;awodników w 
ró.tny m ''i c ku -od lJ do X~ lat Prtyjcchall 1 40. micjst:O\\ ości 
woj . lubuskicgo. .tachodniopomorsk1cgo 1 '' u:lkopolskicgo. 
Hlisko 5- kilornctrov.ą trasę pokonali startując\\ l O-osobowych 
gmpach, '' od<>tępach 10- <>ckundowych w celu prtcstr.tegania 

----

obowi~v·ującego rci'Jrnu santtamego. Dla wielu zawodmków 
trasa była ~zybka. łat w a i pr ty;cmna. Jednak ze w 1ględu na spore 
opady dc:.zczu popucd.tające b1cg, me w~zy "tktm udało su; 
uniknąć przemoczonych butó\'. lub błota, ktore na leśnych 
drogach dav.ało się we znah Spragnieni sportowe; ry\'.alizacji 
pierws1 biegacze bardzo szybko znaleźli ~ię na mcctc. Najlepszy 
c1as btcgu v..-śród męic1y1n osiągnął Aleksander Wostal z 
miejscowości Zawada w etasic 16 minut 20 sekund, natomiast 
wśród kobiet bezkonkurencyjna okazała się Klaudia Gredka LC 

Smogór1ctascm 19rninut 12sckund. 

Wyniki" Kat. Open: 
Kobiet: l. Klaud~a Grcdka Smogory. 2. Paulina 

Kaczmarek Ś\\ icbodzin, 1. Kami la Kowalczyk Gorzów 
\\lkp. 

\1ę.l.czyzn : l . Aleksander Wostal Zawada. 2. Jakub Gocal 
- Sulęcin. 3. Marcin Antc.tak Kalsko 

Kat. m1ędzyrzec7anka: l . Joanna Bienias. 2. Eliza 
Jędrzejczy k. 3. \1on1ka NO\\ ak 

Kat. międzyrzeczanin l Arkacliust Kas1ca. 2 . Krzysztof 
Sikorski, 3. Maciej Kacpnak 

Ciłl'm nym organi.tatorem te).!orocmego .. \' 
Biegu Konst)'lucjt'' był Klub BILI!.,IC/a .. Pia-,t" 
~1i~Jtyrtect. Po ra1: kolc;ny m1mo pandemii i 
obostr1.cn tdec:ydowall;rny -,ię pod_F!Ć ")'/Wanie. 

/auąd Klubu dtiękujc wszy..,tkim 
uc.tc ... tnikom biegu .ra miłe ... lowa pod.riękowań .ta 
nas/ trud 1 od w agę organuaqt btegu. l o dla na'> 
naJ lcp ... .ta nagrod.t lapra ... zamy ju/ ULI-. na bieg do 
Kę".l) cy Lc~neJ 15 ... terpnia na klliCJny .. VI Bieg 
lołmer.ta ... 

\\ydatn1e \\-,pomogł na-. Klub Europejski 
.• KLLN!CA" ,., Mu:dzyrzcuu, ktory dzięki 
w~ pólpracy 1 Przedstaw tctclst\\ cm Kom1sj 1 
EuropeJskie; ,., Polsce zabe.lptcc;ył pam•ątkowc 
medale 1 bandany, ;akie znaln7ł) ""( '" pakicc•c 
"tartO\\ y m pr1ygotowany m dla kazdcgo 
uc?c..,tntka Po raz rterw ... ry uc7c~tnicy btcgu me 
ponosili opłaty startoweJ Puchary dla najlepszych 
ufundował Lubusk1 Bank Społd11clc:ty z '>ICd.libą 
'' Mtędzyr?ccro Posiłek i wodę dla wszystkich 
zawodników ufundował Klub 

Biegac:ta ,.Piast". 
S1c7egółowe wymkt oraz zdjęcia dostępne są 

na strome www.kb-ptast.pl 

:'\1ich a ł Kubik 

Zamień 
swoje auto na nowsze! 
Auto Komis MAREK 

Międzyrzecz 
ul. Kazimierza Wielkiego 63 

tel.606 639 709 
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HOROSKOP ATYDE NA CZERWIEC 
Baran (21.03 - 19.04) Czas podjąć radykalne środki i 

działania. Nie oglądaj się wstecz! Ten miesiąc 
przyniesie ci nowe okazje zawodowe, które 

k ·. wymagać będą od ciebie determinacji, 

dobrze ... 

konsekwencji i odwagi. Na szczęście tego 
ostatniego nigdy ci nie brakuje. Uda ci się 
pokonać konkurencję i w życiu zawodowym, i 
osobistym. W miłości bez zmian. Może to i 

Byk (20.04 - 20.05) Czas dorosnąć i podjąć poważne 
życiowe decyzje. Uporządkujesz swoje 
życie i będziesz się cieszyć spokojem i 
dostatkiem. Za sprawą Saturna i Plutona 
odkryjesz w sobie prawdziwą moc. 
Neptun pomoże ci rozwinąć artystyczne 
zdolności, na których. nawet zaczniesz 
zarabiać, a Wenus zapewni pomoc 
przyjaciół i niepowtarzalne miłosne 

okazje. Gromadź siły i oszczędzaj, a nic nie stracisz. 

Bliźnięta (21.05- 21.06) Miesiąc będzie obfitował w wiele 
wydarzeń, część będzie bardzo 
szczęśliwych, a część będzie trudnych. 
Bliźnięta jednak bardzo szybko zbierają się 
po każdej porażce i z uśmiechem i 
optymizmem patrzą w przyszłość. Jowisz 
doda ci skrzydeł i pozwoli wyjść z 
finansowych tarapatów. W ciąż wspiera cię 

Neptun, dzięki czemu nie zabraknie ci ani zawodowych 
pomysłów, ani twórczego natchnienia. 

Rak (22.06 - 22.07) Nie bój się zmian, bo i tak ich nie 
unikniesz. Pluton, planeta transformacji i 
duchowej przemiany, ustawi się w 
opozycji do twojego znaku ,Uran zapewni 
ci świetne 1 skuteczne pomysły na · 
rozwiązanie bieżących spraw i 
problemów. Dzięki wpływowi Saturna 

nauczysz się wiele nowych i przydatnych rzeczy, które 
ugruntują twoją zawodową pozycję. 

Lew (23.07- 22.0S) Przed tobą wspaniały czas! Wreszcie 
poczujesz, że życie należy do ciebie. 
Powrócisz do swojej wielkiej formy za 
sprawą Jowisza, który będzie cię wspierał. 
Neptun wciąż będzie ci dodawał uroku, a 
Saturn sprawi, że twoje marzenia i wielkie 
plany wreszcie staną się możliwe. Nie ulegaj 
iluzjom i nie wierz we wszystko, co obiecują 
ci obcy ludzie. Czytaj między wierszami. .. 

Panna(23.08-22.09) Przed tobą bardzo ważny okres. Bądż 
konsekwentny i nie zbaczaj z raz obranej drogi. 
Saturn zmuszając cię do maksymalnego 
wysiłku i koncentracji na życiowych celach, 
będzie kusił cię do wielkich zmian, ale nie 
ulegaj tym pokusom zbyt łatwo i szybko. 
Pluton zapewni ci pokłady sił życiowych i moc 
towarzyskich atrakcji. W uczuciach nowe 
doznania i cele ... 

Waga (23.09- 22.10) Czas zakończyć trudne i niepotrzebne 
sprawy. Skup się na tym, co naprawdę dla ciebie 

Y 
ważne. To dobry moment na wielkie porządki. 
Dzięki Wodnikowi nawiążesz wiele nowych 
kontaktów towarzyskich, a twoja intuicja 
wzrośnie. Pluton da ci szansę na zrobienie czegoś, 
co wymaga wielkiej odwagi i determinacji. 

Skorpion (23.10 - 21.11) Gwiazdy szykują ci same 
pozytywne niespodzianki. Nadchodzi czas 
spokoju i uczuciowej stabilizacji. Jowisz i 
Saturn będą cię wspierać. w zawodowych 
decyzjach, a twoje powodzenie u płci 
przeciwnej będzie wzrastać. Opieka 
Neptuna ·sprawia, że wciąż będziesz 
niepoprawnym romantykiem i idealistą. 

Partner będzie z pewnością zachwycony ... 

Strzelec(22.11-21.12) Zmień swój stosunek do życia i 
ludzi! Planety będą cię nakłaniać do 
odpowiedzialności i poważnego traktowania 
wszystkich spraw. Przychylny ci Jowisz będzie 
łagodził trudne sytuacje i zapewni ci szczęście. 
Skorzystaj z doświadczeń ostatnich lat, a tylko 
na tym zyskasz. Neptun zapewni ci optymizm i 
wyczucie, które poratuje cię w niejednej 
podbramkowej sytuacji. 

Koziorożec (22.12 - 19.01) Przygotuj się na jazdę bez 
. trzymanki. Rozpoczyna się okres wielkich 

życiowych zmian. Pluton na dobre zagości w 
twoim znaku i trochę zamiesza. Saturn 
pomoże ci utrwalić to, co udało ci się zdobyć i 
dokonać, a Uran zapewni odkrywcze 
pomysły, dzięki którym pokonasz 
konkurencję. Jowisz narzuci ci finansowa 

dyscyplinę. Wreszcie możesz zacząć myśleć o wymarzonym 
mieszkanku.:. 

Wodnik (20.01 - 18.02) Porzuć schematy i rzuć się na 
głęboką wodę, bo szczęście będzie ci sprzyjać. 
Jowisz, planeta szczęścia i pieniędzy, 
przebywać będzie w twoim znaku zodiaku. 
Taka okazja zdarza się rzadko, wykorzystaj 
więc dobrze swój czas. Sfinansujesz wreszcie 
swoje marzenia, zdobędziesz to, czego 
pragniesz. W ciąż w twoim znaku przebywa 
Neptun. Pomoże ci rozwinąć intuicję i 

artystyczne talenty, a Saturn zapewni trwałość twoim 
sukcesom. 

Ryby (19.02 - 20.03) Czeka cię czas próby. Otworzą się 
przed tobą nowe możliwości. Bądź 
dzielny i trzymaj się z góry ustalonych 

·. .. · ·• planów. Saturn testował będzie twoje 
relacje z ludźmi. Twoja sytuacja 
finansowa zacznie się stabilizować i 
poprawiać, ale nie rozpędzaj się jeszcze z 

inwestycjami i finansowym ryzykiem, bo Uran w twoim znaku 
wciąż zmusza cię do poważnych reform, a nawet radykalnych 
zmian. 

WASZAATYDE 
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wydzi~r~a\Ni (wyriaj~iE!}: . . ····.·. ·.· ··. . . ·. . . 
pomiesiczenia .biurowo - handlowe o 'pow. 300 1112, 
pomieszczeni~ magazynowe ó ·pow. ·1000 m2, wiatę 
magazynową o· pow; 900 m2, place składowe ·oraz 
lokale· mieszkalne o pow. 35m2 i 50m2 
(dwa pokoje- I piętro) i 68m2 (trzy pokoje- parter) . 

.. :.',,, ' 

~~ ,:,,·' ' 

sprzeda·: . ; 
:-:'lOkale. mieszkalne o pow; 35m2 i 50m2 
(dwa poJ<Óje -.I piętro). · 

~iati"IJ'd 11 i: ~} ., . •• •. • •. ·.· .. .. 
•.•.••. p~a·co\vnikado z~rządu~półki.. .. . 
7•kor-~ser\<'{atora'(równieżemeryta,·rencistę) .. 
w\IJ11agallia·dla,'pracownika .umysłowego: 
;_;wykształ.cenjekierunkowe; •. ·.·· . . .... 
:;{~rz:~letni ~tatna śtan·óVI!,iskach. kierowniczych; 
"-}cfob,ra"znajomoś(~bsługi k,ómputera;. · 
~~zdÓ!n,ÓśĆJllanó\;vania i' organizacji. swojej. pracy~ 
*~}'':,+7':'''~""-"'','''* ' ' '' '~',;' ''' ~-*'''~', "' ,,,, 

~~:N~j{;l;;."ti~f>ri.t:.~~t:Lt:el{t•l'x (95) •7 ~1~16-55 

~·-·-·-·-·-·-·-·-·-·-·-·-·~·-·-·-·-·-·-
~-. -

Usługi Serwisowo Instalacyjne 
"USIPOL" 

Bogusław Babula 

-montaż, uruchamianie, przeglądy 
okresowe, naprawy,kotłów 
gazowych firmy v••IMANN 

-serwis kotłów gazowych firmy 
Unical Dua 

-serwis kotłów olejowych 
-okresowe przeglądy instalacji 

gazowych 
-instalacje CO, sanitarne· 

i gazowe 
-montaż kominków z płaszczem 

wodnym 

tel.60S 36 56 02 

UWAGA! 
Zmiana siedziby Gabinetu! 

G.AIIDllNlE'Ir 
§'II'®MA'IraJ> li..® G li <C :?lNY 

·· .lek.dent.Magdalena Sobkowicz-Jarmolińska 

INFOffi\1UJĘ, że od ot .lo))~~ gabinet c~)rnny ·~· ... 
od poniedziałku dopiątkuwgodz; 10:-18,~ ••. ·, . •·· •.• 
:bhóbotfo~l0"'14. ··•• ·· · .·. · · : ·; 

• ···;;···•""'•' .... 1 · '"•·zAPRASZAM'' · · •••· ..• ~.:· .... ·1·• •:· 
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O Orle w XXI wieku 
W styczniowym numerze Powiatowej 

zapowiadałem spotkanie i rozmowę o Orle jako 
jubilacie z młodymi kibicami. Nie zapomniałem o 
tym, gdyż co ja kiś czas sami młodzi kibice 
przypominali mi o tym, że oni są i będą przez długie 
lata. W czasie poluzowania rygorów związanych z 
pandemią upomnieli się o rozmowę. Przekrój wieku 
moich czterech rozmówców to od 17 do 23lat i okazuje 
się, że w czwórkę ledwo przekroczyli wiek jubilata. 
Nie chcą podawać swoich imion, gdyż dwóch z nich 
stara się jeszcze grać w piłkę w swoim klubie. Na 
potrzeby artykułu będę ich nazywał: Adam, Bolek, 
Czesiek i Darek. Imiona są przypadkowe i zaczynają 
się na pierwsze litery naszego alfabetu. Nie ma 
muzyki i trunków, ale tym sposobem nasza rozmowa 
będzie bardziej merytoryczna. 

- Jan Wiśniewski- kiedy zaczęliście interesować 
się piłką nożną, a Orzeł stał się klubem, któremu jak 
twierdzicie kibicujecie od zawsze? 

- Czesiek jako najstarszy podaje, że trudno 
sprecyzować kiedy to się stało. Jedno jest pewne, na 
początku on grał w piłkę jako małe dziecko, a rodzice i 
rodzeństwo nie byli sympatykami sportu. Koledzy w 
przedszkolu bawili się razem z nim i to coraz bardziej mu 
się podobało. Rozmowy o piłce w domu spowodowały, 
że rodzice "wciągali się" w sport. A stąd już było blisko 
do klubu. Z kolei Darka tata kolegował się z kilkoma 
piłkarzami Orła i Darkowi imponowało, że może 
pochwalić się tym przed rówieśnikami, czyli sport, a 
zwłaszcza piłka w domu była od zawsze. Orzeł i 
reprezentacja Polski to są drużyny, którym kibicuje. 
Adam i Bolek podobnie opowiadają o piłkarskim Orle. 
N a przydomowych skwerkach uganiali się za piłką i nie 
wiedzą kiedy zaczęli chodzić na mecze. I jeden i drugi 
potrafił bez wiedzy rodziców dwie, trzy godziny być na 
boisku i patrzeć jak starsi grają. Adamjuż wtedy marzył, 
że zostanie piłkarzem. On podkreślał, że nie zawsze 
kończyło się to tylko burą. Obaj podkreślają, że ich 
postawa prosportowa spowodowała zainteresowanie 
sportem rodziców i w pewnym sensie rodzice 
dopingowali ich do zapisania się do Orła. 

- Co najbardziej utkwiło wam w głowach z 
początków "zaprzyjaźnienia się" ze sportem, a 
zwłaszcza z Orłem? 

- Adam mówił, że jak szedł do klubu, to dwie noce 
wcześniej nie spał, a i z jedzeniem były kłopoty. Tata, 
który szedł z nim razem na trening, cały czas go 
uspakajał. Z zajęć nie pamięta nic. Nawet nie wie kto był 
trenerem i kto z kolegów był z nim. Czesiek nie miał 
takich przebojów. U niego było to sukcesywne 
poznawanie smaku piłki i Orła. Darek dzięki swojemu 
tacie miał start ułatwiony. Jak przyszedł na boisko, to 
koledzy jego taty sprawili powitanie bardziej ojcu niż 
młodemu kandydatowi na piłkarza. Bardzo miło 

:_:~:::' ~~~~~~~ec~=~;,uk~u~~· ~! !Yt~tX J 

nigdy nie chciał być piłkarzem. Siebie 
widzi jako kibica z krw! i kości. Uważa jednak, że na 
boisku prezentowałby się wcale nie gorzej od dużej 
części byłych i obecnych piłkarzy Orła, mając na uwadze 
z czasów kiedy pamięta. 

- Czy funkcjonowanie szanownego jubilata 
uważacie za właściwe, mając na· uwadze wyniki 
sportowe i organizacyjne klubu? 

- Wszyscy czterej niezbyt chętnie wypowiadają się 
na tematy organizacyjne. Wiele wiadomości dociera do 
nich w różnych wersjach w zależności od tego, kto je 
przekazuje. Adam usłyszał w jednym dniu informację o 
tej samej sprawie w dwóch przeciwstawnych wersjach 
tak bardzo różniących się ze sobą, że można uznać, że 
przekazywali je wróg i sympatyk klubu. Sprawa 
dotyczyła trenerów w Piłkarskiej Akademii Orła. 
Czesiek napomknął, że takiej Akademii nie ma i tylko na 
papierze to ładnie wygląda. Z nim w zasadzie zgadzają 
się wszyscy rozmówcy. Gdyby było dobre szkolenie, to 
nie byłoby w klubie kłopotów z potencjalnymi 
piłkarzami w poszczególnych grupach wiekowych 
łącznie z seniorami. Bolek podkreślił, że seniorzy grają w 
kilku klubach poza Międzyrzeczem, a w rodzirinym 
mieście same pustki. TłUmaczenie trenera, że piłkarz nie 
nadaje się do jego koncepcji gry, świadczy o błędach 
szkoleniowych w klubie. Dlaczego my jako zawodnicy, 
którzy przeszli cały cykl szkoleniowy w jednym klubie 
dowiadujemy się, że tak się już nie gra. Tylko w 
poprzednim okresie szkolenia wmawiało się nam, że to 
co myśmy trenowali to najnowsze trendy piłki. W wielu 
przypadkach trenerzy uważają nas piłkarzy jako " ... " i 
tutaj Bolek dokończył zdanie prosząc o jego 
niepublikowanie. Jedno jest pewne, zdanie zawierałoby 
więcej kropek niż liter. Z kolei o wynikach sportowych 
wypowiadali się chętnie, ponieważ wyniki meczów 
mówią same za siebie. Wyniki są bardzo złe. Czesiek 
mówił, że wynik to jedno, a sama gra to druga strona 
medalu. Oglądając mecz zza płotu widzi się wszystkie 
mankamenty drużyny. Z tym stwierdzeniem zgadzali się 
wszyscy. Ja ze swej strony dodałem, że w grze nie widać 
żadnej koncepcji gry. Zrozumiałbym, gdyby drużyna 
miała swój styl i przegrywała jeden czy dwa mecze, ale 
tylko szczęście sprawiło, że potrafiliśmy coś niecoś 
ugrać. Czesiek podkreślił jeszcze przypadek meczu z 
Budowlanymi Murzynowo, gdzie lider rozgrywek 
wystąpił częściowo w rezerwowym składzie, a wygrał 
bardzo wysoko (7 :0) i w pierwszej części meczu pozwolił 
gospodarzom na przejście z piłką przez środek boiska 
tylko l raz (słownie jeden). Jeśli to ma być koncepcja 
trenera na prowadzenie drużyny piłkarskiej w klasie 
okręgowej to znaczy, że ,ja nie rozumiem na czym polega 
piłka nożna" mówi rozmówca, aj emu zawsze powtarzali, 
że w piłce nożnej najważniejsze jest zwycięstwo. 

- Czy jest szansa na lepszą grę, a jeśli tak, to w 
czym młodzi ludzie widzą największe rezerwy. Co 
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trzeba zmienić, żeby sukcesy przyszły szybko? 
- W tym momencie nastąpiła dłuższa przerwa i 

widać było, ±e patrzą na siebie i czekają kto rozpocznie 
pierwszy. Darek rozpoczął od stwierdzenia, że nie 
chodzi na początek o wielkie sukcesy. Trener powinien 
zrozumieć jedno. Każdy z nas piłkarzy gra dla 
przyjemności i ambitnie. Ambicja jest dopingiem do 
sukcesu. W większości przypadków albo uczymy się, 
albo pracujemy. Mamy swoje życiowe plany, a w nich też 
jest miejsce na sport. Nie może być tak, że trenerzy 
zmuszają nas do nieludzkiego wysiłku. Słowa trenera 
mówiące w takim razie o rezygnacji ze sportu też są nie 
na miejscu, a zdarzyło się to usłyszeć niejednemu 
piłkarzowi i takie uwagi usłyszeli zawodnicy 
doświadczeni, którzy w Orle zostawili kawał serca. 
Darkowi też zdarzyło się usłyszeć cierpkie słowa: 
Zachowanie innych rozmówców było wymowne. Były 
brawa. Pozostali potwierdzali co powiedział Darek, a 
Bolek podkreślał, że wielokrotnie nasłuchał się od 
kolegów takich opowiastek i myślał, że to zwyczajne 
bujdy. Jednak w okresie późniejszym przekonał się o 
prawdziwości tych opowiadań. Co do drugiej części 
pytania, to wszyscy widzą potrzebę zmian, ale każdy 
widzi to inaczej. Darek uważa, że sztab szkoleniowy 
mógł by pozostać ten sam, ale na początek każdy ze 
sztabu powinien zdać sobie sprawę, że piłkarze to też 
ludzie. Po wytłumaczeniu, że taki sposób treningu, 
powtarzam - po wytłumaczeniu - przyniesie efekty i 
można ćwiczyć .. Wyzywanie mimo wszystko dorosłych 
chłopów nie jest metodą. Do Zarządu Klubu mam małe 
pretensje, że wiedząc o wszystkich sprawach 
szkoleniowych nic nie robi. Zaznaczył, że jest 
przekonany o wiedzy zarządu, a jeśli nie wie, to świadczy 
o słabej orientacji co się wokół klubu dzieje. Z takimi 
stwierdzeniami w całości zgadzająsię pozostali. Bolek 
dodaje tylko, że tak mało działaczy włącza się w pomoc 
klubowi. Tutaj rozpoczęła się mała sprzeczka. Adam 
stwierdził, że do pomocy znaleźliby się chętni, ale 
musiałaby być płaszczyzna rozmowy, a nie ktoś powie 
swoje, a członkowie zarządu przekonani o . swojej 
nieomylności nie biorą pod uwagę propozycji, nawet 
gdyby były najlepsze. Adam dziwi się, że w Zarządzie 
Klubu włącznie z prezesem są młodzi, ale młodości i 
porywu nie widać. Tutaj też widzę takie błędy. Zmiany w 
funkcjonowaniu muszą nastąpić. Co ciekawe, w takim 
stanie osobowym widzę możliwość, nadejścia zmian. 
Przecież w rozmowach indywidualnych władze klubu są 
przekonane o potrzebie zmian, ale codzienność pokazuje 
trudności z ich wprowadzeniem. 

- Czy obchody jubileuszu klubu powinny być 
huczne? 

- W większości dyskutanci uznali, że najlepszą 
formą uczczenia tak znaczącej . rocznicy powinien być 
awans do wyższej klasy rozgrywek. Może to być 
opóźnione o rok a nawet dwa. Jednak musi byćwidoczna 
poprawa gry. Każdy rozmówca cieszy się z tego, że są 
kibicami tak zacnego klubu, a radość byłaby 

wielokrott~ie wię~s:a, gdyby o piłkarsk~~ [ izP.··~.· .• l.· ....... ~+~..l 
Orle było słychac me tylko w gorzowskieJ l 1\a.(!f<!)ll\ 
części województwa lubuskiego. Z moich 
osobistych wspomnień były to odległe czasy, ale to była 
prawda, że Orzeł Międzyrzecz znany był kibicom piłki 
nożnej w większej części kraju. Czesiek mówi, że nie 
wrócą te lata, te lata szalone, chociaż kto wie. 

- Co musi się stać, żeby te lata wróciły? 
- Zgodnie odpowiada trzech młodych kibiców. 

Musiałoby nastąpić przewartościowanie władz miasta i 
międzyrzeckiej finansjery, jeśli taka istnieje w stosunku 
do. sportu. Czwarty kolega jest odmiennego zdania. 
Uważa, że gdyby był jeden sponsor strategiczny, który 
zaufałby działaczom, to wtedy mogłoby coś z tego być. 
Oczywiście każdy ma swoją wizję, ale znając realia 
naszego miasta wszystko jest możliwe oprócz 
sponsorowania sportu na miarę oczekiwań kibiców. Moi 
rozmówcy jednak wierzą, że kiedyś dojdzie do cudu nad 
Obrą i międzyrzeckisport wydźwignie się co najmniej na 
średnie poziomy. Bolek uważa, że zgodnie z częścią 
działaczy w międzyrzeckiej piłce jest dobrze, ale 
zastanawia się zarazem, że jakjest tak dobrze, to dlaczego 
jest tak źle. Najlepszą oceną są wyniki, te nie są wielkie. 
Mając na uwadze szumne zapowiedzi przed sezonem, ta 
słabośćjestjeszcze bardziej widoczna. 

- Czy chcielibyście wytypować drużynę marzeń 
75-lecia klubu? 

- Adam ocenił, że jest za młody, a historia klubu 
jest mu stosunkowo mało znana. On mógłby powiedzieć 
o swoich latach, a to by było krzywdzące dla piłkarzy z 
wcześniejszych pokoleń. Bolek, Czesiek i Darek 
początkowo wymieniali swoich kandydatów, ale po tak 
przekonywującej wypowiedzi Adama uznali za słuszne 
takie postawienie sprawy. Trudno porównać też piłkarzy 
grających w tej samej dyscyplinie, a jakże się różniącej. 
Piłka sprzed pół wieku, a dzisiejsza- tylko z nazwyjest 
taka sama. O słuszności naszych krytycznych, ocen 
większość kibiców będzie mogła przekonać się już 
wkrótce, gdy boisko w Międzyrzeczu będzie dostępne dla 
kibiców- mówią zgodnym chórem młodzi. 

Rozmowa nasza toczyła się jeszcze długo, ale nie 
było już atmosfery kibicowskiej. Na pytanie czy 
moglibyśmy spotkać się za kilka miesięcy 

odpowiedziałem, że tak i wcześniej powiadomię 

młodych kolegów o terminie. Obiecują gruntowne 
przygotowanie się do dyskusji. Podsunęli też pomysł 
rozmów z działaczami i sztabem szkoleniowym. Na 
pytanie dlaczego nie chcieli podać swoich danych 
osobowych stwierdzili, że na dzisiaj nie byli 
przygotowani na taką rozmowę. Zapewniłem ich, że 
dołożę wszelkich starań, żeby doszło do takiego 
spotkania. Dziękuję za dyskusję czterem kibicom, a 
zarazem dwóm piłkarzom za podzielenie 
się spostrzeżeniami dotyczącymi naszego 
sędziwego jubilata. · 

Jan Wiśniewski·. 
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DŁUŻEJWPOWIETRZUCZYNABOISKU? [ !t~rx : 
Otoj e,tpytanie ... 
Prtcd paroma m•e~•ącami pO/\\oliłcm sobie na anykul ,.Żu:iel 

jest po pros tu nudn) ". którym wywołałem ;,poro emOCJI i dy ... kusJI 
w~rod fanó\\ teJ dyscyphny na tematy '' mm poruvanc. Teraz te 
"'Lględu na zblitającc ~k mllo"'ymi krokami piłkar ... klc \-1i">trzo\twa 
r·uropy chciałbym po~wi~cic nie~o U\\Jgl temu wydaJLeniu. Kiedy 
/as•adlem nad kla\\ 1aturą laptopa. aby rozpocząć ptsanic tego tek-.tu 
L E f A podjęła "' re ... /cic decyzję dotyczącą go'>podar /)', gd11e 
ro/gry\~anc będą Jlll'Oe tcgoroanych mb lf70'>tw. Pohk1ch k1bico"' 
interesowało gkmn1c to"' Jaktch mta~tach w faLte J:,>rupowCJ przyjd11e 
grać naszej reprezentaCJi 1 czy b~dzie tak jak \\.cze\niej ;akład,mo 
Bilbao 1 Dublin czy tez mne m1asta Kierunek hivparl'>kl p01o~tał 
zac ho" <my. lec t zamta ... t \\ Bilbao lezącym na północy H tstpan n. 
polscy p1 ł kau·e rozegraj<! ~\\OJ mecz"' Se"illi. skąd będą m•ehJUL tylko 
,,Labi sk ok ". b)' odwiedzić 1 pozw1edzac Gibraltar -\Ie przed 
wypadem na Półw) '>cp lbef)J'kt nast reprezentanCI '' ybiegną \\ p11:m 
na bot>ko"' Sankt Pctersburgu. gdz1c przyjdzie im rotegrać ptcrwszc 
'potkame grupo,,e Oba n11a;ta drogą lądową dlleh bhsko 4500 
ki lometrów, pokonując taś tę trasę drogą łotmczą. a \\iadomo. ze ta 
opcp jed:rme wchodzi w rachubę, to już o tystąc ktlometrO\\ mniej . 
Dlatego po,taw ione na początku py1ame- .. dluiej"' po,\ictrlu Cl) na 
boisku?" U\\aiam za '>ensowne A dlaczef;:o? Pome\\a/ nastąpi ła 
zmtana go~podar1y mcczÓ\\, PZP~ zmuszony został do wybrania 
nowego ośrodka,"' 1-. tóf)lll kadra Paulo ~ous~ Lakwatero"'ana bt;d/ie 
w okre~te prtygotowal1 do mi~trzosl\\. Ostatecznie będ11c nun 
wtclkopolska Opalemca. a , .. prrypadku .,baZ) "')padO\'I'ej " na cza!> 
nastego udtiału w 1mprc11e padło na Sopot 1 Gdańsk 1 uwagt na 
lotnisko. Swój p icrws;y mecz polska kadra zagra w pomcd11ałck 14 
czerwca w Sankt Pcter.,burgu ;c Słowacją. pięć dni pó.lnieJ, w '>Obotę 

19 czcr"' ca "' Sc,illi 1ch rywalem btrdą Hiszpanie. a w <,rodt; 23 
czerwca na~ i reprezentanci ponownie wybiegną na murawę stadtonu '" 
Sankt Peter!.burgu by ze SnHcją rozegrać ~WOJC trzecie '>potkanie 
grupowe li"'aga! ;e 'ńlgh;du na to. że na kazdy z tych mcctów 
grupowyd1 pobka reprc1cntaqa "'Yb•erać st<r będ11c osobno, no to 'tę 
nas1 pllkarze .. nal atają" 1 do tego właśme odnos1 s1ę p1erwszy człon 
tytułu. ·te jestem\\ s tam e zsumowae tle godnn pr 'YJdllc nn s pędne w 
pow1errzu. ale 1 tego" :rmka, te Polacy zmuszem Zlhtalt do pokonama 
naj"'it;k~tcj odlcgło.,\:1 ~po,ród , .. .,,y.,tklch ucze ... tmkó"' tumteJU '\a 
t)' m nic kome\:, bo pom1mo /C będą to loty etanerowe rxvba\\ •one 
tbędnych odpraw. pamiętać należy o czasie dojazdu z hotelu na lotni ... ko 
1 \\ obu mta<;tach z lotniska na stadiOn, wtęc to w sumt~.o eza.,u 
poś" tęconcgo prtc/ naszą kadrę na podróżowanic trochę się uzbtcra. A 
teraz muvę pośw u;e~ć k1lka zdań drug1emu członowi tytułu czylijaki 
C/as polska kadra ma spędztc na b01sku, bo według mntc warto st<r nad 
tym chwilę zastanowiĆ W tra kc te miStrzostw pewne JCSt JCdymc to. i e 
trzy mecze grupowe zapc\\nią kadr1e P. Sousy przebywam e na tieloneJ 
munm i e beL c;a-.u doltezonego pr/Cl C/tery i pół godnny, ale CZ) 
będzie go 'ńkccj · oto jest pytanie. Osobiście uwaiam i tu na pe\• no 
naraię s1ę gntpie fan(m futbolu. rywale me poto'>tav. ią nam 
najmnicjo;tych lłud7eń 1 na falle grupoweJ pol'>ka repretcntacja 
zakonczy swój udział \\ piłkarskich Mistrzostwach Europy. Czytelnik. 

który mmc zna. może tap_>tac skąd s1~ wtiął mÓJ negatywny stosunek i 
do~c chłodna ocena warto"CI pol<>kiej repre7cntacji.jócli <;am prze7lata 
byłem l\\ iązany 1 ptłką no.lną.Jako tawodmk. trener i d1iałacz klubo"'Y. 
!'.o. moie dlatego. że p1łce no.i:neJ puyglądałcm ... ię i przyglądam z 
roznych per!tpckt)'\\,, t me wpadampkczym to \\telu"" hurraoptymizm. 
bo mamy w druzynic Roberta Lewandow\kiego. a Ja lapy tam no i co 1 

tego \\ynika'' '\a bot~ko wybiega pr1e~.:1ei Jedena~tu la\\Odntków piu~ 
ławka re7ernowych i tu" idzę potr/ebę ... pokojncj 1 rcali-,tyc7nCJ oceny 
wartośc i polskich pllkarzy Wpra\~dzic sztab sLkolcnto\\ y \\ czasie 
nmtr/Ostw z uwag1 na COV ID btrdliC mtał do dy<;pozyCJt aż 26 
nv.odnikó'ń, ale <>kąd ich "''~<!l: . Teru po1w olę sobte na krótką 
prywatną ocenę kla-;y na.,zych rep1czcntantó\\. 1 którą nic kaid)' 
c7ytający ten te b t mu'>l ' tę pr/et te.i zgod71C l pary bramkarzy Lu kasz 
Fabiań~ki (~e>.t Ham) i V.ojciech SLC/ę\n)' {JU\.:ntus) wyi'e.J cemę 
tego p11~n\ szego m. m za grę na prtedpolu. drug1emu1by t cz~sto zdarza 
.,ię puvoame tzw. ,.baboli" /drÓ\\ no\\ kadrze jak w thtatntm meczu z 
Węgrami, c1y "" rozgrywkach klubowych. l. tnta obrony· Bartosz 
Bercszyi1ski (Sampdoria) daleko mu do kla~y l.ul.ava Piszc1ka, Jan 
Bednarek (Southampton). gd)' oglądam mecze z rcgo ud11alcmLawszc 
zamykam oczy kiedy walczy o ptłkę. v. tlbawtc.zc będę S\\. tadkiemJak 
u;.7kod.l1 ry'ńała, Kamil Glik (8enc\cnto) lata św1etno~ct ma za soba. 
\1aciej Rybus ( Lokomollw) szkoda, te me mO/C '>ly '>prawdnć w 
s ilmeJSieJ ltdze 1 Arkadiusz Rcca (FC Crotonc) choć me" iclki. ale plus 
przy jego nalwi.,ku. L1ma pomocy \tatcuSt Klich (Leeds) ma 
charakter 1 umiejętno~c•. by zosta(: podpon1 kadry, Jakub Modcr 
(Brighton & lłove) jest pytame C7y potrafi nalci yc1e wykorzystać 
-,wój talent. Grzegorz Krycho\~iak ( l .okomottw)-Jego wolę w formie. 
Jaką prezentował grając w .,Sevill i", Piotr Zieliński (SSC !\ apoli). 
gdybym to Ja miał decydować. to nie powoływałbym go do kadry. bo nic 
lubtę .,lalusi" w sporc1e. Kamil Jóźwiak (Derby County) ma du7ą 
vansę załapać s i9 do podstawowej ., I I - tk 1" \lapastnicy: pommę R. 
Lewando\\skiego, bo to klasa sama w sobtc, Arl.adiuv \ lilik 
.. Oll mptquc"- kiedy"' td/ę Jak gra . .l3W\/C zartu,~~;. ,../c prawą nogę to on 
ma tylko do" siadania do tranmaj u". Krz) sztof Piątek (Hertha BSC), 
mozc gdyby zm tcnił formę 1 ~tyJ poru ... zama \tę po txmku to mtałby 

szansę stać stę ... , a na kontcc pozostawiłem nazwisko mojego 
.,ulubteńca" Kamila G rosickiego (~bt Bronm ich) - jak rat 
przeczytałem. że jest on podporą pobktCJ kadry. to po prostu ze ;miechu 
spadłem z krzesła 1 l gdyb)m to ja m1ał prawo"'.> boru. to tamta'>t mego 
wolałb}m Jakuba Blasze/ ) kO\\~kiego 1 Wtsły 

Tak ostatnio pretento\\ al s1ę .. vk1elet" narodowej dmzyny 1 mało 
kto mtał ...,ansę z:abur,.yc ten schemat, ale p me tylko na to chciałem 
zwrócić uwagę. Kto:-. moi:e z:apytać, czy mam podstawę. by w tak 
chłodny ~posób ocentc piłkarsk'! 'ńartość pol<.ktch pi łkarzy. to 
odpowiem, ie tak. gdyi dzięk i przcka;orn telcwllyJnym mam na co 
dLteń moil iwość przyglądać się. co oni wyprawiajaw 1agranicznych 
hgach Dlatego ctckaw jestem ilu czytclntków Je"t z:oricntowanych na 
pkim po11omic i w jakich ligach kraJowych wymienicni przeze mmc 
piłkarze rozgry\\ają swoje rne\:Ze, lub tei pr1es1adujq na ławkach 
rclernowych, a wielu z m ch to 1 na tf) bunach. 1 \\ J3k1CJ ') tuaCJ i tui 
przed t.akończemem rozgl)\\ck tnajdują sto,: ich kluby J';ic b;,:dzte ich 

chyba w ielu l t) m\\ ła.:.me ró/nim:r '>i c;'~ ocenie wartoset polskiej 
reprezentacji . 

!'.a koniec dodam jcstcze Jak pol ... ki futbol tx:enia]ą 

m•ęd1ynarodowe organitacje FIFA i Ul·.l'A. Według rankingu 
FIF-\ z 7 kwietnia br pobka reprezentaqa zaJmUJe 21 mieJsce, 
nas1 rywale grupowi Hivpan te 6 llliCj,Ce, SZ\\cqa- 18 mtCJSCC, 
a druiyna SłowacJI mteJscc 36. ~ oeemc wano,ei kraJow-ych 
rozgrywek prlCt UEF,\- na l ffiiCJ'Cu plasUJ C s•ę l l•szpania, na 22 
mtCJSCu S/wecJa. m1cjscc 30 przypada Polscc a S łov.;acp zajmuJe 
32 m1cjscc. Teraz '>Zacujac '>Lanse pol,kich ptłkarl) na ptłkarsktch 
mistrzo-,t\vach proponuję \~tiąć to\\ '')'lko rod uwagę, 

l ju~ ol·tamie :.danie, obym się myli/ co do 
warto{ci podopiec:;nych Pau/o Soli.\)' i co do 
wy niku, 

jaki repre:.entacja Polski 0.\iqgnie na 
tegoroc::.nym EL RO. 

Jer:,y Rudnicki 
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MÓJ "WINGS FOR LIFE WORLD" [ 'Kt~rx j 
Debiut mam za sobą ... 

Ov,:ukrotnie na łamach .. Powiato,,ef' poru-.załem juL 
temat tego fa~C)nUJ<!Ccgo wydarzema Jak1m Je:.t "\\ings for 
Life \\orld". Przed dwoma laty opisałem S\HlJe wrażenta z 
pobylll '" Poznamu, gdne bylem ~"" 1adk1em zmagań 
uctcstnikÓ\\ imprezy, której ~zczytnym celem Je~t zbiórka 
środkow na badania nad rdzeniem kręgowym. 'a ,.,lasne ocą 
widtlałem \\Ówcza~ mepelnospnl\\nych porustających si9 
JCdynH.' d.t1ęki konstrukcJ 1 ''"anej ,.sLkiclctorcm" i lry 
~ply,,al} mi po pohctkach 1 podziwu dla 1ch w alk1 1 cht,:cl 
p(m rotu do samod?Jclno-.ci. Ale nic tylko te o-;oby prz) kuł) 
w tcncz<h moją uw ag~. albowiem w -.,ród bli..,ko o~miu ty ... 1ęcy 
uuc ... tnikó'' można b' ło /aU\\ aLyć jevczc wiele kob1et 1 
mętc/yl"n z. innym1 problemami 
zdrowotnymi, dla których .JlLi: sama 
deC)IJil o udziale w biegu była duiym 
,., yzwanicm. Zastana\\ 1akm się 

.\tedy. jakim JC"t się 
.. s/clęściarzem··. gdy do zycia (tu 
m,11n na rny~li samod1ielnc 
poruvanic). nie potucbujcv l"bytmej 
pomoc). gdy? sam da_1csz sobie radę. 
JednaJ.; nic rOT\\ a/ałcm wó\\C/as 
-.woJcgo udLiału w koleJneJ 1mprcne. 
Kiedy kończ..y łem v. ~pomniany 
artykuł, zlo7yłem 7aproven1e na 
s1ódma edycję .. Wmgs for Life 
World" jaka miała ~ię odbyć" stolicy 
Wielkopolski 3 maja 2020 r. l\1estety, 
z wiadomych przyczyn z wyJazdu do 
Poznania nic nie wyszło, gdyż 

pandemia pokrzy/owała plany 
organizatorom i zmus1ła do zmiany 
formy b1egu. Uczestmcy mus1cli 
·tartować 1ndyv,Jdualn1c z 
.. aplikacją" 1 Adamem Mał)szem 
pko '" 1rtualną metą, a .ra dL1ęki 
<>ynowi Bartkowi i synowej ~egi , którzy zdecydowali się na tę 
opcję biegu. mogłem po raz drugi towarzyszyć im. co opisałem 
w ub1egłym roku w Clerweowym wydaniu naszego 
m1cstęczmka. Cel jak co roku był ten sam, ale jak7e inne były 
moje odczucia i \Hażenia. 

Od tamtego wydarzenia minął praw1c rok 1 przez ten okres 
me rozmaw1ahśmy w rodztn1e o kolejneJ edyCJI ,.Wings for L1fe 
Worłd". a.l do dnia kiedy wy .lej wspommana para oznaJmiła, .le 
Lło.lyła akces do impreLy, która m1ała odbyć się w niedzielę 9 
maja. Podjąłem decyzję, i"cja muszę doło.lyć ,.cegiełkę" do tak 
szcLytnego celu i wystartować w tegorocznym biegu. W moim 
przypadku fonna ,.bieg" to du.ra przesada, gdy:i stan z..drowia na 
to m1 me pozwala, ale postanow1łcm \\'YStarto-wać o .,kijkach" 
Wa?ny bowiem mial być przecie.r mój udział. a nie styl jaki 
będę prezentował. Dzięk1 Bartkowi pojawiłem s1ę na li ście 
startowej z numerem 92371 . Żałuję tylko ;cdnego. ze zbyt 
późno Ldecydowałem s1ę na start, ponieważ okolicznościowa 
koszulka ,.przeszła mi przed nosem". Z mojego startu zrobiło 
su; du.le rodzinne wydarzenie, albowiem specjalnie na tę 
okolicmość Ljechał do Międ.Lyrzecza młodszy syn Piotr ( 2019 
r. brai udział ~~ hiegu 11 Poznaniu) z wnukami Nadią i 
:\1aksiem, do grona moich fanów dołączyła tei iona Danuta, 
która przez cały dzien bacznie prryglądała '>ię moim 

poczynaniOm. Tak jak w roku ubiegłym jako miejsce stam1 
wybraliśmy parking przed . .Suszarnią" i punktualnie o 
tr.t)nastcj W)TUszyliśmy. by -walczyć z dystansem i czasem w 
ramach osmcJ edycji ,.Wings for L1fe World" Tui po starcie 
Bartek dowć szybko pokazał mi plecy i pobiegł .,,voją drogą, 
\kg1 zdecydo....,ała stę na dukty leśne, a ja zaś krok po kroku 
.racz4łem poruszać s1ę w kierunku ws1 Św1ęty WoJCiech i daleJ 
drogą ~/utro\\ ą na WoJClcchowek starając "H( Pf/Y tym 
7acho\'Yać róv.ne tempo, co w tym dmu v.c.tle me było takie 
łatwe. bo pogoda wcale nit.: była nas1ym '>puynm:ucńcem. 
Duz4 Clckawo'>tką dla mnie jako debiutanta były komunikaty, 
jak1c ;u/ od "tanu pojawił)" -;it; w słuchawkach i docierały v.· 
czas1e mar-.,zu. Wirtualny obserwator mo1ch poc1ynań już na 
początku pomfom1ował i pogratulował. :ie JC<>tem jednym z 
wielu, którzy na całym \wiecie biorą ud.1ial '' imprc.1ic i 

pochwalił moją po-.,taw~. Jczcl1 na 
początku moJCJ przygody było to dla 
mn1e -.,por'! me:.podLtanką 1 m tlą dla ucha . 
ak L upływem cLa~u Laczdo budLIĆ 

pcw1en niepokój. gdy .l sił p<moli zacLc;lo 
u by\\ ać. a lu JeS/C/e w słul:hU\\ kal:h na 
dodatek poj a'" ił ~ię głos \ Małysza z 
infonnacj<J, że za ch\\ ilę ruva za mną w 
pogoó Porsche Taycan C rosscm! W 
trakcie koleJnych minut mojej walki z 
wła'>nymi -;łabościami poja'' iały się te7 
komunikaty o pokonanymjuz dystansie. 
co mnie wówczas bardzo cieszyło. ale po 
chwili nasz słynny spoltO\\Jec studztł 
moJe emocje przekazem. :ie JUI jestem"' 
zasięgu Jego wzroku 1 nalegał na 
,.podkręceni~" tempa. bo mebawem 
mn1e dopadme. W końcu /.rcali/.Ował 

'>wój tamiar, albowiem oznajmiono mi. 
że meta mnie dogoniła i .ldkOJkąła się 
moJa pr,..ygoda z,. Win g~ for Li fe World". 
DzisiaJ. kilka dm po tmprczJe. gdy piszę 
ten tekst z sentymentem "''pominam 
owe pr7ckazy i powiadomienia. i z 

uśmiechem podchod7ę do momentów, kiedy zaczęło brakować 
m1 śliny i język wysychał, a nogt poczęły powoli odmawiać 
posłu~zeństwa. on pr1cz słuchawki rozbraJającym głosem 
informował mm e . .le JCSt tUL za moimi plecami! Przyznam, że 
wc?cŚnleJ miałem 1nneodczuc1a. 

A co do same; 1mprczy - rywalizacja ~ponowa może jest. 
ale schodLi na drugi plan. gdyz każdy, kto zdecydo\\al się wziąć 
udział w tym niecodziennym biegu, walczy głównie ze sobą, z 
problemami zdrowotnymi i słabościami . Ja się cies/.ę, ie debiut 
mam za sobą i kolejnego "Wings for Life World" już nic 
odpuszczę. Dziękuję tei mojeJ rodzince za okazaną pomoc i 
w~parc1e. 

PS W ósmej ed)cji "\\'ings for Life World" wzięło 
ud~:iał 184.236 osób w 195 krajach, Połacy by li trzecią 
najłic~:niejszą nacją w świecie wśród uczestnikÓl\ biegu. W 
sumie zebrano 4, l miliona euro na badania nad rdzeniem 
kręgowym. Kolejna edycja zaplanowana ~ostała jest na -
niedzielę 8 maja 2022r. 

Jeuy Rudnicki 
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Rozgrywki sezonu 2020/21 na finiszu 
Ciężki sezon 2020/21 dobiega końca. Ciężki był 

dla zawodników i działaczy, bo brak było wpływów z 
biletów wstępu. Dla kibiców sezon był, ale go nie było, 
gdyż nie mogli przeżywać sukcesów i porażek swoich 
ulubieńców. Ostatnie kilka kolejek będzie 
udostępnionych dla kibiców i tylko zastanawiające jest to, 
czy wypełnią się trybuny na stadionach. Kibice wiedzą, że 
może być wypełnionych maksymalnie 25% pojemności 
obiektu. Znając realia rodzimej piłki nożnej, mało 
prawdopodobne jest całkowite wykorzystanie limitów. 
Chociaż kto to wie. Zespoły z czuba tabeli zawsze 
gromadzą więcej sympatyków. Oby było tak i teraz. 
Piłkarze występujący w drużynach naszego powiatu grają 
w przysłowiową kratkę. 

Zgodnie ze starym zwyczajem ocenę gry 
rozpoczynamy od występującej w Jako IV liga grupa 
łubuska drużynie Pogoni Skwierzyna. Co można 
powiedzieć o grze zespołu plasującego się na 3 miejscu od 
końca a ogólnie 17 miejscu. Nie gra dobrze, ale zarazem 
nie można odmówić im zaangażowania w grze i braku 
ambicji. Ostatni miesiąc to taka szarpana gra. Na 5 
pojedynków zdobycz wyniosła 6 punktów i tylko żałować 
3 punktów za wygranie na boisku kolejnego spotkania, a 
zweryfikowanego na walkower dla rywali. Mało 
prawdopodobny jest awans w tabeli, gdyż straty do 
wyprzedzających Pogoń zespołów są zbyt duże. Chociaż 
kto to wie? Do zakończenia rozgrywek pozostało jeszcze 
do rozegrania 7 kolejek i jest możliwość zdobycia 21 
punktów. W sporcie dziwne rzeczy się zdarzały i może 
nastąpi to w tym przypadku. Pomijając wszystko, a może 
dlatego. podwójnie życzymy skwierzyńskim piłkarzom 
sportowego zacięcia i zwycięstw. Z ostatniej chwili. W 
32 kolejce rozgrywanej 19 maja Pogoń poniosła kolejną 
porażkę, co na przyszłość dobrze nie rokuje. 

W rozgrywkach Jako klasa okręgowa grupa 
Gorzów wielką niespodziankę in minus pokazują piłkarze 
Budowlanych Murzynowo. Po rundzie jesiennej bardzo 
wyraźnie prowadzili w rozgrywkach. Obecnie 
sukcesywnie tracą punkty. Jeszcze nie ma tragedii, ale 
słychać i widać wyraźne sygnały ostrzegawcze. Bardzo 
jestem zdziwiony, ponieważ podziwiałem zespół z 
Murzynowa w derbowym pojedynku z Orłem 
Międzyrzecz. Grając w rezerwowym składzie 
"rozprawili" się z międzyrzeczanami gładko i wysoko. 
Wynik 7:0 to najniższy wymiar kary dla nieudolnych 
piłkarzy Orła. Jeśli przegrywali z rywalami, to są dwie 
możliwości: albo lekka zadyszka, albo rywale byli lepsi. 
Ja wierzę, że Budowlani poradzą sobie w kolejnych 
meczach i ich liderowanie do końca sezonu będzie faktem. 
Budowlanym do końca sezonu pozostało 11 meczów i 
tylko wygrane zapewnią bezproblemowe mistrzostwo 
klasy okręgowej. 

Orzeł Międzyrzecz w stosunku do zeszłego 

miesiąca spadł o jedną pozycję. Obecnie piłkarze z 
Międzyrzecza plasują się na l O miejscu. Ten mały spadek 
jeszcze nie jest tragedią. Najgorsza jest postawa na 

boisku. Śmiem twierdzić, że tej postawy nie ma. Kolej owa 
łąka i inne place, na których grały uliczne drużyny 
młodych chłopców widziały bardziej ambitne uganianie 
się za piłką. Nie mówię tego ze złością, mówię to z 
wielkim smutkiem i żalem. Ciekawe kiedy Orły wzbiją się 
na wyższe loty? Często działacze tłumaczą, że to - czyli 
poprawa w grze - nastąpi już teraz, ale już teraz jak nie 
było tak nie ma. Jeszcze jedna sprawa do działaczy, Orzeł 
to nie piłkarze, którzy grają dzisiaj, to nie dzisiejsi 
działacze. Orzeł to przede wszystkim kibice. Piłkarze 
grają w Orle teraz, a za jakiś czas w innym klubie 
opluwając dosłownie "swój" poprzedni klub i kolegów. 
Działacze w większości przypadków zachowują się 
podobnie, a kibice chodzili na mecze przez kilkadziesiąt 
lat i chodzić będą przez kolejne kilkadziesiąt. Jest to tak 
zwana miłość bez wzajemności. Po raz kolejny 
zaznaczam, że Orzeł to KIBICE, piłkarze i działacze z 
wyraźnym podkreśleniem kto jest najważniejszy. 
Międzyrzeczanom pozostało do rozegrania 8 meczów i w 
tych spotkaniach piłkarze mogą i powinni poprawić swój 
wizerunek. W 29 kolejce granej 19 maja Orzeł 
zremisował z Wartą Słońsk, a bohaterem w miejscowej 
drużynie był bramkarz, który nie po raz pierwszy uchronił 
międzyrzeczan przed porażką. On też był negatywnym 
bohaterem zespołu, gdyż po 2 żółtej kartce ujrzał też 
czerwoną i musiał opuścić boisko. Mecz tenjak i inne w 
tej oraz poprzedniej kolejce odbywał się z kibicami. 
Kibice albo odwykli od oglądania meczów na żywo albo 
szykują się do oglądania Mistrzostw Europy, które 
rozpoczną się 11 czerwca. · 

Zjednoczeni Przytoczna zachowali swoją 11 
pozycję z poprzedniego miesiąca. W tym czasie wygrali 2 
pojedynki. W derbowej rywalizacji z GKP Pszczew ulegli 
rywalowi i to należy uznać za minus. Ponadto ulegli 
czołowym drużynom rozgiywek. Zapewne więcej od 
siebie wymagają zawodnicy z Przytocznej, ale u nich 
widać chęć rywalizacji i to jest plusem zawodników i 
pionu szkoleniowego. Jeszcze w maju (29) dojdzie do 
derbowego pojedynku z Orłem w Międzyrzeczu i wtedy 
dowiemy się kto wyjdzie zwycięsko z tej "sąsiedzkiej 
wojny". Dla obydwu zespołów będzie to walka o prestiż. 
Miejmy nadzieję, że wynik tej rywalizacji nie będzie miał 
istotnego znaczenia dla miejsc w tabeli, gdyż oba zespoły 
muszą walczyć o co najmniej utrzymanie obecnego stanu 
posiadania. Matematycznie licząc obydwa zespoły są w 
mniejszym lub większym stopniu zagrożone degradacją. 

GKP Pszczew obecnie znajduje się na 12 miejscu. W 
ostatnim miesiącu zanotował spadek o 2 miejsca. W tym 
czasie wygrał wspomniany - derbowy pojedynek ze 
Zjednoczonymi. Temu zespołowi najbardziej zagląda w 
oczy widmo spadku z klasy okręgowej. W ostatnich 7 
meczach pszczewianie muszą wznieść się na wyżyny 
swoich możliwości, a ostatni mecz z Orłem niech nie ma 
dla nich wynikowego znaczenia. To znaczy, żeby 
wcześniej zapewnili sobie pozostanie na tym szczeblu 
rozgrywek. , 
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W klasie A grupa Gorzów (Słubice) występują 2 piłki w Trzcielu. Do końca sezonu l:~ ,; '~~+~~ 
drużynY naszego powiatu. Postawa jednej i drugiej to dwa pozostało 8 spotkań i w nich zawodnicy z .. A"f~l/\ 
przeciwieństwa. FC Kursko po zeszłorocznej słab~j Obry będą mogli się wykazać. Miejmy . 
postawie spisuje się co najmniej dobrze. 6 miejsce w nadzieję, że ·sprawią kilka miłych 
tabeli z możliwością poprawy lokaty satysfakcjonuje niespodzianek i postawą udowodnią sobie i kibicom, że 
piłkarzy i kibiców, których mają nie tylko w Kursku. potrafią grać i wygrywać. Z ostatniej chwili. W 26 kolejce 
Największą frajdę sprawia im oprócz zdobyczy granej 19 maja Obranie zdobyła punktów w meczu z 
punktowych, styl gry i zdobywanie znacznej ilości goli. zespołem Zorzy Mostki, pozostawiając radość ze 
Do całego bloku defensywnego też nie można mieć zwycięstw w następnych meczach. 
zastrzeżeń. Klasa B grupa Gorzów (Drezdenko ). W klasie tej 

Na przeciwległym końcu we wszystkich występują rezerwy Orła Międzyrzecz i rezerwy Pogoni 
płaszczyznach znaleźli się piłkarze Asa Pieski. Ostatnie Skwierzyna. Lepiej spisuje się Orzeł II plasując się po 14 
miejsce w tabeli z dorobkiem 8 punktów to wszystko co · meczach na czele tabeli. Sukces w postaci awansu istniej e, 
ugrali piłkarze z Piesek. Jedynym pocieszeniemjest to, że ale jest to zespół, który powinien ogrywać zawodników z 
połowę z tego zdobyli wiosną i to daje małą nadzieję, że w myślą o ich grze w pierwszym zespole. Czy dzisiaj jest 
ostatnich 8 meczach zdobycz może być większa. ktoś z tej drużyny gotowy do gry na wyższym szczeblu? 
Ewentualny spadek, a na to się zanosi, może mieć To pytanie do sztabu trenerskiego. Uważam, że jest 3-4 
nieodwracalne skutki. Obecnie oczy kibiców piłki zawodników, których na dzisiaj można próbować . w 
zwrócone są na sąsiada zza między czyli FC Kursko. pierwszym zespole. Podobnie wygląda sytuacja w Pogoni 
Piłkarze z Piesek- walczcie do końca, bo stareporzekadło II. Miejsce 6 zajmowane przez zespół może nie jest zbyt 
mówi "dopóki piłka w grze ... ". okazałe, ale sportowo są ciekawi zawodnicy. Jeśli będą 

Klasa A grupa Gorzów (Drezdenko) to kolejne 2 odpowiednio prowadzeni czyli trenowani, to może być z 
zespoły. Tutaj mamy jasność co do przodownictwa w nich pociecha. 
tabeli. GKS Biedzew od samego początku usadowił się Klasa B Świebodzin to zespół Chrobrego Brójce. 
na fotelu lidera i wygrywa mecz za meczem. Inne drużyny Od samego początku sezonu piłkarze z Brój ec mocno 
gubią punkty a bledzewianie. skutecznie odpierają ataki usadowili się na ostatnim miejscu w tabeli zdając sobie 
rywali. Z kalendarza rozgrywek widać, że nie powinni sprawę, że nie spadną niżej ponieważ jest to ostatni 
mieć żadnych kłopotów ponieważ zespoły z czołówki szczebel rozgrywek. Byłem przekonany, że pokażą oni lwi 
przyjeżdżają do Bledzewa, a piłkarze GKS wyjeżdżają do pazur, ale nic z tych rzeczy. Szkoda tylko, że kibice, 
zespołów słabszych. Życzę zespołowi z Bledzewa wraz z których Chrobry ma coraz mniej, nie mają nawet odrobiny 
czytelnikami Powiatowej upragnionego awansu. radości. Może w przyszłym roku? 

Rezerwy Zjednoczonych Przytoczna zajmują . 
przedostatnie miejsce w tabeli z 9 punktami i mogą 
zamienić się miejscami z ostatnim zespołem. Tegoroczne 
wyniki obydwu ostatnich drużyn udowadniają, że 
nieprzypadkowo zajmowane przez nie miejsca są 
odzwierciedleniem ich sportowych umiejętności. Czego 
można życzyć młodym piłkarzom. z Przytocznej. Na 
pewno poprawy gry, na pewno sportowej rywalizacji 
przede wszystkim awansu sukcesywnego do pierwszego 
zespołu. 

Klasa A grupa Zielona Góra I. W tej klasie 
rozgrywek występuje Obra Trzciel. 9 miejsce w tabeli 
wśród 15 drużyn nie jest szczytem możliwości piłkarzy 
Obry. Nie jest też powodem do jakiejś krytyki. Na dzień 
dzisiejsz}r to mniej więcej pozycja, która oddaje poziom 

Jan Wiśniewski 

Jeszcze przed rozpoczęciem Finałów piłkarskich 
Mistrzostw Europy kibice międzyrzeccy będą mieli 
możliwość oglądania finału Pucharu Polski 2020/2021 
Lobuskiego Związku Piłki Nożnej w Zielonej Górze, 
który odbędzie się 3 czerwca 2021 o godz. 17.00 na 
stadionie im. dra Adama Szantruczka. Spotkają się w 
nim dwie drużyny ·z· południa województwa -
występująca w Ill lidze Lechia Zielona Góra i 
przewodząca w tabeli ·IV ligi Carina Gubin. 
Oczekujemy dobrego, w sportowej atmosferze 
widowiska. · 

jw 
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Poziomo; 4. Niżej jak ono upaść nie 

można; 6. Bardzo tłuste owoce; 9. Wbito na 
niego Azję; 12. Mariusz ... śpiewa śląskie 
przeboje; 13. Jeden z opli (auto); 14. Miłek; 
15. Pojazd kosmitów; 16. Weronika 
aktorka, Teresa projektantka mody; 17. Grał 
Wokulskiego; 18. Rozpadlina, urwisko; 21. 
Tajne porozumienie, zmowa; 25. Nowe a 
już dziurawe; 26. Na linijce i na mapie; 30. 
Tajny kod; 31. Brązowy_ nalot na żelazie; 33. 
Frank, piosenkarz i aktor; 34. Na pokładzie i 
na szachownicy; 36. Był nim BoniekiLato 
też; 4 L Agata Kulesza w filmie 
Pawlikowskiego; 43. Anonimowy 
kronikarz; 44. Basta, kwita; 45. Telewizyjna 
nagroda w USA; 46. Mała Elżbieta; 47. 
Grecka bogini wdzięku i radości; 48. Malec, 

www.powiatowa.com.pl 

Krzyżówka czerwcowa 

smarkacz. 

Pionowo: l. Księżyc Urana i kod w 
telefonie; 2. Franek ... , rola Kociniaka; 3. 
Pobożniś, klerykał; 4. Aparat do 
przezroczy; 5. Narkotyk z makówek; 7. 
Gałgan, nicpoń; 8. Wujaszek u Czechowa; 
lO.Abecadło; 11. Ze stolicą w Wientianie; 
16. Wieczorne przyjęcie w ambasadzie; 19. 
Hans ... rola Mikulskiego; 20. Bliski 
krewny; 21. Z pistoletem na bieżni; 22 .... 
Boża, talent; 23. Komenda dla Reksa; 24. 
Pod nią łyko; 27. Moździerze,· haubice, 
armaty; 28. Ciężarówka z b. NRD; 29 .... 
Troje; 32. Zgaduj ... ; 34. Miasto Talesa; 35. 
Narzędzie kuchenne; 3 7. Zabawa acana; 38. 
Butapren; 39. Mater; 40. Szyb w 

20 

13 

18 
wieżowcu; 42, Podmokłałąka. 

Litery w kratkach z cyframi 
(pochylone z prawej strony kratki) 
uszeregowane od l do 23 utworzą 

rozwiązanie, które należy, przesłać na 
kartkach pocztowych lub e-maiłem do 18 
czenvca. Wśród prawidłowych rozwiązań 
wylosujemy l nagrodę- 50zł. Rozwiązanie 
krzyżówki majowej: WYCIĘTE 
KASZTANY NIE· ZAKWITNĄ . 
Nagrodę 50zł- otrzymuje: Wacław Gall z 

· Bobowicka. Nagroda do odebrania w 
redakcji - Międzyrzecz, ul. Kazimierza 
Wielkiego 2, w godz. 8.00 -15.00 

Michał S. 
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